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Čestitke k delovnemu prazniku

27. APRIL
Od 27. aprila do 1. maja je samo nekaj dni razlike, 

pa vendar je to silno pomebno razdobje, ki smo ga 
jugoslovanski narodi in narodnosti ter celotni delavski 
razred naše domovine zmagovito obvladali v času 
NO V in ljudske revolucije.

Slovenci smo si prav z ustanovitvijo ljudske fronte 
27. aprila postavili temeljne točke našega narodnega 
in družbenega programa ter se tako prvič dejansko 
enakovredno uveljavili v svetovni zgodovini kot enako
praven dejavnik. Takrat so se združile okrog komu
nistične partije Slovenije dejansko resnično vse na
predne in dobronamerne politične in družbene sile 
našega naroda in z oboroženo borbo prispevale k 
osvoboditvi naše dežele.

Seveda pa bi ta program, potem, ko bi bi! 
dokončno izpolnjen v okviru federativne države lahko 
zamrl, če ne bi to idejo narodnoosvobodilnega boja 
nadaljevali in izpolnili tudi s socialno družbeno vsebi
no, z uveljavitvijo revolucije združenega dela.

Simbol proletariata v tem boju so bile od nekdaj 
rdeče zastave prvega maja. Ponekod v svetu še danes

- 1. MAJ
predstavljajo za prvi maj simbol, in upor delavskih 
množic, ki terjajo svoje pravice, ki terjajo enakoprav
nost in človeka dostojno življenje. Prvi maj je tudi 
nenehen boj za pravico do kruha, za zaposlitev in 
plačilo, v katerem ne bo razlik med ženskami in 
moškimi, med ljudmi te ali one rase, za svet, v kate
rem ne bo več izkoriščanja človeka po človeku.

Pod zastavo boja za pravice prvega maja se borijo 
danes tudi vsi potlačeni kolonialni narodi, ki jih 
gospodarji še vedno izkoriščajo. Toda rdeče zastave 
pomenijo danes v naši državi tudi zmago delavskega 
razreda in uveljavitev načel resnične delitve po delu.

Delavsko samoupravljanje in izvajanje zakona o 
združenem delu povsod v naših delovnih organizacijah 
in še posebej v vseh tozd naše SOZD je zato resničen 
praznik, za katerega si družno z našo narodno in revo
lucionarno zastavo zatikamo v gumbnice rdeč nagelj, 
ki pomeni spomin na vso prelito kri, hkrati pa tudi 
odraža bratstvo med vsemi ljudmi dobre volje.

Mara Ovsenik
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Priznanje Iskri

Inštitut Jožef Stefan je te dni 
proslavil 30-letnico delovanja. 
Za slovensko znanost, tehniko 
in zlasti elektrotehniko in elek
troniko je to pomenilo velik 
razvoj, z njim pa uvrstitev med 
največje na svetu. 30-letnico so 
slovesno proslavili doma na 
Inštitutu in na slovesni proslavi 
v unionski dvorani v četrtek, 
19. aprila 1979. Ob tej prilož
nosti je tudi Iskra prejela pla
keto in priznanje za trideset
letno plodno sodelovanje na 
vseh področjih dela in raziskav. 
Priznanje je sprejel v imenu 
Iskre namestnik predsednika 
kolegijskega poslovodnega orga
na Anton Stipanič.

Pred prvomajskim slavjem

Jaka Torkar: Hiša Tomaža Godca v letu 1939.
BOHINJ, *S. ■prti* — MedobtimM svet ZKS M Gorenjsko 
ter ofočtasfc* konferenc« ZKS Radovlji o* et» danes priredila 
tiskovno Ironfpremco v hotelu Zlatorog v Bohinju, na kateri 
•o predstavnike radia, tetevtadje la tiska seansam s pote
kom priprav na prromajrito aforroostno eaaedanje central
nega komiteja ZKJ v BoHoJrirf Bistrici,

Delovni ljudje Gorenjske bomo letos slavili praznik dela l.majv 
Bohinjski Bistrici na skupnem srečanju PRVOMAJSKI TABOR. Ta 
največja slavnostna manifestacija v zadnjih letih na Gorenjskem, ki jo 
pripravljajo sindikalne organizacije vseh gorenjskih občin, bo združena z 
osrednjo slovensko proslavo 40-letnice konstituantne seje CK KPJ in 
60-letnice ustanovnega kongresa KPJ, ko bo v Boh. Bistrici tudi svečana 
seja CK ZKJ pod vodstvom tov. TITA.

Ob tej priložnosti bodo odprli MUZEJ TOMAŽA GODCA v hiši, kjer 
je bila 1939. leta konstituantna seja CK KPJ in izročili namenu veličasten 
objekt DOM JOŽA AŽMANA,odkrili pa bodo tudi spomenik revoluciji 
pred novim domom Joža Ažmana,katerega je izdelal Slavko Tihec.

Dom Joža Ažmana - novi družbenopolitični center Bohinja.

Pomoč ogroženim v Črni gori
NAD 80% GLASOV ZA NOVO DELOVNO ORGANIZACIJO ZORIN

Čeprav na šesti seji predsedstva KOS, ki je bilo v ponedeljek, 26. 
aprila, pomoč Iskre potresnemu področju črnogorskega primorja ni bila 
1. točka dnevnega reda, jo to pot zaradi pomembnosti omenjamo na 
prvem mestu v našem poročilu.

Tako so že prvega dne po potresu na SOZD Iskra domenili, da bodo 
preko republiškega štaba civilne zaščite nudili določeno pomoč prizade
temu potresnemu območju, DO Elektromehanika iz Kranja pa naj bi 
nudila neposredno pomoč pri postavljanju porušenih in pretrganih zvez v 
črnogorskem primorju. Hkrati je Iskra ponudila tudi vso ostalo pomoč 
pri brezžičnih in drugih zvezah v Črni gori.

Prav tako so se vse osnovne organizacije sindikata v Iskri odzvale 
pozivu zveznega sveta zveze sindikatov Jugoslavije, naj bi enodnevni 
zaslužek delavcev namenili kot materialno pomoč potresnemu območju. 
Tudi v posameznih Iskrinih delovnih organizacijah je minuli teden 
potekala akcija za pomoč Črni gori. Tako so že v številnih TOZD široke 
potrošnje opravili omenjeni delovni dan, v sežanski Iskri pa so zbrali 
50.000 dinarjev pomoči.

Podobno je tudi bilo v DO Avtoelektrika iz Nove Gorice, kjer bodo 
prav tako delali 5. maja za Črno Goro, medtem ko sta Iskrini TOZD v 
Tolminu in Bovcu sklenili poslati svojih 10 prikolic na potresno območje, 
hkrati pa nameniti zaslužek dveh delovnih dni kot materialno pomoč 
prizadetim Črnogorcem.

To sicer ni nič čudnega, saj sta ti dve TOZD, oz. njuni delavci sami 
doživeli podobno usode na Tolminskem in zato dobro vedo, kaj pomeni 
takšna hitra in solidarnostna pomoč.

Tudi v DO Avtomatika je večina TOZD že delala za Čmd goro, 
medtem, ko pa je še v teku akcija zbiranja sredstev in drugega materiala, 
ki ga bodo prek občinskih štabov civilne zaščite in rdečega križa poslali v 
Čmo goro.

DO Zmaj je prav tako namenila zaslužek enega delovnega dne. hkrati 
pa so potresno področje poslali tudi 500 svetilk. Razen tega so namenili 
denarno pomoč tudi delovni organizaciji na prizadetem območju, s 
katero sodeluje.

Sicer pa so na seji obravnavali poročilo družbenega pravobranilca 
samoupravljanja SR Slovenije o SOZD v SRS ter poslovno poročilo 
SOZD Iskra za leto 1978. Hkrati je bilo predsedstvo seznanjeno s prvimi 
rezultati poslovanja SOZD Iskra v prvem četrtletju letošnjega leta, za 
katere lahko zapišemo, da se gibljejo v okviru predvidenega plana za 
letošnje leto, medtem ko opažamo večje odstopanje samo pri zaposlo
vanju, ki presega dogovorjene okvire.

V nadaljevanju je predsedstvo poslušalo še poročilo o aktivnosti v 
zvezi z organiziranjem nove Iskrine DO namenske proizvodnje in prav 
tako nove Iskrine delovne organizacije za organizacijo in informatiko — 
ZORIN, ki se je v torek, 23. aprila na referendumu odločila za ustano
vitev takšne nove delovne organizacije, sestavljene iz dosedanjih DO, oz. 
TOZD-CAOP, Bil, INDOK in standardizacija.



Mikroelektronika povsod
----------------------------------- ; ; \
Hitremu znanstveno-tefanološkemu in proizvodnemu napredku v svetu 

lahko sledimo le Ž nenehnim uvajanjem inovacij f Če govorimo o inovaci
jah pa moramo seveda upoštevati, da so nekatere industrijske veje že same 
po sebi novost in tehnološki vrhunec in med te gotovo sodi mikroelektro
nika. V Iskri smo se znanstveno-tehnološkega in proizvodnega projekta 
mikroelektronike že pred časom lotili, a vselej je še močno aktualno 
obravnavanje najnovejšega v tem novem. Kdo bi nam v tem pogledu laže 
dal najustreznejše informacije kot Miloš Kobe, član poslovodnega kolegija 
SOZD, kije zadolžen za področje inovacij v SOZD Iskra.

\___________________________________________________________ /

Kako povezujete najbolj napredne 
veje v Iskri s praznovanjem 1. maja, se 
pravi posebej mikroelektroniko z 
dosežki združenega dela?

Primerjavo med mikroelektroniko 
in dosežki združenega dela bi napravil 
z avtorjem nekega tujega članka, kije 
rekel, da se mu zdi, da je mikroelek
tronika in posebej še mikroprocesorji, 
naredila tako revolucijo v naši celotni 
družbeno-gospodarski reprodukciji, 
kot je bil izum parnega stroja v za
četku klasične kapitalistične dobe. 
Takratni parni stroj je odprl proces 
nadomeščanja mišične moči, medtem 
ko mikroelektronika in mikropro
cesor, kot glavni predstavnik te mikro
elektronike nadomešča umsko moč 
človeka.

S tem ne gre samo za osvoboditev 
fizičnega, mišičnega dela, kajti to so 
nam zagotovili parni in pozneje elek
trično in drugače gnani stroji, ampak 
tudi za osvoboditev m tinskega mož
ganskega dela, tistega duhamornega, 
ponavljajočih se miselnih opravil, ki 
jih prepuščamo miselnemu stroju. Pri 
tem moram poudariti, da tu ne gre za 
stroj, ki bi se lahko sam odločal, ne da 
bi mu mi sami možno odločitev pro
gramu ah. Gre za stroj, ki preprosto 
nadomesti rutinske operacije, vendar 
take, ki smo jih že predvideli, ko smo 
programiraU stroj. To se pravi, da tudi 
mikroprocesor ne more nadomestiti v 
celoti človeških umskih del tam, kjer 
je potrebno človekovo odločanje, ali 
ukrepanje na osnovi nepredvidljivih 
okoliščin.

V tem smislu vidim povezavo mi
kroelektronike s praznikom osvobo
ditve dela, pri čemer kot delo vse bolj 
razumemo tudi umsko in ne zgolj 
tisto, za katerega potrebujemo fizično 
silo.

Ali lahko štejemo tovrstne proiz
vodnje za dokaz, da smo zares postali 
Tehnološko in industrijsko enako
vredni svetovnim proizvodnjam?

Najbrž tehnološko in v golem pro
izvodnem smislu še nismo na vseh 
področjih enakovredni svetovni proiz
vodnji, ker smo izšli iz tehnološko

bistveno zaostalejšega okolja. Nekate
re objektivne omejitve nam ne omogo
čajo biti na vrhu teh dosežkov, zlasti 
zaradi omejenih materialnih možnosti 
pa tudi zaradi kadrov. Dmga stvar pa 
je glede naših družbenih dosežkov, 
zaradi katerih bomo v našem, sociali
stičnem samoupravnem sistemu znali 
mnogo bolje in popolneje reševati, kot 
to zmore klasični kapitalistični 
sistem. Naj omenim samo odvečno 
delovno silo zaradi uvedbe mikroelek
tronike. V kapitalističnih državah 
nastopa resna bojazen, kam z delovno 
silo, ki jo bo nadomestila uporaba 
mikroelektronike in procesorjev.

V tem smislu bomo morali poiskati 
boljše in bolj družbeho sprejemljive 
odgovore na ta vprašanja, ki so pred
vsem v akcijah širokega izobraževanja, 
kajti znanja ne bo nikoli preveč.

Koliko domača mikroelektronika 
prispeva tudi h krepitvi neodvisnosti 
naše socialistične neuvrščene dežele, s 
tem pa tudi k utrjevanju njene obram
bne sposobnosti?

Sodobnih obrambnih sistemov si 
skoraj ni več mogoče misliti brez 
uporabe računalnikov in mikroelek- 
tronskih vezij. Avtonomija, ali vsaj 
določena stopnja tovrstne neodvis
nosti dežele, kot je naša, je skoraj 
nepogrešljiva. Zato mislim, daje tudi s 
teh obrambnih vidikov domača 
mikroelektronika izredno pomembna.

Česa se predvsem nameravamo 
lotiti v proizvodnji, kakšni izdelki 
mikroelektronike so uporabni tudi za 
široko potrošnjo, v čem predstavlja 
mikroelektronika danes makroelektro- 
niko, se pravi malo v velikem?

V mikroelektroniki smo, ko smo se 
zanjo odločali, predvsem zastavili 
njeno usmeritev na profesionalna 
vezja za potrebe same Iskre. Vendar se 
je sodobni razvoj v zadnjih dveh, treh 
letih začel močno orientirati v smeri 
mikroprocesorskih, mikroračunalniš- 
kih familij vezij, ki vsebujejo poleg 
centralne procesne enote še razna 
spominska in druga vezja in mislim, da 
bomo morali tudi v zasnovi Iskrine

0 vsem odkrito
Dogodki, ki so se dogodili v sežan

ski Iskri so sicer vznemirljivi, iz več 
razlogov; predvsem zaradi tega, ker je 
prišlo do prekinitve dela, in s tem do 
izpada v proizvodnji, kot tudi zaradi 
tega, ker se je ob tem pokazalo, da 
zavestne politične sile tako v TOZD 
kot tudi v občini, doslej niso delovale 
tako, kot bi morale. To, kot tudi 
ugotovitev sestanka 00 zveze komu
nistov in izrednega sestanka 00 zveze 
sindikata, da sc bile nekatere stvari 
premalo pojasnjene in tudi ne nere
šene, so pripeljale do razumljivega 
nezadovoljstva.

Po drugi strani pa se je pokazalo, 
da je sponatno prekinitev dela izzvala 
skupina posameznikov z dokaj dema- 
goškimi izjavami. Tudi posegi iz skup
ščine niso bili zadovoljivi. Zato je 
tohko bolj optimistično dejstvo, da so 
komunisti sami na svojem sestanku 
19. 3. v Sežani stvarem pogledali 
povsem odkrito v oči. Pri svoji samo
kritičnosti so zato lahko tembolj 
upravičeno kritizirali tudi postopke 
drugih in končno, vzdušje po sprejetih 
sklepih je bilo ne samo jasno, ampak 
tudi ohrabrujoče. Tudi izpad so nado- 
mestili z dodatnim delom. Dejansko je 
ob takih zapletih najbolje, če se o 
stvareh razpravlja povsem odkrito, in

OBVEŠČAMO BRALCE ISKRE , 
DA BO ZARADI PRVOMAJSKIH 
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iskreno, kajti samo iz takih sklepov 
lahko pride tudi nadaljnje izboljšanje 
tako v delu kot v materialnih pogojih 
in politični solidarnosti vseh članov 
delovne organizacije.

Na sestanku zveze komunistov so 
tudi ugotovili, da so bile razmere v tej 
temeljni organizaciji dejansko slabše, 
kot bi želeli. Predvsem ni bilo znotraj 
organizacije tvornega sodelovanja pri 
ustvarjanju poslovne in družbene poli
tike; neposredni proizvajalci se niso 
čutili poklicane, da bi nastopali tudi 
na političnem področju in s tem 
soustvarjali tisto ozračje in usmeritev 
v delovni organizaciji, ki bi bila po
trebna za premostitev težav, ki so se 
prehodno pojavile.

Mobilizacija vseh subjektivnih sil ni 
bila tolikšna, da bi lahko zagotoviU 
dosledno izvajanje vseh sklepov samo
upravnih organov. Pri tem pa gotovo 
nosijo del krivde prav vodilni delavci 
temeljne organizacije združenega dela. 
V takih pogojih je zavestna akcija 
komunistov, kot proizvajalcev, vseka
kor toliko bolj dobrodošla, ker odkri
va rešitve izven tirnic poslovodnih 
struktur te tozd, ki se, žal, pri reševa
nju problemov niso izkazale v polni 
meri.

Vsekakor pa tudi dejstvo, da o tem 
zdaj, po razrešitvi problemov, razprav
ljamo javno tudi v našem glasilu in s 
tem primer javno osvetljujemo pred 
vsemi delovnimi ljudmi naše SOZD 
Iskra, dokaz, da smo močni in zavest
ni dovolj, da tudi takšne težave z 
združenimi močmi in v korist delav
skega razreda premagujemo.

Čisto gotovo pa tudi je, da do 
takšnih problemov sploh ne bi prišlo, 
če bi te zavestne sile že ves čas delo
vale tako, kot je ZK in tovariš Tito s 
svojimi mislimi o kolektivnem vode
nju in kolektivni odgovornosti nakazal 
že v najširših okvirih vsemu našemu 
združenemu delu in vsej naši družbeni 
stvarnosti.

Mara Ovsenik

mikroelektronike močneje zastaviti 
tudi to pot.

Mikroprocesor, kot vezje, ki ga 
lahko uporabnik tudi sam programira 
in ga lahko funkcionalno uporabi na 
različne načine, bo našlo pot ne samo 
k vsem profesionalnim napravam 
ampak tudi k napravam, ki so na
menjene množični, oz. širokopotroš- 
nji rabi. S tem mislim na razne izdelke 
zabavne elektronike, televizorje, 
radioaparate, razne stikalne ure, pro- 
gramatorje za pralne stroje, za šivalne 
stroje, avtomobile, itd. Te naprave pa 
bodo z uvedbo mikroelektronike 
obdržale samo še tržno širokopotrošni 
značaj.

Po svojem bistvu, kompleksnosti, 
vgrajenem znanju pa bodo, seveda, na 
ravni profesionalnih naprav. Razvoj 
bo tu šel v smeri, da bomo npr.: 
uporabljali takoimenovani hišni raču
nalnik, ki bo na „odpoklic“ ugotovil 
stanje žiro računa, stanje vsakomeseč
nih dolgovanj, posredoval nam bo 
informacije o cenah na živilskem trgu, 
po dnevnem, ali tedenskem programu 
nam bo vključeval potrebne gospodi
njske aparate, varoval stanovanje, 
skratka - na ta način bomo vsa rutin
ska dnevna opravila, ki jih moramo 
opravljati v domačem okolju, prepu
stni preverjanju in krmiljenju s strani 
računalnika.

Seveda pa bodo potem še specialne 
uporabe računalnikov, za šolstvo, 
učenje matematike, jezikov, itd. V 
strokovnem delu v proizvodnji pa se 
hitro uvajajo računalniške merilne 
aparature, računalniško krmiljeni 
obdelovalni stroji, sistemi za avtomati
zacijo proizvodnih procesov. Vse to 
bo tudi v naši jutrišnji proizvodnji 
nepogrešljivo.

To vse seveda ne bi bilo mogoče 
brez direktnega vključevanja mikro
elektronike, ker samo ta omogoča, da 
je mikroračunalnik postal tako cenen 
in dostopen, takorekoč široki po
trošnji.

Kaj je pravzaprav mikroelektro
nika?

Na to vprašanje je težko odgovo
riti. Mikroelektronika pomeni hkratno 
proizvajanje ne samo posameznih 
diskretnih elementov elektronike 
ampak celotnih sistemov, celotnih 
vezij. Poenostavljeno povedano: tako, 
kot smo prej proizvajali elemente — 
kondenzator, upor, tranzistor, proiz
vajamo zdaj vse te elemente hkrati 
povezane v funkcionalne sisteme, ki 
so vedno bolj zapleteni, bolj zmogljivi, 
cenejši in manjši. Aparatura, ki je 
včasih zavzemala velik volumen in 
zahtevala ogromen delež ne le inženir
skega, ampak tudi ročnega dela, se 
zdaj proizvaja naenkrat, na podoben 
(čeprav bistveno izpopolnjen) način, 
kot so nekoč proizvajali tranzistor, 
kot posamezni element.

To pa ima vrsto posledic, ki jih ne 
bi podrobneje našteval. Najvažnejša je 
ta, da izginja med proizvajalci siste
mov in proizvajalci elementov ter, da 
je to omogočilo izredno znižanje cene 
elektronskim sistemom, ker to niso 
več voluminozne naprave, ampak 
ploščice s površino nekaj kvadratnih 
milimetrov, proizvedene v tisočih in 
desettisočih kosov. To je seveda pov
zročilo prodor v vse naprave, ki so 
danes odločilne za industrijsko proiz
vodnjo pa tudi za družbeno in osebno 
življenje.

Težko je torej preprosto odgovoriti 
na to, kaj je mikroelektronika. Ne
dvomno mikroelektronika predstavlja 
revolucijo vsaj takih dimenzij, kot je 
bila nekoč uvedba parnega stroja, saj 
predstavlja brOjantni dosežek človeš
kega uma, ki nadalje osvobaja človeka 
od neustvarjalnega dela in ga dviga v 
gospodaija nad stvarmi.

Mara Ovsenik

r
INDIJSKA DELEGACIJA 
V ISKRI

Delegacija indijskega obram
bnega ministrstva si je med 
uradnim obiskom v Jugoslaviji 
ogledala tudi Iskrin program 
namenske proizvodnje za potre
be jugoslovanske ljudske arma
de. Ugledne goste so med obis
kom v Iskri spremljali vojni 
ataše v Beogradu polkovnik 
Hakirad Sing ter predstavniki 
Zveznega sekretariata za ljud
sko obrambo. Lado Dn)bcž

V________

Razstava inovacij
V avli naše poslovne stavbe v 

Ljubljani so odprli v organizaciji Raz
iskovalne skupnosti Slovenije in Ljub
ljanske banke že tretjo razstavo z na
slovom „Inovacije — združeno delo 
’ 79“. Kot že geslo pove, gre za težnjo 
po še tesnejšem povezovanju naših 
delovnih organizacij z odkrivanjem ter 
izdelovanjem novega, boljšega, bolj 
ekonomičnega. Naša Iskra je že doslej 
temu vprašanju posvečala veliko po
zornosti, in to se je potrdilo tudi zdaj, 
ne samo v tem, da je razstava v naši 
stavbi, ampak še posebej s tem, da je 
med enaintridesetimi razstavljenimi 
inovacijami kar sedem domačih, Iskri
nih.

Odpiranja razstave se je udeležilo 
več predstavnikov družbeno-politične- 
ga in gospodarskega življenja - med 
drugim smo videli Boleta, predsednika 
republiškega odbora ZZB Janeza 
Vipotnika, predsednika Gospodarske 
zbornice Slovenije Andreja Verbiča, 
predsednika Sklada Borisa Kidriča 
ing. Marka Bulca, rektorja ljubljanske 
univerze prof. dipl. ing. Slavka Ho- 
džaija in druge. Razstavo samo pa je 
odprl predsednik republiškega sveta 
zveze sindikatov Slovenije Vinko 
Hafner, ki je v uvodnih besedah tudi 
poudaril glavna vodila naših skupnih 
prizadevanj na področju inovacij. 
Menil je, da je prizadevanje za inova
cije odraz razvoja proizvodnih odno
sov in vse večjega občutka delavcev, 
da mora združeno delo samo poskrbe
ti tudi za inovacije. Žal včasih kljub 
temu splošnemu prizadevanju še večji 
vzgon zavirajo razlogi, ki jih moramo 
čimprej odpraviti. Včasih so temu 
krivi nezadostni razviti samoupravni 
odnosi, dmgič je tu premalo razvit 
dosleden sistem nagrajevanja z odklo
ni v uravnilovko, še posebej pa včasih 
nimamo dovolj posluha za ustvarjal
nost, ki ji ne damo nagrade v pravem 
trenutku, če pa, pa to skalimo z za
vistjo.

Na tej razstavi so razgrnili 33 
inovacij, ki so bile v preteklem letu

uresničene v okviru ..dogovora 0 
skupnem financiranju vključevanj3 
domačih inovacij — raziskovalni31 
dosežkov v proizvodnjo in delovn6 
procese, ki prispevajo k povečanj11 
družbene produktivnosti dela.“

Kot je zapisano v katalogu razstf' 
ve mnogi štejejo dogovor, katereg3 
rezultate prikazuje ta razstava, li 
realen prispevek k izgrajevanju naše g3 
inovacijskega sistema, zato, ker je zel® 
pomemben člen v inovacijski verig1’ 
člen, ki daje velikemu delu naše g3 
raziskovalnega področja svoj mat®' 
rialni smisel.

Dogovor je dokument, ki je vezn1 
člen v inovacijski verigi, po kateri na) 
bi se znanje načrtno, zavestno i*1 
nadzorovano spreminjalo v uporabe11 
produkt, za katerega uveljavitev se % 
dolgo borimo. Ta dogovor je aktivn® 
sredstvo, ki naj domačo industrij® 
bolj usmeri k izkoriščanju domači® 
raziskovalnih dosežkov, kot pa ® 
kupovanju tujih licenc, ki so dostikr®1 
dvomljive vrednosti.

Tokrat so predstavile svoje novosti 
številne organizacije, iz Iskre pa s® 
predstavili inovaciji in sicer so zastn 
pane z dvema inovacijama Iskra Db; 
Industrija kondenzatorjev Semič 
TOZD Tovarna mehanskih delov i® 
naprav, in iz DO Iskra Industrija z3 
avtomatiko, TOZD Tovarna napajal' 
nih naprav Novo mesto in TOZD 
Tovarna avtomatskih in varil nil1 
naprav Ljubljana, z eno inovacijo p3 
so se predstavile TOZD Tovarna veli' 
kih zaganjalnikov in TOZD Tovarn3 
malih zaganjalnikov iz DO Avtoelek 
trika Šempeter pri Gorici, ter DO 
Iskra—Industrija elementov za elektrc 
niko Ljubljana in DO Iskra Industrij3 
Širokopotrošnih izdelkov Škofja loka 
TOZD Tovarna radijskih sprejemnike' 
Sežana.

Upajmo, da bo razstava nova 
vzpodbuda za še marsikaj novega v 
prihodnje.

Mara Ovseni!1
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Razstava o Nikoli Tesli v Iskri
V avli Iskrinega poslovnega centra 

na Trgu revolucije je te dni (od 11. do 
28. aprila) razstava slik dosežkov in 
revolucionarnih odkritij Nikole Tesle. 
Razstava že dalj časa potuje po Jugo
slaviji. Pripravil jo je Teslin muzej iz 
Beograda. Za razstavo je veliko zani
manje, saj je Tesla nam vsem sicer 
poznan, vendar o njem vemo zelo 
malo „iz prve roke".

„Prav je, da bi se jugoslovanske 
tovarne elektrotehnike, elektronike in 
ostala elektroindustrija bolj spoznali s 
tem velikanom svetovnega slovesa. 
Posebno kolektivi, ki so nosilci dela, 
ki ima svoje korenine v izumih tega 
našega velikega rojaka, bi morali bolje 
in globlje poznati življenje in delo 
Nikole Tesle.”-,Tako mi je rekel v 
pogovoru profesor Veljko Korač, di
rektor Muzeja Nikole Tesle v Beogra
du. „Sicer pa je Iskra med našimi naj
večjimi meceni. Pred kratkim nam je 
poklonila hišno telefonsko centralo in 
tudi sicer z njo dobro sodelujemo.“

Sprehodil sem se po avli naše PPG 
med eksponati inovacijske razstave in 
nato ob razstavi Nikole Tesle. Obe 
razstavi sta hkrati v istem prostoru, pa 
moram reči, da se organsko dopolnju
jeta. Že na začetku so Tesline slike. 
Ta velikan razmišlja. Osamljen, več
krat nerazumljen od soljudi, je ustvar
jal za človeštvo. Zavestno. Ni imel 
občutka, da služi in zasluži denar. 
Zanj je bile dovolj malo. Vse kar je 
ustvaril — tega je mnogo in še danes se 
milijoni okoriščamo z njegovimi iznaj
dbami - je zavestno ustvarjal za člo
veštvo. Tehnika mora osvoboditi

človeka — to je bilo njegovo življenj' 
sko vodilo.

Razstava 36 prispevkov je lep pre
gled življenja '.n dela tega znanstvenika- 
Pokaže njegovo rojstno hišo, njegove 
portrete iz različnih življenjskih obdo
bij. Sledijo njegova odkritja: indukcij
ski motor, instrumenti, model vrtilneg3 
mangnetnega polja, model asinhron
skega motorja, model Teslinega trifaz
nega sistema, Teslina parna turbina, 
iz-m florescenčne žarnice, model radij
skega prenosa, visokonapetostni trans
formator in še in še.

čas:
stru
mof
Poli

I
takt
Proj
prat
smo
nad
»je,
klin
apet
če j

Človek komaj lahko veijame, daj3 
mogel en sam samcat človek pre® 
skoraj sto leti vse to znati, doumeti i® 
sam ustvaijati. Nič pa ni zadržal zase- 
vse je objavil, velikodušno razdaj* 
človeštvu in znanosti, ki ji je zapis* 
svoje življenje.
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Človek nehote razmišlja, kak® 
velik vzor je ta znanstvenik za bodoč6 
mlade rodove. Kar edinstven print®1 
spodbujanja mladega rodu bi ^ 
lahko rekli. Teslina odkritja s° 
namreč hkrati primer človeške pr°' 
dornosti, primer ustvarjalnega člov®3' 
kega uma in primer raziskave 36 
neobvladanih naravnih sil in zakonit0' 
sti. To je izziv bodočim rodovot® 
novim ustvarjalnim duhovom našeg3 
časa, ki želijo postavljati nove mejnik6 
v razvoju človeštva.

I
toai
stiti
štev
ska,

li,c 
mo' 
sest 
že i 
Proi 
nad 
Prir 
kon 
prei 
izre 
Vzr 
getr 
te p

V'



Za lepši jutrišnji dan

za
sga
e\o
igi'>i
ega!
ite-

zni
naj

in
jei>

že
/no
rij«
Čil1

ti
ja*

□sti 
so 

Sto- 
DO 
lič: 
- ifl 
i za 
ijal- 
D 
init1

irna
lek-
DC
tro
irija
)ka.
ko'1

va
;a v 

inil1

enj-

re
ka-
av£
do-
cij'
ega:
ort-
'az-
na.
dii'
nS'

,ai
lita
ase-
.aja|
,isal

ak«
ote
m6'
nit

$0
prO'
ve$-

še
lito
o na
šega 
like

----------------------------------------------------------—- x

Nedvomno so investicije kljub načelom varčevanja in gospodarjenja 
izjemno pomembne, še posebej na ključnih področjih. Seveda je tu izbira 
lahko različna. Toda v našem SOZD postaja vse bolj jasno, kje so ključi 
naše prihodnosti. V zvezi s to problematiko smo se tudi pogovarjali, s 
članom poslovodnega kolegija, zadolženim za investicije v SOZD Iskra 
Ivom Klešnikom, ki je za svoje široko strokovno znanje ljubeznivo razgr
nil in odgovoril na vrsto vprašanj. V uvodu je vsekakor poudaril:

X_____________________________ ________________________________J
.Minulo leto je pokazalo, da smo v 

Preteklosti, predvsem pa v zadnjih 
Petih letih, bistveno premalo investi- 
rali v razširjanje obstoječih zmoglji
vosti, še posebej pa v nove programe. 
Ta premajhen investicijski pogum je 
bil navzoč v vseh delovnih organizaci
jah, tako da ni bilo bistvenih razlik 
Slede na pomembnost programa in na 
njihove prioritete.

Če k temu dodamo še to, da je 
elektronska industrija in področje 
elektronike vse bolj vpletena v vsa 
Področja gospodarske in družbene 
dejavnosti, da danes brez elektronike 
ni več možen razvoj skoraj nobene 
Proizvodne veje, nobenih komunika- 
cij, nobene obdelave podatkov, zdrav
iva, šolstva, da ne omenjamo proble- 
mov v zvezi z javno varnostjo, z 
narodno obrambo, potem lahko 
resnično trdimo, da predstavlja elek
tronika in elektro industrija infrastru
kturno vejo ključnega pomena.

Posledice teh izhodišč in analize pa 
So bile lahko samo take, da smo začeli 
p energično akcijo za povečanje 
investicijske dejavnosti. Analiza pro- 
Sramov, priprave elaboratov, glavnih 
Projektov, vseh mogočih dovoljenj, 
razgovori z bankami, dobavitelji opre- 
nre, preorientacija uvoza z večjim 
deležem za opremo iz Združenih 
držav Amerike ter razčiščevanje 
tehnologije — to pa so glavne aktivno
sti, ki iih opravljamo v tem sedanjem 
°bdobju.“
. Ko smo potem prešli na vprašanje 
investicijskih programov in razpolo
žljivih sredstev v bankah, je Ivo Kleš- 
nik nadaljeval:

„V Iskri imamo kar zadeva izbire 
časa generalnih investicij ali rekon
strukcij, lahko bi rekel, veliko smolo, 
nrogoče pa tudi preveč kratkoročno 
Politiko.

Ko so nam banke ponujale denar in 
takorekoč prosile, naj pridemo s 
Programi in elaborati, smo bili nepri
pravljeni; s programi in elaborati pa 
smo se pojavili zdaj, ko banke tarnajo 
nad tem, da nimajo sredstev za investi- 
cije, ko se ustvarja tudi družbena 
hi ima proti prevelikim investicijskim 
aPetitom. Menim, da se na tej napaki, 
če jo lahko tako imenujem, moramo 
haj naučiti. Najbrž zaključek ne bi 
smel biti tak, da bomo v bodoče imeli 
Pripravljene programe in elaborate na 
zalogo, in čakali, kdaj bodo na razpo- 
jago sredstva, pač pa je zaključek 
'ahko samo ta, da bi postala investicij
ska dejavnost popolnoma kontinuiran 
Proces tako, kot je kontinuirana naša 
Proizvodnja."

Posebno nas je zanimalo, kako 
^nj perspektivne programe nadome
stiti s perspektivnejšimi, seveda upo
števajoč vse razloge, tja do kadrov
skih.
. „Če smo v preteklosti v Iskri uspe
li, da ni več prekrivajočih se progra- 
mov in dupliranja proizvodnje znotraj 
^stavljene organizacije, je morda zdaj 
že nastopil čas, da s perspektivnejšo 
Proizvodnjo in programi začnemo 
nadomeščati manj perspektivno. Na 
Primer: v programih integriranih tele
komunikacij in avtomatizacije imamo 
Pred seboj take naloge, da jih bomo 
izredno težko pravočasno izvršili. 
Vzroki so v kadrih, sredstvih in dru
gem. Ali ne bi bilo smotrno vključiti v 
te programe tiste organizacije Iskre, ki

delajo na programih, katere smo v 
samoupravnem sporazumu o osnovah 
piana SOZD opredelili kot manj 
perspektivne, oz. s počasnejšo rastjo. 
Investicijski programi, ki jih priprav
ljamo, bi še lahko trasirali delno 
preusmeritev v tem smislu."

Seveda smo se ustavili pri dejstvu, 
da je Iskra do konca letošnjega leta 
predložila bankam že precejšnjo koli
čino elaboratov, ob katerih se zastav
lja vprašanje, koliko so te številne 
investicijske želje še realne. Ivo Kleš- 
nik je ugotovil:

„Do konca lanskega leta smo v 
banke vložili investicijskih elaboratov 
za približno vrednost 6 milijard dinar
jev. Pri tem lahko poudarim, da inten
zivno pripravljamo še vrsto drugih 
programov in lahko računamo, da 
bomo v nekaj mesecih imeli elabora
tov še za nadaljnjih 3 milijarde din. 
Seveda pa pri tem lahko poudarim, da 
so številke investicijskih želja vsako
krat — ko ponovno seštevamo 
elaborate in želje, večje, tako da se 
danes skupna izračunana številka že 
pojavlja v večjem znesku kot smo 
predvidevali.

Zelo vprašljivo je, če so te številke 
• realne,1, prav gotovo pa niso realne 
za triletno investiranje, kar pomeni 
podaljšanje tega zastavljenega roka. 
Na kolegiju glavnih direktorjev delov
nih organizacij je bila postavljena stro
kovna ekipa, ki naj bi pripravila 
osnove za samoupravni sporazum o 
združevanju sredstev in postavila 
prioritetni red izdelanih investicijskih 
programov.

Komisija bo v kratkem pripravila 
osnutek predloga samoupravnega 
sporazuma in prednostne pakete teh 
programov, in sicer v treh paketih. 
Rad bi poudaril, da je strokovna ekipa 
pri svojem delu, predvsem kar zadeva 
uvrščanje v prioritetne pakete za čim 
bolj objektivno razporeditev uporab
ljala naslednje kriterije:

Vključenost projektov v samo
upravnih sporazumih o temeljih družbe 
nega plana SR Slovenije za plansko 
obdobje 1976-1980, vključenost 
projektov v samoupravni sporazum o 
o osnovah plana SOZD Iskre za isto 
obdobje, interes delovnih organizacij 
za združevanje sredstev, plasmanske 
možnosti na tujem in domačem trgu, 
stopnja investicijske pripravljenosti, 
stopnja opremljenosti, ekonomska 
upravičenost investicije in pa sugestije 
bank iz predhodnih razgovorov. Iz 
tega so nastali trije investicijski paketi 
in sicer investicijski paket za prvo 
prioriteto v znesku 4 milijarde 300 
milijonov din, investicijski paket za 
drugo prioriteto v znesku 3 milijarde 
550 milijonov in tretji investicijski 
paket, katerega bolje, da ne vredno
timo, ker je bolj zbir želja, kot pa 
realnih možnosti in realnih vrednost
nih ocen.

Tako pripravljen osnutek predloga 
samoupravnega sporazuma za združe
vanje sredstev in pa prednostni paketi 
bodo osnova za široko javno razpravo 
o združevanju sredstev. Poudariti 
moram, da je združevanje sredstev 
Iskre pri vseh investicijskih programih 
pogoj, da do zaokrožitve finančnih 
konstrukcij z bankami, ki bodo sode
lovale z znatnimi sredstvi pri teh naših 
investicijah. Veliko mero razumevanja 
in kooperativnosti bo potrebno posve

titi v temeljnih in delovnih organiza
cijah pri predlaganju tega samouprav
nega sporazuma samoupravljalcem 
Iskre, ko bodo to obravnavali, saj je 
združevanje sredstev in iz njega izde
lan samoupravni sporazum v bistvu 
edina pot za realizacijo investicijskih 
programov."

Ali pa smo delovni ljudje v Iskri 
dali tej investicijski dejavnosti tudi 
doslej dovolj politične podpore?

„Rad bi poudaril, da je bila v me
secu marcu na temo investicij pro
blemska partijska konferenca komuni
stov Iskre. Sprejeti so bili sklepi v 
smeri investicijske aktivnosti s poseb
nim poudarkom na združevanju sred
stev in bodo vsi, ki bodo obravnavali 
predlog samoupravnega sporazuma in 
tudi prednostne pakete, morali podro
bno preštudirati sklepe problemske 
partijske konference na to temo."
Smo bili s svojimi družbeno zelo 
pomembnimi programi deležni druž
benega in planskega upoštevanja v 
republiki?

„V Iskri imamo nekatere progra
me, za katere smo prepričani, da bodo 
povzročili revolucionarne spremembe, 
ne samo v proizvodnji, ampak tudi v 
družbi. To je predvsem področje 
mikroelektronike v vsej njeni razsež
nosti. Razvoj tako perspektivnega 
programa pa je do sedaj v celoti odvi
sen od Iskre, ali celo od ene njenih 
delovnih organizacij. Vemo pa, da 
popolnoma novi programi niso bili v 
začetku nikdar rentabilni, v uvajalni 
fazi jim je treba krepko pomagati. 
Naša družba pa se do tega problema 
obnaša tako, kot do vseh ostalih - 
zapisali so ga v samoupravni sporazum 
o temeljih družbenega plana SRS za 
obdobje 1976—1980, to pa je tudi 
vse. Za take programe bi predstavniki 
slovenske družbe morali speljati vso 
aktivnost na združevanje_ znatnega 
dela nepovratnih sredstev. Če bo to v 
celoti odvisno od Iskre, potem bodo ti 
programi z velikim časovnim zaostan
kom, da ne rečem z zamudo prišli v 
realizacijo, s tem pa bo nastala ne
popravljiva škoda."

Rekli smo, da so naši programi 
družbeno pomembni. Toda to najbrž 
ne izključuje nekaterih samokritičnih 
ocen naših programov in s tem investi
cijskih usmeritev. Kaj vi sami menite o 
tem in o morebitnih popravkih?

„Ko smo izdelane investicijske 
programe, pa tudi investicijske želje 
preanalizirali in iz njih naredili pregled 
po programskih usmeritvah, lahko 
ugotovimo, da te programske usmeri
tve niso popolnoma v skladu z usme
ritvami, ki so zapisane v temeljih 
plana socialistične republike Sloveni
je, niti ne z usmeritvami, ki smo jih 
sprejeli v samoupravnem sporazumu o 
razvoju sestavljene organizacije Iskre.

Na prvih mestih se pojavljajo pro
grami, za katere smo v naših načrtnih 
usmeritvah predvideli, da bodo rasli 
počasneje kot drugi programi. Tako 
niso na prvih mestih programi integri
ranih telekomunikacij, računalništva, 
mikroelektronike in avtomatizacije, 
ampak nekateri drugi. Aktivnost v 
smeri korekcije takega zaporedja bo 
potrebna, saj končno le moramo 
pospeševati najbolj perspektivne pro
grame. Hkrati pa bo verjetno potreb
no upoštevati, da je, glede na velike 
naloge na teh najbolj perspektivnih 
programih, ta trenutek verjetno čas, 
da delno preusmerimo tiste programe.

SKRB ZA VARSTVO PRI DELU

V torek, 17. aprila, je bila v Ljub
ljani že prva seja pripravljalnega 
odbora za ustanovitev komisije za 
koordinacijo varstva pri delu, varstva 
okolja in humanizacijo dela v SOZD 
Iskra. Na tem prvem srečanju štirih 
delegiranih vodij služb za varstvo pri 
delu iz Iskre Commerce, Elektromeha- 
nike, Avtoelektrike in Invest servisa so 
oblikovali prve predloge za organiza
cijsko shemo bodoče komisije, kdo 
vse naj bi sestavljal to telo, kakšen bo 
njen način delovanja, kakšna bo vse
bina dela komisije, in podobno. Eden 
od osnovnih sklepov tega pripravljal
nega sestanka je bil, da mora biti 
komisija organ delavskega sveta SOZD 
Iskra, sestavljali pa naj bi jo predstav
niki vseh delovnih organizacij.

V okviru vsebine dela komisije so 
se vodje služb za varstvo pri delu opre
delili zlasti za predhodno varstvo, 
poenotenje metod za pogoje dela, 
funkcionalno izobraževanje delavcev, 
metodologijo in periodične preglede 
delovnih naprav in mikroklime ter, 
med drugim, za izdelavo programa za 
delo komisije v tem letu in v prihod
njem srednjeročnem obdobju.

L.D.

ki v dosedanji usmeritvi nimajo per
spektive, oz. bodočnosti, tako po 
tehnični, kot tudi po ekonomski 
plati."

Razgovor smo zaključili z vpraša
njem o poudarkih za nadaljnji razvoj 
Iskrine in druge proizvodnje z vidika 
investicijskih programov delovnih 
organizacij. Kako iz razpoložljivih 
sredstev in zmogljivosti ustvariti čim 
več, smo vprašali, Ivo Klešnik pa je 
odgovoril:

„Investicijski programi, predvsem 
tisti iz prvega in drugega paketa, za 
katere lahko smeleje trdimo, da so 
bolj obdelani ali dodelani, ali pa so 
prešli vrsto faz, so gotovo tisti, ki jih 
moramo in jih lahko realiziramo v 
obdobju nekaj naslednjih let. Mislim 
celo, da je to pogoj za nadaljnjo pro- 
speriteto Iskre, pogoj za nadaljnji 
razvoj naše družbe.

Te programe pa seveda lahko reali
ziramo samo z novim pristopom, k 
investicijski izgradnji; ta pa ni več tak, 
da se vsak investitor, vsaka temeljna 
organizacija samostojno pojavlja, pri 
bankah, se samostojno dogovarja, kot 
je to bilo največkrat primer v prete
klem obdobju, ampak je združevanje 
sredstev, tista osnova, v kateri bodo 
prišli na vrsto vsi, seveda v določenem 
časovnem zaporedju. Le tako bo 
mogoče realizirati naše ambiciozne 
programe.

Velik poudarek je treba dati tudi 
dejstvu, da so nosilci investicijskih 
programov delovne organizacije. 
Koordinacija investicij in združevanje 
sredstev pa je na ravni SOZD. Tako 
bomo lahko z združenimi sredstvi 
nastopali pri temeljnih in pri združeni 
banki. Edino na tak način je mogoče 
lastna sredstva večkrat „oploditi“.

Mara Ovsenik

Z'
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„Varstvo pri delu je pomembno področje za položaj delavca v združe
nem delu," je na nedavnem posvetovanju o varstvu pri delu, ki je bilo na 
pobudo KOS SOZD Iskra ugotovil član poslovodnega kolegija SOZD 
Iskra Pavle Gantar. Posvetovanja, ki je bilo v poslovni stavbi Iskre v 
Ljubljani, se je udeležilo več strokovnjakov za varstvo pri delu, poslovod
nih organov in predstavnikov združenega dela, navzoča pa sta bila tudi 
dekan Višje šole za varstvo pri delu prof. Ludovik Kavs, ter predstavnik 
rep. sveta zveze sindikatov Tine Jež.

V svoji uvodni analizi je Pavle 
Gantar opozoril na naslednje pomem
bne postavke problema varnosti pri 
delu, ki že same po sebi govorijo o 
zapleteni celovitosti tega vprašanja. 
„Varstvo pri delu sodi v urejanje čim 
boljšega delavčevega okolja in čim 
manjših nevarnosti pri delu. Na to bi 
morali biti še posebno, pozorni, saj 
nove tehnologije prinašajo s seboj tudi 
nove nevarnosti. Z varstvom pri delu 
ne mislimo le na higiensko-tehnično 
varnost, ampak na splošno počutje 
delavca, ne le na njegovem delovnem 
mestu, ampak v vsem njegovem živ
ljenjskem okolju.

Varstvo pri delu je sestavni del 
samoupravljanja in gospodarjenja — 
zaradi nesreč pri delu smo na primer 
samo v letu 1977 izgubili kar 83 tisoč 
delovnih dni. Seveda pa so posledice s 
humanitarnega vidika, ki s tem ni
kakor niso zajete v celoti, običajno še 
veliko težje. Kot so posledice kom
pleksne, mora biti kompleksno tudi 
varstvo pri delu. Gotovo ima izredno 
veliko vlogo za varstvo pri delu prav 
sistem izobraževanja za to področje, 
pa tudi organizacijski sistem varstva 
pri delu je še vedno preslab. V tej 
zvezi bi gotovo veljalo poudariti, da se 
delavci ne bi smeli odločati za investi
cije, če ni ob vsaki investiciji jasno 
razvidna tudi skrb za varstvo pri 
delu."

O pomembnosti izobraževanja za 
varstvo pri delu je še posebej govoril 
prof. Ludovik Kavs, kije poudaril vso 
aktualnost tega področja. Delavci, ki 
so obveščeni o tehnološkem postop
ku, se lahko pred nevarnostmi zavaru
jejo učinkovito in proizvajajo, ne da 
bi ogrožali zdravje in življenje. Seveda 
pa je za izobraževanje več poti — od 
opozoril, varnostnih signalov in razgo
vorov na delovnem mestu, do pubUka- 
cij, brošur, predavanj in fakultet. Te, 
zadnje izobražujejo strokovnjake za 
varstvo pri delu, ki jih je v naših delov
nih organizacijah še vedno premalo. 
Zato bi bilo na ravni SOZD gotovo 
potrebno koordinirati potrebe varstva 
pri delu in oceniti tudi potrebe po 
izobraževanju. Ludovik Kavs je v tej 
zvezi opozoril na javno razpravo, v 
katero so se vključili tudi sindikati, 
posebna izobraževalna skupnost (PIS), 
Gospodarska zbornica in drugi, ki naj 
oceni modele izobraževanja za kadre, 
za varstvo pri delu.

Delovne organizacije in njeni orga
ni pa tudi individualni poslovodni 
organi so vsekakor odgovorni za to, da 
TOZD, DO in SOZD opravljajo svoje 
dejavnosti tako, da zagotavljajo var
nost pri delu - kot poudarja tudi 43. 
člen Zakona o varstvu pri delu. Že, če 
bi v TOZD, DO in SOZD to samo
upravno dejstvo in pravo obveznost 
spoznali in priznali, bi gotovo bilo 
nezgod veliko manj.

V razpravo se je vključilo še večje 
število udeležencev, ki so vsak po svoji 
plati d' ’.du važne ugotovitve in osve
tlitve problema varnosti pri delu.

Tine Jež je v zvezi z vprašanjem 
varstva pri delu ugotovil, da v praksi 
zaradi premajhnega upoštevanja 
varnostnih ukrepov beležijo vse več 
nesreč pri delu, invalidnost kot posle
dica le-te je zelo pogosta in njena 
krivulja celo raste. Opažamo tudi 
porast boleznin na sploh. Vse to

seveda govori, daje nujno treba poglo
biti varstvo pri delu in skrbeti za vse
stransko krepitev zdravja in počutja 
ljudi.

Peter Polak iz Elektromehanike 
Kranj je razpravo obogatil s konkret
nim pregledom varstva pri delu v svoji 
delovni organizaciji. Opisal je, kako je 
urejena sedanja služba, kaj obsega 
delovno področje varstva pri delu in 
tudi samokritično navedel pomanjklji
vosti, ki bi jih bilo potrebno odpraviti. 
Sicer pa je sistem opravil po kranj
skem zgledu razdelil na šest področij.

V tej zvezi je konkretno opozoril 
na izobraževanje znotraj delovne orga
nizacije ter predhodni postopek, na 
operativno kontrolo, študijsko analizo 
dejavnosti, periodične prereze s po
trebnimi meritvami ter ergonomijo. 
Poudaril je še, da vodilni in vodstveni 
kadri v glavnem nimajo najboljšega 
odnosa do varstva pri delu.

Razpravljale! so se v nadaljevanju 
razgovora s stališči Petra Polaka stri
njali. Ob koncu srečanja pa so se 
domenili, da je za razreševanje teh 
problemov potrebno sprejeti vrsto 
sklepov.

Varstvo pri delu mora biti sestavni 
del gospodarstva DO in SOZD1 in zato 
mora biti odgovornost opredeljena v 
organih upravljanja, DPO in poslo
vodnih organih.

V težnji, da bi okrepili varnost pri 
delu, so se dogovorili za koordinacij
ski odbor na nivoju SOZD, ki naj bi ga 
sestavljali odgovorni delavci za varstvo 
pri delu, DO in SOZD. Koordinacija 
dela in mobilizacija sil za to dejavnost, 
naj bi bila njihova osnovna dejavnost. 
Imenovali so tudi delovno skupino, ki 
naj bi do konca meseca predstavila 
metodo dela organizacije.

V sklepih so potrdili tudi odgovor
nost delavcev OZD, da poskrbijo, da 
bodo v planih in programih razvoja 
zagotovljena sredstva za varnost pri 
delu. Prav tako pa je realizacijo razvo
ja varstva pri delu potrebno zagotoviti 
v investicijskih načrtih. V prihodnje je 
potrebno v ocene in odločitve odgo
vornih delavcev glede varstva pri delu 
vnesti tudi ocene varstva pri delu. S 
tem so mislili predvsem na zaključne 
in periodične obračune, ki bi jih brez 
ocen varstva ne smeli več posredovati 
v obravnavo. V samoupravnih spora
zumih o skupnih osnovah in merilih 
za razporejanje dohodka in sredstev za 
OD moramo vnaprej posvetiti po
gojem dela in varstvu pri delu večjo 
pozornost tudi s stališča odgovornosti 
in vrednotenja. DPO, predvsem sindi
kat morajo skrbeti za razvoj varstva 
pri delu v temeljnih organizacijah 
združenega dela in načrtno preverjati 
stanja in predlagati ukrepe za izbolj
šanje, oziroma odpravljanje slabosti na 
tem področju. Vse delovne organiza
cije morajo zato že do konca junija 
pripraviti pregled stanja na področju 
varstva pri delu, za kar so zadolženi 
poslovodni organi.

V vseh programih izobraževanja pa 
bo bolj kot doslej potrebno vključiti 
program izobraževanja s področja 
varstva pri delu. Sindikalna organiza
cija Iskre pa organizira na osnovi alter
native modelov izobraževanja poklic
nih inženirjev razpravo, ter oceni in da 
pobude za njihovo izboljšanje ZSSS.

1 ' V \ L' ' MAK
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DRUŽBENOPOLITIČNI DELAVCI NA OBISKU

Inovacijska dejavnost in prodor 
na zunanji trg - jamstvo za uspeh

,Mislim, da je naš največji uspeh, da je vsa naša proizvodnja plod 
domačih strokovnjakov. Nimamo niti ene licence, ampak je vse - tudi 
vrhunska, profesionalna kvaliteta zrasla doma," je na obisku družbeno
političnih vodilnih delavcev SOZD Iskra povedal direktor TOZD Uporov
ni elementi v Šentjerneju, Ludvik Simonič.

Obiska so se udeležili predsednik KOS Janez Kem, predsednik aktiva 
ZB SOZD Iskra Franc Križnar, predsednik KO ZSMS Iskra Avgust Ciuha 
in zastopniki družbenopolitičnih organizacij Industrije elementov. Na 
razgovoru so bili tudi vsi vodilni delavci TOZD Upori.

X________________________________________________________________ y

Z razgovora vodilnih delavcev Iskre, IEZE in TOZD Upori

KDO IN KAJ JE TOZD UPOROVNI 
ELEMENTI

TOZD Uporovni elementi v Šent
jerneju je del Industrije elementov za 
elektroniko. Kolektiv šteje 1050 
članov. Proizvodni program ima štiri 
zaključene osnovne dejavnosti, ki 
imajo tudi tehnološko zaključen 
ciklus, lasten obračun in lastne osnov
ne organizacije sindikata: to so delov
na enota Upori, Potenciometri, Hi
bridna vezja in Industrijska elektro
nika,ima dislocirane proizvodne 
prostore v kostanjeviškem gradu.

Kot smo že rekli, je za ta kolektiv 
značilno, da je svoj proizvodni pro
gram sam inoviral, če pa ni šlo le z 
domačimi strokovnjaki, so se obrnili 
po pomoč in pritegnili k sodelovanju 
zunanje sodelavce domačih inštitucij 
na Inštitutu Jožef Stefan, na ljubljan
ski Univerzi in drugod.

Že podatek, da izvažajo nad 80 % 
proizvodnje pove, da imajo dovolj 
dobre proizvodne in poslovne uspehe. 
Sicer se zadnja leta srečujejo z ostro 
konkurenco z Daljnega vzhoda, ki vse 
bolj prodira na zahodne trge. Ti kon
kurenti so konkurenčni po visoki 
kvaliteti, nizki ceni in bogatem asoti- 
mentu. A Šentjemejčani se ne dajo. 
In ovirajo, sledijo s kvaliteto in kvanti
teto zahtevam svetovnega trga. Sicer 
je pa izvoz nujen. Proizvajajo namreč 
velike, rentabilne serije, ki so količin
sko daleč nad povpraševanji domače
ga tržišča in zato je izvoz nujen.

Tudi kvaliteto vse bolj zagotavljajo 
kupcem. Tako so lani z novo maso 
keramičnih nosilcev — brezalkalno 
keramiko, naredili velik korak naprej. 
S TOZD Keramika, ki je skoraj izklju
čni dobavitelj keramičnih nosilcev so 
vzpostavili dohodkovne odnose, ki bi 
lahko služili za vzor vzajemnih priza
devanj, stimuliranih s proizvodnimi in 
tržnimi rezultati.

DRUŽBENOPOLITIČNO IN SAMO
UPRAVNO DOGAJANJE

Zadnja leta je družbenopolitično 
delo razgibal že Zakon o združenem 
delu. Zlasti lani je bila dejavnost ži
vahna ob kongresih. Poleg tega pa so 
lani sprejeli skoraj vse nove samo
upravne splošne akte, ustanovili so 5 
osnovnih organizacij sindikata, dve 
osnovni organizaciji ZK in začeli s 
pripravami na reorganizacijo — razde- 
litev na več TOZD.

Predvsem je potrebna razdelitev na 
več samostojnih TOZD zaradi lažjega 
in konkretnejšega odločanja, saj je 
1050-članski kolektiv sedanje TOZD 
za to le prevelik. Poleg tega za delitev 
govorijo 4 zaključene — samostojne 
dejavnosti, ki sicer proizvajajo vse 
uporovne elemente, vendar vsaka

drugo vejo z zaključenim tehnološkim 
procesom.

V začetku letošnjega leta sta 
osnovni organizaciji ZK iz Uporov in 
Industrijske elektronike priporočili na 
konferenci, naj sindikat naredi vse 
potrebno, za ustanovitev 3 TOZD. 
Sindikalna konferenca, tako je po
vedal njen predsednik Jože Colarič, je 
v ta namen ustanovila posebno komi
sijo, ki naj reorganizacijo izpelje stro
kovno, smiselno in v določenem času: 
do 31. 12. letos. Seveda pričakujejo 
pomoč strokovnih služb DO.

Zadnji predlog je bil, da bi ustano
vili 3 TOZD, in sicer: TOZD Upori, 
TOZD Potenciometri skupno s hi
bridi, in TOZD Industrijska elektro
nika v Kostanjevici. Hibridna vezja so 
namreč na začetku razvojne poti in 
imajo maloštevilen kolektiv, zato bi 
bilo bolje, da bi svojo dejavnost za 
začetek združili v TOZD Potencio
metri.

Ob tem pa seveda ne gre brez te
žav. Doslej je veliko število služb 
opravljalo mnogo skupnih funkcij, 
tako na primer remont, orodjarji, deli 
razvoja in tehnologije, splošne službe, 
kontrola kvalitete in še nekatere.

Kam naj pripadajo te dejavnosti 
skupnega pomena? Naj postanejo del 
Skupnih strokovnih služb delovne 
organizacije, naj zanje ustanovijo, oz. 
jih združijo v TOZD skupnega po
mena za ostale 3 TOZD? Kaj bi bilo 
bolj smotrno, bolj ekonomično, bolj 
uspešno? Naj te službe delijo po 
bodočih TOZD? To bi bil velik 
udarec že tako maloštevilnemu stro
kovnemu kadru, ki bi z drobljenjem 
sil izgubil še več učinkovitosti.

Vodilni delavci domačih družbeno
političnih organizacij so večino svojih 
izvajanj namerili v to smer. To je tre
nutno najvažnejša družbenopolitična 
in samoupravna naloga v sedanji 
TOZD Uporovni elementi Šentjernej.

KF

jonov elektrolitov letno.
Največja težava je pomanjkanje 

kadrov, takoj za njo pa nizka stopnja 
avtomatizacije in iztrošena strojna 
oprema. Zaradi pomanjkanja strokov
njakov so le-te zaposlili v Ljubljani in 
tako imajo razvojno službo izven de
lovnih prostorov, kar precej moti 
zlasti pri operativnih odločitvah.

Najhujše pa je, da je TOZD gospo
darsko premalo akumulativna. Pretež
no živo delo je drago in storilnost 
kljub vsem prizadevanjem zaposlenih 
še vedno prenizka, saj marljivost ne 
more nadomestiti avtomatizacije.

NAČRTI IN PERSPEKTIVE
Zato se je kolektiv že pred dvema 

letoma odločil za gradnjo novih proiz

že zdaj s proizvodnjo ne dohajajo 
povpraševanja. Kadrovska vprašanj3 ( 
bodo rešili s pritokom novih strokov
nih sodelavcev. Štipendirajo jih 25, 10 
delavcev pa se izobražuje ob delu.

DRUŽBENOPOLITIČNA KLIMA JE 
DOBRA

Kolektiv je enotno uglašen in z 
delom v sindikalnih skupinah nepo
sredno razpravlja in odloča o vsem, 
kar delegati prenašajo na odbore v 
tovarm in zunaj nje. Dobro sodelujejo 
z domačo mokronoško krajevno 
skupnostjo in skupno urejajo večino 
vprašanj družbenega in osebnega stan
darda zaposlenih in krajanov.

Elektroliti imajo trden kolektiv 
in realne načrte Gostje so si ogledali tudi proizvodnjo elektrolitskih kondenzatorjev.

KADRI
TOZD Uporovni elementi si je v 27- 

letni zgodovini nabral bogate izkušnje 
v svoji stroki, vendar je potrebno vse 
več strokovnjakov. Iz tovarne enostav
nih klasičnih uporov se je razvila 
četverna osnovna dejavnost, ki zahte
va vse več znanja. Sicer jim tega ne 
manjka, kar dokazuje že več know- 
how poslov, tako na primer s turškimi 
in indijskimi proizvajalci uporovnih 
elementov.

Tako poglobljeno in razširjeno 
strokovno delo pa zahteva vse več 
strokovnih sil. Teh ne priteka toliko, 
kolikor bi jih potrebovali. Prva ovira 
je pritisk mladih strokovnjakov v 
mesta. Mnogo štipendistov, ki jih je 
štipendirala Iskra iz Šentjerneja je po 
končanem študiju ostalo v Ljubljani v 
različnih znanstvenih inštitucijah. 
Spet drugi odhajajo zaradi višjih pre
jemkov in dobrih možnosti. Potrudili 
so se in pripravili več novih sodobnih 
stanovanj za nove strokovnjake, toda 
tudi to jih ne pritegne.

Tudi ob uvajanju usmerjenega 
izobraževanja bodo morali občinski 
možje v Novem mestu in Krškem bolj 
resno računati z Iskro, ne le šentjer- 
nejsko, saj so elektro in strojniški 
poklici na Dolenjskem zelo defici
tarni.

BODOČNOST JE ZAGOTOVLJENA
Inovacijska dejavnost je v tovarni 

zelo živa. Saj prav zd^j intenzivno 
proizvajajo več vrst hibridnih vezij, za 
katera je na domačem in tujih trgih 
mnogo zanimanja. Dalje imajo vrsto 
inovacij: defteloplastna vezja, nove 
izdelke s področja industrijske elek
tronike, metal film, upore in druge. 
Vse to daje večjo socialno varnost 
kolektivu in je jamstvo za nadaljnji 
razvoj tovarne.

Lani so dobili Potenciometri in 
Hibridna vezja svoje nove, sodobne 
proizvodne prostore. Računajo tudi, 
da bodo kmalu dobili nove prostore 
tudi Upori. Zlasti bo potreben prostor 
za proizvodnjo iskanih metalfilm- 
uporov.

ISKRA
Št. 17/18-28. april 1979
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„Naš kolektiv proizvaja vse več. Napeli smo vse sile za najvišjo možno 
storilnost, dvignili smo kvaliteto in z inovacijsko dejavnostjo smo naredili 
trdno podlago za prodor povečane proizvodnje na domači in tuji trg," je 
povedal obiskovalcem Tone Hočevar, direktor TOZD Elektroliti iz 
Mokronoga, ob obisku v petek, 13. 4. 1979.

Tudi ta TOZD je del delovne organizacije Industrije elementov, zato so 
se pogovora udeležili tudi zastopniki IEZE, predsednik sindikata Lojze 
Šarlah in sekretarka DPO Draga Vukovič in seveda vsi vodilni delavci 
TOZD na družbenopolitičnem, samoupravnem in poslovnem področju.
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vodnih prostorov, za nakup nove 
strojne opreme in za novo, sodobnejšo 
in avtomatizirano tehnologijo proiz
vodnje. Z lastnimi silami in pomočjo 
IEZE so ustvarili pogoje za novo
gradnjo. Zbrali so sredstva, dobili 
lokacijo poleg sedanje tovarne in že 
naročili potrebni strojni park. Manjka 
le še nekaj sredstev, ki naj bi jih zdru
žili porabniki iz dohodkovnih odno
sov. Ne gre za velik denar, vendar je 
prav ta pogoj postal cokla, da še niso 
začeli z gradnjo. Načrtujejo, da bodo

TOZD TOVARNA ELEKTROLITOV

Tovarno je predstavil direktor 
Tone Hočevar. Kolektiv šteje 185 
članov, od katerih je večina tu zapo
slena že dlje. Precej več je žensk, ki so 
temu primerno zastopane tudi v 
vodstvu DPO, v samoupravnih organih 
in organizacijah. Glavni proizvod je 
elektrolitski kondenzator, ki ga proiz
vajajo že od ustanovitve tovarne. V 
začetku je bila tovarna poslovna enota 
tovarne na Pržanu. Ta je skrbela za 
poslovanje, proizvodnjo in strokovni 
kader. Nekaj let je delo teklo normal
no, nato pa je s prenehanjem proiz
vodnje televizorjev na Pržanu zmanj
kalo dela tudi za tovarno Elektrolitov. 
Kriza je trajala več kot dve leti, ka
drovsko so se osiromašili in nastala je 
velika socialna negotovost za vse zapo
slene.

Med pogovorom vodilnih delavcev Iskre, delovne organizacije IEZE in TOZD 
Elektroliti v Mokronogu.

Zato so se 1. 1974 odločili na refe- je steklo bolje, našli so še več strokov- 
rendumu za samostojno TOZD in se nega kadra in visoko dvignili storil-
priključili Industriji elementov. Delo nost. Tako zdaj proizvajajo že 6 mili-

Montaža v novi tovarni potenciometrov.

dogradili novo tovarno do konca leta, 
hkrati pa bodo dobili tudi novo stroj
no opremo.

Po načrtih naj bi poskusna proiz
vodnja stekla konec leta, v začetku 
leta 1980 pa bi nova tovarna že delala 
normalno. Ta novogradnja ni kaka 
modna muha. Sedaj delajo v 250 let 
starih nekdanjih grajskih hlevih, ki 
tudi z adaptacijami še daleč ne ustre
zajo za proizvodnjo take vrste. Pred
vsem so ti stari prostori preveč razdro
bljeni, pretesni in nefunkcionalni.

Za načrtovano tehnologijo imajo 
že pripravljene inovacije, tudi tehno
loški postopki so domišljeni in tudi 
kadrovsko ji bodo kos. Proizvodnja se 
bo močno povečala, stroški pa znižali, 
saj to je tudi osnovni namen mehani
zacije in avtomatizacije nove proiz
vodnje.

Trg imajo zagotovljen, saj tržne 
raziskave kažejo, da bodo lahko 
orodali 4 do 5 krat več kot sedaj, saj

Zveza komunistov in druge družbe- i 
nepolitične organizacije živahno de- | 
lajo v TOZD in so organsko.povezafl3 i 
z družbenim dogajanjem v trebanjski i 
občini ter krajevni skupnosti. Pred 
petimi leti je bil v tovarni en san1 
komunist, danes pa je 20 % kolektiva 
včlanjeno v ZK. Med mladimi imajo 
evidentiranih več novih potencialnih 
novih članov. Predvsem se osnovna 
organizacija ZK aganžira ob javnih 
razpravah o samoupravnih dokumen
tih in poslovnih rezultatih. Te sprem
lja redno mesečno, trimesečno h1 
letno, je poročala sekretarka De sanka 
Lovše.

Sindikalna organizacija vse bolj 
prevzema novo funkcijo, ki jo je do
bila s kongresi sindikatov. Postaja 
glavna politična sila v TOZD in p^ 
budnik vsega dogajanja v tovarni- 
Sindikat pa tudi ni opustil skrbi za 
potrebe delavcev: tako skrbi za
otroško varstvo, je pobudnik obvešča; 
nja in javnih razprav. To se je zlasti 
pokazalo lani, ko so sprejeli večino 
samoupravnih splošnih aktov, je po
vedal predsednik OO sindikata Janko 
Novak.

Mladina, poročala je sekretarka 00 
ZSMS, se je zlasti zadnji čas močno 
razgibala. V tovarni je zaposlenih 
okrog 70 mladincev, seveda pa so zla
sti poročene matere manj aktivne; 
Pozna se tudi tradicija delavcev, ki 
prihajajo s kmetov. Tu ima zlasti 
mladina hvaležno nalogo, ’ da mlade 
pritegne k družbenopolitičnemu deh* 
in jih zainteresira za samoupravljanje; 
Lani je bilo 6 mladincev v mladinski 
delovni brigadi, letos pa se bosta 
mladinskih delovnih akcij udeležila 2- 
Pripravili so tudi več izletov in sodelo
vali so na športnih prireditvah občin6 
Trebnje in v Iskri.

Ob zaključku je predsednik sindi
kata SOZD Iskra Janez Kem kratko 
povzel ugotovitve tega pogovora- 
Poudaril je zlasti zadovoljstvo nad 
delavnostjo in žilavostjo kolektiva; 
Priporočil je tudi živahnejše delo pr' 
podružbljanju civilne zaščite in SLO, 
„saj ni dovolj, da imamo svoj samo
upravni socialistični sistem, moram0 
ga tudi varovati in, če bo potrebno ! 
tudi braniti!"

FV
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INDUSTRIJA ELEMENTOV ZA ELEKTRONIKO, LJUBLJANA

Dobro gospodarijo —
suvereno odločajo

--------------------------------------------- — - \

V petek, 20. aprila so obiskali Iskro - TOZD Polprevodniki v Trbov
ljah vodilni družbenopolitični delavci Iskre, Otmar Zorn, Janez Kern, 
Franc Križnar, Avguštin Ciuha, Miloš Pavlica in Jože Čebela. O gospodar
skih in družbenopolitičnih dogajanjih v tej tovarni so se pogovarjali s 
predsednikom DS Stašem Majcnom, predsednico sindikata Stano Strniša, 
predsednikom ZSMS Radovanom Bostičem, sekretarjem 00 ZK Janezom 
Levičarjem, predsednikom ZB Maksom Černetom, direktorjem Stanetom 
Kovačičem in zastopniki družbenopolitičnih organizacij DO Industrije 
elementov.

X_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ __ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ V

V razgovoru v TOZD Polprevod
niki, so se pogovorili o vseh vprašanjih 
Proizvodnje, kadrovskih vprašanjih, 
inovacijah, investicijah, gospodarjenju 
in družbenopolitičnem dogajanju. 
Ugotovili so, da je ta kolektiv zadnja 
leta naredil velik korak naprej. Zlasti 
je pomembno, da je sanacija negoto
vega gospodarskega položaja v celoti 
Uspela. Tako je sedaj mogoče v miru 
in predvsem v vzdušju socialne varno
sti dograjevati delegatski sistem in 
Siriti proizvodnjo.

Najprej je poročal direktor Stane 
Kovačič o gospodarskem položaju. Ta 
kolektiv je zadnji dve leti zelo dobro 
gospodaril. Po večnih krizah in nego
tovosti je s sanacijo uspelo narediti 
nročno proizvodno in gospodarsko 
osnovo za nemoteno delo. Kolektiv 
Šteje 550 članov. Zaradi polprevodniš- 
kega programa, ki je tehnično zahte
ven, zaposlujejo skoraj polovico stro
kovnjakov. Zanimiva je struktura stro
kovnjakov: kemiki, fiziki, elektroinže- 
niiji, strojniki, kovinaiji in drugi.

Lani so zelo dobro gospodarili. 
Proizvodni načrt so v celoti izpolnili, 
izvozne programe so celo presegli, 
dosegli so soliden ostanek dohodka in 
tako napolnili sklade. Ti podatki se 
slišijo zelo samoumevno, vendar če 
računamo, da izvažajo okrog 75 % 
odstotkov vse proizvodnje in to v 
glavnem na zahodno tržišče, potem ta 
Številka dobi še večjo težo.

Uspeli so svoj proizvodni program 
dvigniti na profesionalno kvalitetno 
raven, z inovacijami pa so prilagodili 
proizvodnjo sodobnim dosežkom in 
zahtevam trga. Tako jim je uspelo, da 

I so dosegh tudi konkurenčne cene na 
I svetovnem trgu, ki pa so zanje še 
| vedno nad proizvodnimi stroški. Tako 

so eden izmed redkih izvoznikov, ki 
izvažajo rentabilno in z določeno 
akumulacijo.

Imajo pa precej težav s strokovnim 
kadrom. Z avtomatizacijo in mehani
zacijo proizvodnih procesov, z vse bolj 
izpopolnjeno tehnologijo rabijo vse 
več kvalificiranih delavcev, zlasti v 
razvoju in tehnologiji. Predvsem 
manjka fizikov, kemikov inelektro- 
inženiijev najširšega profila, ki bi 
pelotno strokovno problematiko še 
intenzivneje povezovah. Polprevodni
ka tehnika namreč zahteva organsko 
Povezanost vseh teh strok in smeri 
znanja.

V pogovoru so kritizirali sedanji 
način dela Delavskih univerz, ki vse 
Preveč sledijo le željam posameznikov 
in ne potrebam združenega dela. Tako 
najboljši kader iz proizvodnje počasi, 
a vztrajno odhaja v upravne službe in 
administracijo. S tem pa se proizvod-

: nja siromaši. Tu ima veliko in hvalež
no nalogo usmerjeno izobraževanje, saj 
menda „nismo vsi Slovenci nadarjeni 
le za delo v administraciji.11

družbenopolitično delo je 
Na višini

V razgovoru so se zvrstili družbe
nopolitični delavci iz TOZD Polpre

vodniki in povedah vsak za svoje po
dročje, kako delajo organizacije in 
samoupravni organi, kako deluje 
delegatski sistem in kako odloča 
kolektiv.

predsednica sindikata
STANA STRNIŠA je povedala, da ima 
550-članska osnovna organizacija 7 
sindikalnih skupin, katere vodijo 
sindikalni poverjeniki. Delo v sindikal
nih skupinah poteka živo, čeprav še 
vedno niso dosegli aktivnosti in sode
lovanja vseh članov. Sindikat je po 
kongresih dal še več poudarka svoji 
družbenopolitični aktivnosti in dogra
jevanju delegatskega sistema. Obvešča
nje je dokaj intenzivno, že delegati 
poskrbijo za obojestranski pretok 
informacij, imajo svoj Informator, 
poslužujejo pa se tudi oglasnih desk.

Poleg tega pa niso pustili vnemar 
skrbi za družbeni in osebni standard 
zaposlenih. Skrbijo za dobro prehra
no, uvedli so sistem delitve OD po 
vloženem delu, kupili več stanovanj in 
namenili še več sredstev za rešitev 
stanovanjskega vprašanja zlasti za 
tiste, ki dolga leta ne pridejo na vrsto. 
Sodelujejo pri urejanju otroškega var
stva, imajo z dvema drugima TOZD 
svojo ambulanto in udejstvujejo se 
tudi na področju kulture in športa.

SEKRETAR 00 ZK JANEZ

IMa Ljubnem in v 
so zborovali

Na zborih delovnih ljudi v 
TOZD Feriti iz Ljubljane so se 
dogovorili o višini osebnih 
dohodkov letos. V dislociranih 
poslovnih enotah na Ljubnem 
in v Solčavi je bil zbor delovnih 
ljudi v sredo, 18. aprila. Poleg 
osebnih dohodkov so obravna
vali tudi letošnje dopuste, pro
izvodnjo in z njo zlasti kvalite
to. Sprejeli pa so tudi manjše 
popravke Pravilnika o delovnih 
razmerjih — skladno z veljavni
mi predpisi in Zakonom o zdru
ženem delu.

LEVIČAR je povedal, da njihova 
osnovna organizacija šteje 50 člapov, 
kar je 100 % zaposlenih. Po krizi v 
odnosih v kolektivu je zadnja leta 
uspelo stanje normalizirati in tako je 
organizacija ZK postala enotna in 
predvsem učinkovita. Tekoče spre
mlja vse gospodarsko, družbenopoliti
čno in samoupravno dogajanje v to
varni. Vpliv ZK v TOZD je zelo 
močan in tako je komunistom uspelo, 
da v rednem delu opravljajo poslan
stvo gonilne sile vsega dogajanja v 
tovarni. Člani so zastopani sorazmer
no s strukturo zaposlenih, zlasti dobro 
so zastopani mladi in ženske.

PREDSEDNIK 00 ZSMS RA
DOVAN BOSTIČ je na kratko pove
dal mnogo o plodnem delu mladih v 
TOZD. Osnovna organizacija šteje 190 
mladincev. Lani in že letos so dali 
precej poudarka izobraževanju, zlasti s 
področja samoupravljanja in družbe
nopolitičnega področja. Navezali so 
stike z mladimi Korošci pri Koroški 
dijaški zvezi, tudi s kulturo in špor
tom se precej ukvaijajo. Mladi so 
pobudnik in izdajatelj domače infor
mativne edicije Informator. Predvsem 
pa so se zadnja leta intezivno vključili 
v sodelovanje z vsemi družbenopoli
tičnimi organizacijami in aktivno 
sodelujejo tudi v vseh samoupravnih 
organih.

„AKTIV ZVEZE BORCEV ni naj
glasnejši, je pa zelo dejaven in njegovo 
delo je videti v delovanju družbeno
političnih organizacij in samoupravnih 
organov. Prav zdaj se intenzivno 
ukvaijajo z akcijo: Nič nas ne sme 
presenetiti. Prav v tem aktivu je vznik
nila ideja o „rezervnem“ vojnem druž
benopolitičnem vodstvu. Vse so pri
pravili, da bi organizacije ob morebit
ni mobilizaciji takoj lahko normalno 
nadaljevale delo, čeprav bi sedanji 
vodilni delavci odšli iz tovarne.

„Kako zaključiti te pogovore11, se 
je vprašal predsednik KOO sindikata 
Iskre Janez Kern. „Mislim, da mora
mo reči, da so Revirji edinstveni in, da 
je Iskra v Revirjih zasvetila tako, daje 
lahko ponos revolucionarne tradicije.11

Solčavi
Ker sta delovni enoti v Solčavi in 

na Ljubnem ,,mladi11 - dve in tri leta 
stari, poleg tega pa tu opravljajo zlasti 
montažno delo, so bili osebni dohodki 
sorazmerno nizki. Zato sta Odbor za 
gospodarjenje in Odbor za medseboj
na delovna razmerja poiskala možno
sti, da bi popravdi višino osebnega 
dohodka vsem delavcem, najbolj pa 
tistim z najnižjimi prejemki. Predloge 
so predebatirali na zborih delovnih 
ljudi. Takole so se dogovorili:

Delavci z najnižjimi osebnimi 
dohodki — kakih 30 jih je v TOZD se 
iz 3. plačilne skupine prevedejo v 
četrto. Tako bodo ti prejemali avto
matično 4 % večje osebne dohodke. 
Vsem zaposlenim pa se po lanskem 
uspešnem poslovnem letu s 1. aprilom 
povečajo osebni dohodki, oz. vred
nost točke za 10 %.

Poleg tega so postavili tudi ugod
nejše pogoje za prejemke ob dosega
nju načrta proizvodnje in tako se 
bodo tudi iz tega naslova prejemki 
kolektiva lahko povečali, če bodo 
dosegali zastavljene cilje, še bolj pa, če 
jih bodo presegli. Skratka, velik del 
prejemkov je gibljiv, odvisen od 
učinka dela in pridnosti posameznika.

Zanimivo je bilo slišati, da so ukini
li norme v brusilnici. To je namreč 
oddelek, kjer je vse delo mehanizira
no, oz. mehanizirano. Norma je tu 
dosegla nasprotni učinek. Delavci so 
zaradi stimulacije preobremenjevali 
stroje in prihajalo je do okvar, kar je 
zniževalo storilnost in večalo stroške. 
Vsi ti delavci bodo odslej prejemali 
osebne dohodke, kot režijci, stimuli
rani pa bodo z oceno učinkovitosti.'Ued ogledom proizvodnje.

FY

Na Ljubnem so zborovalke in zborovalci rešili več vprašanj.

Obiskovalci iz Iskre in domačini iz Polprevodnikov med pogovorom.

Dogovorili so se tudi, da ne bo več 
osebnih prejemkov v obliki fiksnih 
zneskov — tako na primer za dnevni
ce, regres za malice, prevoze na delo 
in še nekatere. Regres za prehrano bo 
letos v tej TOZD dosegel višino 
445 din, za kilometre peš hoje, kjer ni 
javnega prevoza pa bodo prejemali 
10 % cene super benzina. Regrese za 
dopust bodo delili tako, da bodo de
lavci z najnižjimi osebnimi dohodki

store tako, da bodo vsi delavci delali v 
dopoldanski izmeni, razen nekaj izjem 
- na strojih, ki predstavljajo ozka 
grla. Tisti, ki bodo delali v dveh izme
nah, pa bodo seveda dobili pripadajo
či dodatek osebnih dohodkov.

Pod točko razno pa je v obeh po
slovnih enotah, v Solčavi in na Ljub
nem nastala živahna razprava o proiz
vodnji, o doseženih količinah, o kvali
teti. Delavke (ki so v veliki večini) so

V Solčavi med zborom delovnih ljudi

dobili 2700 din, tisti z najvišjimi pa 
1400 din.

Pripravljajo tudi nov pravilnik o 
premakljivem delovnem času. Upajo, 
da bo do dopustov sprejet in do takrat 
bodo skušali tudi urediti delovne pro

za delo zavzete in so postavljale zelo 
konkretna vprašanja odgovornim tova
rišem. Razrešili so več problemov v 
zadovoljstvo kolektiva in strokovnih 
sodelavcev.

F. Kotar

Moj dan OF
Vojna! Grozna beseda in še hujša dej

stva. Po vaseh so bežali vojaki, po cestah se 
je valjala vojaška oprema, v zraku pa so 
neusmiljeno zavijale Štuke. Prigrmeli so 
tanki in prikorakali so mrki nemški vojaki 
pod jeklenimi čeladami. To je bila spomlad 
1941. Slovence je prevzela groza.

Toda našli so se možje, vredni svojega 
imena in rodu in rekli NE! Pod Rožnikom, 
v naši beli Ljubljani se je rodil nov pro
gram: ..Borili se bomo, svoboda je vredna 
krvi!" Tako se je rodila Osvobodilna fronta. 
Ko je vsa Evropa ječala v grozi, se je maj
hen narodič pod Triglavom upal dvigniti, 
„z uporno dvignjeno glavo".

Kako so vse to doživljali naši ljudje? V In
dustriji elementov sem vprašal trojico. Po
romali so v spominu nazaj, v tisti težki čas 
aprila 1941.

FRANC ŠTRUMBEL: „Z iga sem doma. 
Prav k vojakom so me potrdili — v kraljevo 
gardo. Kralj je pobegnil in z mojo častno 
službo ni bilo nič. V nas se je naselil 
brezup. Italijani so prikorakali in zasuli 
Slovenijo s svojim krikom in vikom. On
stran Save pa Nemci.

Kmalu smo izvedeli, da se bomo borili. 
Na zjdovih se je pojavilo novo znamenje 
OF. Že leta 1941 sem postal član.

Zaposlen sem bil v Polju, na kliniki za 
živčne bolezni. Kmalu smo se strnili okrog 
pogumnejših. Začeli smo zbirati sanitetni 
material, denar in obleko. Pošiljali smo na 
Pugled, kjer je bilo zbirališče za nove borce 
in material. OF nam je pomenila olajšanje. 
Ni bilo več negotovosti. Strah nas je bilo 

,smrti, pa smo vedeli, da je samo borba 
pogoj svobode.

Leta 1942 sem odšel domov, od tu pa z 
dvema prijateljema ponoči prek Ljubljanice 
na Pugled. Kakih 20 nas je bilo v grupi 
Dolenjcev. Bilo nas je vse več. Služil sem v 
XVIII. diviziji, ki je bila del 9. korpusa. Z 
njimi smo se zadnje dni pred devetim 
majem borili na Orlah. In nato smo doživeli 
zmagoslavje osvobojene Ljubljane. Ne 
morem vam tega povedati, to je treba do
živeti. Nismo korakali. Plavali smo sredi 
cvetja, zastav in klicev „živio". Svoboda! 
Ena sama pesem, en sam majski cvet.

Vidite, tako sem doživel svoj dan OF. 
Ne dan — štiri leta."

BOŽA KREMŽAR: „Šele 25 let mi je 
bilo, ko so vkorakali Italijani v Ljubljano. 
Doma sem iz Šiške in gledala sem zasedbo 
od blizu. Vsi smo bih poparjeni, žalost in 
obup nas je zajel, ko so se prišopirili Itali
jani.

Kmalu leta 1941 sem izvedela za OF. 
Precej sodelavcev nas je bilo. Moj bodoči 
mož, Stadler, Runko, Šercer. Odleglo nam 
je. Nismo bili več obsojeni na brezdelno 
pasivnost, na žalost in jok. Začeli smo de
lati..Zbirali smo material in denar, ki smo 
ga pošiljali v gozdove. S pokojnim možem 
sva se poročila leta 1942. Nadaljevala sva z 
delom. Mož me je učil streljati s pištolo.

Razširjali smo literaturo. Letake in Poro
čevalca. Enkrat sem s polnimi nedri parti
zanske literature srečala italijansko patru
ljo. Mislila sem, da bom umrla od strahu. 
Na srečo me niso pregledali. Pisali smo 
parole po zidovih. Opozarjali smo okupa
torje, da smo tu, da se borimo.

(Nadaljevanje na 6. strani)
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Odgovornost Iskre do družbe
v ekonomskih odnosih s tujino

---------------------
Pobudo za naslednji pogovor z v.d. direktorjem zunanjetrgovinske 

temeljne organizacije v Iskri Commerce Marcelom Božičem nam je dalo 
več (pomembnih pokazateleljev področja Iskrinih ekonomskih odnosov s 
tujino. Gotovo je eden najpomembnejših takšnih kazalcev podatek, da je 
Iskra v slovenskem izvozu udeležena v višini približno ene petine, ime 
Iskre in s tem Jugoslavije je prisotno v kar 65 deželah sveta, hkrati je bil 
naš kolektiv med prvimi, ki se je odločal za zgraditev zunanjetrgovinske 
mreže, pri vseh naporih za povečanje izvoza pa se pogosto srečujemo tudi 
s problemi uvoza, pa naj bo to strojev in osnovnih sredstev ali pa repro
dukcijskih materialov za proizvodnjo izdelkov, ki jih uporablja vse sloven
sko združeno delo.

\____________________________________________________________ /
Sto milijonov dolajjev izvoza v 

minulem letu, 120 milijonov načrto
vanih za letos ter nadaljnji visok trend 
rasti naših izvoznih poslov so vsekakor 
dejstva, ki kažejo na velik pomen naše 
izvozne usmeritve v okviru Slovenije 
in Jugoslavije, hkrati pa opozarjajo 
tudi na to, da se je Iskra enakovredno 
vključila v mednarodno delitev dela, 
da se lahko kljub svoji mladosti, kajti 
dobra tri desetletja so resnično skrom
na, kosa s svetovnimi velikani elek
tronske industrije, ki se lahko pohva
lijo s stoletnim delovanjem, domala z 
delovanjem od časov Edisona, Bella 
Tesle in drugih.

In s temi začrtanimi nalogami - 
tako po količini, kot po strukturi in 
kakovosti izpolnjuje naša sestavljena 
organizacija vse naloge, ki so začrtane 
v okvim ekonomskih odnosov naše 
republike s tujino. In v tem kontekstu 
nikakor ne moremo in ne smemo več 
govoriti o „samo Iskrinem uvozu ali 
izvozu." Ne moremo več govoriti o 
tem ali imamo uravnovešeno devizno 
bilanco, ali smo večji izvozniki ah 
uvozniki in obratno, — na Iskrine 
ekonomske odnose s tujino moramo 
gledati s stališča celotnega slovenskega 
in jugoslovanskega združenega dela, 
kajti Iskra je v teh odnosih eden 
izmed podsistemov, čeprav večjih in 
zato tudi ne more biti izolirana in ne 
sme imeti nekih avtonomnih lastnih 
relacij.

Pri tem nam je direktor Marcel 
Božič poudaril naslednje: „Danes, ko 
prehajamo na samoupravne ekonom
ske odnose s tujino v vertikalni in 
horizontalni povezavi, pri čemer 
mislim glede vertikalne povezave na 
samo reprodukcijo, glede horizontalne 
povezave pa na relacije znotraj SOZD 
in republike, je treba nameniti dosti 
več pozornosti odpravljanju slabosti iz 
obdobja Administrativnega gospodar
jenja, slabostim, ki so zanemarjale 
racionalno in optimalno trošenje 
družbenih sredstev pri uresničevanju 
načrtov s področja izvoza in uvoza. 
Zavedati se moramo tega, da je Iskra 
dejansko tudi nosilec določenih 
družbenih proizvodnih nalog, ki so 
splošno družbenega pomena."

V tem našem pogovoru je bilo 
veliko besed izrečenih tudi o že prej 
omenjeni avtonomnosti posameznih 
delovnih organizacij na področju 
ekonomskih odnosov s tujino. Direk
tor Božič je opozoril, da je ta avto
nomnost v večini primerov in v skladu 
z optimizacijo Iskrinega nastopa na 
tujih tržiščih, ker ne upošteva širine,

ker ne upošteva večje povezanosti 
združenega dela, s tem pa tudi ne 
možnosti za optimalno koriščenje 
angažiranih družbenih sredstev. Naš 
sogovornik je opozoril zlasti na to, da 
bo bodoči proces planiranja ekonom
skih odnosov s tujino dokazal, da bo 
morala družba zagotoviti devizna 
sredstva, oz. pravice tudi tistemu delu 
združenega dela, ki ne izvaža, ampak 
je za republiko, oz. državo izrednega 
pomena in je vsebovan v temeljih 
planov republike.

Ob tem je Marcel Božič omenil 
zlasti področje računalništva, področ
je, ki je velikanskega pomena za celot
no združeno delo v Sloveniji in Jugo
slaviji. Iskra si lahko sama zagotovi 
devizne pravice za enostavno in tudi 
delno razširjeno reprodukcijo v okviru 
lastnega razvojnega programa v prime
ru, ko je prevzela naloge širšega druž
benega značaja, ko jo je zadolžilo 
celotno slovensko združeno delo, pa 
sama tako visoke izvozne naloge ver
jetno ne bi zmogla. Uvoz prepotreb
nih drugih strojev in reprodukcijskih 
materialov za uresničitev planov širše
ga družbenega pomena ne bi smela 
biti le skrb delavcev našega kolektiva, 
pač pa vse Slovenije.

Beseda je nanesla tudi na perspekti
ve Iskrine prisotnosti na tujih tržiščih. 
V zvezi s tem je Marcel Božič pouda
ril, da lahko Iskra z optimizmom zre v 
prihodnost svojih ekonomskih odno
sov s tujino, pa čeprav se srečuje z 
nekaterimi notranjimi slabostmi — 
^inovacijskimi, investicijskimi in drugi
mi. In prav premajhna investicijska 
(vlaganja so naš pogovor ponovno 
jvrnila na področje nujnosti, da družba

Marcel Božič.
(nameni več pozornosti prav tistim 
.organizacijam, ki so splošnega družbe- 
hega pomena, torej tistim, ki imajo v 
prihodnosti zaradi različnih faktorjev, 
pa naj bodo to surovine, energija itd. 
Ivečje možnosti, kot druge, za nadaljnji 
razvoj ter tudi prodor na svetovno 
tržišče.

Premajhna investicijska vlaganja v 
Iskri so opozorila tudi na znano dej
stvo, da je elektronska industrija v 
svetu najbolj propulzivna. Na dlani je, 
da doživlja ta industrija zdaj v enem 
letu toliko sprememb, kot jih je v 
obdobju po drugi svetovni vojni v 
desetih ali petnajstih letih. Kaj 
pomeni sedanje zamujanje v investi
cijah, si lahko mislimo. Le na področ
ju profesionalne tehnike družba ne bo 
omogočila pogojev za adekvatni 
razvoj, bomo v ekonomskih odnosih s 
tujino še bolj zaostali za našo svetov
no konkurenco. In prav na področju 
profesionalne tehnike je dala družba 
Iskri določene mandate, in prav zato 
bi morala družba ustvariti pogoje, da 
bodo Iskrini delavci te naloge lahko 
uresničili.

„Ko gledamo strukturo slovenske 
industrije in jo primerjamo z razvojem 
po svetu, lahko enostavno ugotovimo, 
da je prav elektronska industrija tista, 
ki daje v slovenskem prostoru največ 
perspektiv za nadaljnjo krepitev 
ekonomskih odnosov s tujino. Tega 
dejstva se ne zavedamo le mi v Iskri, 
pač pa to izhaja tudi iz temeljev 
prihodnjega razvoja slovenskega 
gospodarstva," je ob koncu poudaril 
Marcel Božih

Lado Drobež

Na morje, v gore 
in še kam med prazniki
Z----------------------------------------------------------------------------------------- - X

Letošnji prvomajski prazniki bodo lepa priložnost za kar prijeten krajši 
oddih. ,,Pravšnja “ razporeditev dnevov, praznik ob dnevu ustanovitve 
osvobodilne fronte, pa nadomeščanje ponedeljka pred praznikom dela so 
nam dali možnost za skoraj enotedenski oddih. Če nam bo šlo „na roko“ 
še vreme, potem verjetno med nami ne bo nikogar, ki ne bi vsaj za dan 
skočil na Rožnik, na Šmarjetno goro, na Jošta ali kam drugam v naravo.

V krajši anketi med delavkami in delavci Iskre Commerce smo ugoto
vili, da bodo mnogi odšli tudi na morje, nekaj pa smo „ujeli“ tudi 
takšnih, ki bodo proste dni izkoristili za graditev stanovanjske hiše, pa za 
študij in še kaj.

V_________________________________________ _____________________J
INDUSTRIJA ELEMENTOV ZA ELEKTRONIKO, LJUB LJANA

(Nadaljevanje s 5. strani)
Leta 1944, 14 dni po porodu,so vdrli k 

nam domači izdajalci. Moža so ubili. Prišla 
je svoboda. Deveti maj 1945. Vse je pelo in 
zastave so pozdravljale naše fante. Meni pa 
je bilo, da bi zajokala. Ostala sem vdova z 
otrokom- siroto. Bridko je bilo spoznanje, 
da sem plačala tako visoko ceno za našo 
svobodo."

ISKRA
Št. 17/18-28. april 1979

FRANC PIKEL: ,,Razpad stare Jugosla
vije me je zatekel v Novem mestu. Prikora
kali smo z Rupnikove linije nad Škofjo 
Loko. Povedali so nam, da je vsega konec. 
Peš smo jo ubrali proti domu - k Novi 
Štifti pri Gornjdhn gradu. Čez hribe smo po 
nekaj peripetijah prišli domov z orožjem. 
Kmalu je romalo v gozd k partizanom.

Prav na Veliko noč sem se doma prvič 
srečal z Nemci. Tolmač nam je na vaškem 
trgu razložil „novi red". Čvekal je o kultu
ri, ki jo prinaša tretji rajh. Bilo nam je, da 
bi umrli Premagani. Na lastni zemlji nam 
bodo tujci krojili usodo.

Pa je prišel glas čez Savo: Osvobodilna 
fronta je pozvala Slovence k uporu. Že 
prvo leto sem pristopil in začel sodelovati. 
Partizane pa sem prvič srečal leta 1942 na 
Bočni, kjer so taborili. Pozimi med hajko 
sva s kolegom rešila ranjenca, borca Zasav- 
sko-Kamniškega bataljona. Skrila sva ga v 
hiši in poskrbela, da je okreval. Spomladi 
leta 1943 pa sem odšel tudi sam v parti
zane. Najprej v Tomšičevo brigado, ki je 
pozneje postala del XIV. divizije. Leta 
1944 pa sem odšel čez Pohorje in Dravo v 
Lackov odred.

Svobodo sem dočakal v Mariboru. Vko
rakati v osvobojeno mesto! Kot na perutih. 
In prva svobodna noč v hiši, na postelji. 
Morda se vam zdi »mešno. Kar verjeti nismo 
nogli, da smo svobodni, brez nevarnosti, na 

- toplem. Kdor je poskusil trpljenje naše 
vojske v gozdovih, ta ve, kaj nam je pome
nilo to občutje.

FY

BOJAN MAVEC: - TOZD Servis 
Iskra Commerce

„Med prazniki bom peljal otroka 
na morje. Z družino gremo namreč na 
Reko, v mesto, kjer sem služil vojaški 
rok in praznike bi rad izkoristil za to, 
da bi Reko spoznal tudi v civilu. Na 
morju bomo najverjetneje 3 dni, pre
ostala dva dneva pa bom izkoristil za 
gradnjo hiše. “

(Nadaljevanje na 7. strani)

r

S kamero po TOZD

V TOZD Marketing pravijo, da bo ta slika čez poldrugo leto zgodovin
skega pomena, saj načrtujejo nove, zlasti pa ustrezne delovne prostore.

V Zastopstvu tujih firm se na tovrstno delo „zastopijo“.

,JPriljubljeni“ oceanski prostori v PPC. Na posnetku so delavci sektorja 
sredstev v DSSS, nič bolj, ali manj prijetno pa ni drugod v PPC, najsi bo 
to v TOZD Domači, ali Zunanji trg.

Največja značilnost po novih servisih je „žal“ še vedno obilica dela.

Nova podoba samoupravne pisarne DSSS Iskre Commerce po nedavni



INDUSTRIJA ZA TELEKOMUNIKACIJE

Razširitev tovarne merilnih 
instrumentov

Tako kot v večini temeljnih organi
zacij tudi v Tovarni merilnih instru
mentov v Otočah niso v zadnjih treh 
letih kdove koliko investirali. Dogo
vori o uvozu investicijske opreme 
Potekajo že več let. Kljub vsem dovo
ljenjem, ki so potrebna za uvoz razne 
0Preme, v Otočah menijo, da je 
Največ časa porabil naš investicijski 
oddelek v Elektromehaniki. Ker dolo
čene elektronske merilne opreme niso 
Pravočasno uvozili, ne morejo kontro
lirati vseh novih izdelkov.

Položaj na trgu je zelo kritičen, 
lako doma, kot v tujim. Popraševanje 
Po naših izdelkih je že tako veliko, da 
Se že pojavljajo določene težnje po 
Nvozu raznih precizijskih merilnih 
Instrumentov, ki jih znamo kvalitetno 
izdelovati doma.

Utesnjeni

Največji problem, s katerim se v 
Zadnjih letih srečujejo v naši tovarni 
merilnih instrumentov, je prav gotovo 
Pomanjkanje prostorov. N ovili strojev 
že nimajo kam postaviti, dostikrat je 
zato tudi varnost pri delu ogrožena. 
Možnosti za organiziranje novih proiz
vodnih linij nimajo, čeprav so potreb
ne, zlasti še za proizvodnjo elektron
skih merilnih instrumentov. Kupci 
niso zadovoljni z izpolnjevanjem 
dobavnih rokov, saj dostikrat prej 
dobijo izdelke od tujega poslovnega 
Partnerja.

Kaj storiti?
Edini izhod je razširitev obstoječe 

tovarne, v kateri zdaj dela okrog 530 
delavcev. Z novogradnjo bodo prido
bili okrog 5000 kv. metrov površin. V 
novi montažni hali bodo proizvajali 
elektronske merilne instrumente 
(okrog 2700 kv. metrov). Dobili bodo 
tudi novo galvaniko z avtomatsko 
napravo za razstrupljanje odpanih 
voda. Predviden je nov, sodobnejši 
obrat družbene prehrane z okrog 500

kv. metri. Predvideli so tudi gradnjo 
zaklonišča. Manjša rekonstmkcija 
obstoječih poslovnih prostorov bo 
omogočila tudi združevanje služb, s 
čimer bodo pridobili nekaj prostora 
za proizvodnjo, kjer so zdaj zelo na 
tesnem.

Število zaposlenih se bo do leta 
1980 povečalo na okrog 660, predvi
dena rast je v skladu s planom zapo
slovanja v občini Radovljica. Zaposlo
vali bodo predvsem strokovne kadre, 
do leta 2000 predvidevajo okrog 800 
zaposlenih.

Skladno z razširitvijo obstoječih 
proizvodnih zmogljivosti se v Otočah 
že pripravljajo na pospešeno uvajanje 
novih tehnologij na področju proiz
vodnje elektronskih merilnih instru
mentov in uvajanja elektronike na 
področje merilno-regulacijske tehnike. 
Nove investicije (gradbeni del in 
oprema) naj bi veljale preko 100 mili
jonov din. Z gradnjo novih objektov 
naj bi pričeli že letos. Celotna inve
sticija naj bi bila realizirana v dveh ' 
letih.

SKRB ZA STANOVANJSKA VPRA
ŠANJA ZAPOSLENIH

Poleg tega Iskra Otoče pripravlja 
na levi strani Save ob stari cesti 
Kranj—Jesenice komunalno urejen 
prostor za gradnjo dveh blokov in 
individualnih hiš, kar je v skladu z 
usmerjeno gradnjo individualnih hiš in 
blokovnih gradenj na Posavcu, v nepo
sredni bližini tovarne. Vse to je plod 
uspešnega sodelovanja med Iskro in 
KS Ljubno. Na tem območju bo 25 
delavcev Iskre lahko zgradilo hiše, 
zraven bosta še dva bloka z 12 stano
vanjskimi enotami. V enem bo tudi 
otroški vrtec za otroke staršev, ki 
delajo v Iskri.

Ze letos bodo delavcem na voljo 
gradbene parcele pod dokaj ugodnimi 
pogoji in komunalno opremljene. 
Nakup bo možen s posojilom.

ISKRA COMMERCE, LJUBLJANA

Na morje, v gore 
in še kam med prazniki

(Nadaljevanje s 6. strani)

ANKA RIVO — delavka v Zmaju:
•.Doma bom med prazniki. Doma v 

"Zini Senja, tam sem se namreč rodi- 
2 ‘n imam starše. Pa še to zapišite, v 
ttnaju sem zaposlena že 27 let. “

IVANKA SREBRNJAK - delavka 
'Zmaju:

DOBRI POSLOVNI REZULTATI V 
LANSKEM LETU

Z opravljenim delom v lanslfem 
letu so v Tovarni merilnih instrumen
tov zelo zadovoljni. Celotni prihodek 
znaša 215 milijonov dinarjev, porab
ljena sredstva v višini 105 milijonov 
dinarjev, na zaposlenega je odpadlo za 
22 % več proizvodnje kot v letu 1977.

Od celotne proizvodnje so izvozili za 
okrog 18 % izdelkov. Tudi s prodajo 
na domačem trgu so zadovoljni, saj so 
prodali za 167 milijonov dinarjev 
izdelkov. Na področju izvoza pa bo 
letos treba marsikaj popraviti, seveda 
ob uspešnejšem sodelovanju z IC. 
Sredstva, vložena v poslovni sklad so 
se lani podvojila, tudi OD so se pove
čali. Z realizacijo novih vlaganj v

Kdaj se bodo TOZD prijavile

razširitev materialne osnove dela se bo 
poslovanje naše temeljne organizacije 
v Otočah še izboljšalo, pa tudi delavci 
v tej tovarni bodo veliko bolj zado
voljni, saj bodo delali v zdravih delov
nih pogojih. Alojz Boc

In memoriam 
France'Jarc

Nehote smo v Zmaju povprašali, 
kje bo preživela prvomajske praznike, 
še eno delavko, ki je prav tako kot 
Anka Rivo že nekako četrt stoletja v 
tem kolektivu. Ivanka je zaposlena v 
Zmaju že 23 let. ,, V Čateških toplicah 
bom preživela praznike. Zanje sem se 
odločila zlasti zaradi zdravja. Upam, da 
bo lepo vreme in da bo prijetno. “

ADRIJANA ERJAVEC _ eko
nomski tehnik v DSSS Iskra Commer
ce

,,Za prvomajske praznike bom 
doma, le na predvečer bom šla s pri
jatelji na Rožnik. Praznike bom izko
ristila za študij, kajti že takoj po 
prvem maju me čakata na ekonomski 
fakulteti dva izpita. “

same na razpis
V sredini lanskega leta smo v Iskri 

Elektromehaniki prešli na reševanje in 
urejanje stanovanjskih razmer delav
cev po temeljnih organizacijah. Tako 
delavci v temeljnih organizacijali v 
skladu z možnostmi sami skrbijo za 
reševanje svojih stanovanjskih vpra
šanj. S samoupravnimi sporazumi o 
zadovoljevanju stanovanjskih potreb 
so oblikovali merila za pridobitev 
pravice do najemnega stanovanja ali 
do kreditnih sredstev za nakup oz. 
gradnjo stanovanja.

Na področju urejanja stanovanjskih 
razmer delavcev je še vedno vrsta 
nerešenih problemov. Med njimi je 
trenutno najbolj pereča razdelitev 
združenih sredstev (za uresničevanje 
programov gospodarjenja in stanovanj
ske izgradnje) pri Samoupravni stano
vanjski skupnosti Kranj na naše te
meljne organizacije. Ta sredstva je 
dosedaj združevala delovna organiza
cija. Za nov sistem, da se bodo temelj
ne organizacije lahko same prijavljale 
na razpise Samoupravne stanovanjske 
skupnosti, bo treba opraviti naslednje:

— vsa združena sredstva, ki smo jih 
del.vci delovne organizacije združevali 
do leta 1973 dalje, bo treba razdeliti 
na temeljne organizacije in skupne 
službe, pri samoupravni stanovanjski 
skupnosti

— vse odobrene kredite pri samo
upravni stanovanjski skupnosti za 
nakup družbenih stanovanj, ki se sedaj 
vodijo v lasti delovne organizacije, bo 
treba razdeliti na temeljne organiza
cije in skupne službe

— vse odobrene kredite iz istega 
naslova, ki so jih dobili delavci naše 
delovne organizacije za gradnjo ali

,,Na otok Rab bom šla. Praznike 
bom izkoristila za oddih. Upam, da 
bom imela lepo vreme in da ne bo 
kakšnega potresa. “

adaptacije hiš in za nakup stanovanj v 
etažni lastnini, bo treba razdeliti po 
temeljnih organizacijah in skupnih 
službah

— predložiti bo treba tudi dokazilo 
vsake temeljne organizacije, da se 
lahko samostojno prijavi na razpis 
samoupravne stanovanjske skupnosti 
(Samoupravni sporazum o urejanju 
stanovanjskih zadev in plan zadovolje
vanja stanovanjskih potreb)

— pridobiti bo treba sklep izvršil
nega odbora Samoupravne stanovanj
ske skupnosti Kranj, da dovoljuje 
samostojno prijavljanje naših temelj
nih organizacij na njen razpis.

Ob izvedbi naštetih opravil se bodo 
pojavljali nekateri zelo zahtevni pro
blemi:

— razdeliti bo treba obstoječi fond 
najemnih stanovanj naše delovne orga
nizacije na posamezne temeljne orga
nizacije in skupne službe

— ponovno porazdelitev stanovanj
skega premoženja in obveznosti bo 
treba izvesti ob ustanavljanju temelj
nih organizacij

— ob razdeljevanju združenih sred
stev pri samoupravni stanovanjski 
skupnosti na temeljne organizacije se 
bo lahko izrazilo, da je posamezna 
temeljna organizacija dobila in porabi
la več sredstev kot ji pripada po pra- 
vilniku samoupravne stanovanjske 
■skupnosti. Zaradi tega ta temeljna 
organizacija npr. nekaj let ne bi mogla 
koristiti združenih sredstev

— nekatere temeljne organizacije 
ne bodo dobile niti toliko kreditnih 
sredstev, da bi lahko v enem letu 
kupile eno stanovanje. Zato bo za 
nakup stanovanj treba namenjati 
znatno več sredstev, s katerimi temelj
na organizacija prosto razpolaga

— Iskra Elektromehanika kot de
lovna organizacija je dosedaj imela 
ugodnost pri nakupu stanovanj, saj 
smo imeli minimalno višino lastne 
udeležbe. Pri samostojnem prijavljanju 
temeljnih organizacij pa bodo nastale 
razlike glede na višino povprečnega 
OD delavcev v posamezni temeljni 
organizaciji. S tem bodo različne tudi 
lastne udeležbe.

Temeljne organizacije se bodo 
morale dogovoriti o enotnem reševa
nju problemov, ki bodo nastali ob 
razdeljevanju združenih sredstev in ob 
razdeljevanju obveznosti. Zato bo v 
doglednem času treba izdelati pro
gram potrebnim aktivnosti in določiti 
nosilce nalog za izvedbo razdelitve 
združenih sredstev in za reševanje 
odprtih vprašanj, ki se bodo ob tem 
pojavljala. 1 M. Ž.

Nihče ni pomislil, kako ne
nadoma lahko zamahne smrt, 
ne ozirajoč se na voljo do življe
nja, Ki daje človeku moč in 
upanje. Ti si oboje imel: voljo 
do življenja, ki je premagala 
marsikatero bolečino, in upa
nje, ob katerem si trdno verjel, 
da so pred tabo še dnevi dela in 
aktivnega udejstvovanja. Bil si 
tako povezan z Iskro, da si 
druge možnosti nisi mogel pred
stavljati, saj si naši Iskri dal 
preko 30 let svojega življenja in 
dela. Bil si med njenimi pionirji, 
med prvimi, ki so vsa ta leta 
verjeli v svoje in skupno delo, 
rasli z razvojem tovarne in vla
gali v njen napredek svoja mla
dostna in tudi zrela leta.

V tvoje dokumente je neka 
roka pred 30. leti zapisala: 
izredno marljiv, vesten in to
čen. Te tedaj zapisane besede 
so bile zapisane za vsa tvoja 
naslednja leta v Iskri. In če bi 
nekdo danes razmislil in želel 
kratko napisati vse o tebi in 
tvojem delu, bi napisal te iste 
besede. Bil si njihova pooseblje
nost in takega smo te poznali 
vsi, tvoji vrstniki v Iskri in 
mladi, ki so prihajali. In danes 
mnogi, čeprav te že dolgo ni v 
tovarni, pravijo tvojemu oddel
ku še vedno Jarčev oddelek. To 
je ostalo v naših delavcih in 
prav gotovo si bil ponosen na 
to. Vedel si, da je to tisto, kar 
tvoje ime povezuje z Iskro, 
njenimi delavci in z njenim raz
vojem v minulih desetletjih, v 
katerega si tako nesebično vlo
žil tudi svoj osebni delež.

Za vse to ti hvala, France.

BORIS MILEVOJ — sektor sred
stev v DSSS Iskre Commerce

„Praznike bom preživel na morju 
in to na Malem Lošinju. Prvega maja 
bo natančno 7 mesecev, odkar sem se 
zaposlil v Iskri Commerce, zato bodo 
prosti dnevi ob prazniku dela dejan
sko moj prvi dopust. “

VLASTA VERDNIK - TOZD 
Zunanji trg v Iskri Commerce

ŠTEFAN BRULC — vodja potniške 
službe v TOZD Domači trg v Iskri 
Commerce:

„Dve tradicionalni poti imam ob 
prvem maju: na predvečer grem vedno 
m Rožnik, na sam praznik pa hodimo
s prijatelji že osem let zapovrstjo k lov
ski koči na Ožbaltu v Polhograjskih do
lomitih. Če bo lepo vreme, bom šel med 
prazniki še kam drugam, sicer pa bom 
več ali manj doma pred televizijo.«

ISKRA COMMERCE LJUBLJANA objavlja prosta dela in vabi k sodelovanju v:

TOZD ZASTOPSTEV TUJIH FIRM
— za določen čas 8 mesecev
administrativnega tehnika za vodenje materialne kartoteke konsignacij in izdelava 
kalkulacij
POGOJI:
— končana štiriletna upravna-administrativna šola
— 2 leti ustreznih delovnih izkušenj

TOZD MARKETING
— za nedoločen čas
administrativnega tehnika za opravljanje tajniških del za TOZD 
POGOJI:
— končana štiriletna upravna-administrativna šola
— 2 leti ustreznih delovnih izkušenj
— aktivno znanje angleškega ali nemškega jezika
— 3 mesečno poizkusno delo

TOZD SERVIS
— za nedoločen čas
čistilko za čiščenje poslovnih prostorov 
POGOJI;
— 3 mesečno poizkusno delo

TOZD DOMAČI TRG
— za nedoločen čas
prodajalec za prodajanje blaga v trgovini—elektro smeri
— zaželjene delovne izkušnje
— 3-mesečno poizkusno delo

TOZD ZUNANJI TRG
— za nedoločen čas
elektrotehnika ali ekonomskega tehnika za opravljanje administrativno-komer
cialnih del v ZT
POGOJI:
— končana štiriletna srednja šola elektro, ekonomske ali splošne smeri
— 1 leto ustreznih delovnih izkušenj
— 3-mesečno poizkusno delo
Kandidati naj pošljejo v roku 15 dni po objavi vloge z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev na naslov: ISKRA COMMERCE, Kadrovska služba, Topniška 58, Ljubljana.
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Oplemenitenje
uvožene tehnologije
r'

za usposabljanje in delo, navajanje na 
osnovne življenjske spretnosti v novih 
razmerah in osnovne dodatne spret
nosti, ki jih potrebuje invalid, vse to 
bo pripomoglo, da bodo invalidi s 
svojimi pridobljenimi sposobnostmi 
in delom lahko koristili družbi in 
skupno z ostalimi zagotavljali pogoje 
za njen napredek in izboljševanje 
življenjskih in delovnih razmer.

Edina nagrajenca sklada Borisa Kidriča za izume in izpopolnitve iz DO 
Iskre Elektromehanike sta Stanislav Štrukelj, dipl. ing. in Georg Wirth, 
ing. iz tovarne Telekomunikacij. Oba sta dolgoletna strokovna delavca v 
tehničnem razvoju. Takoj na začetku velja omeniti, da nagrajeni izum ni 
njuna prva inovacija.

Člani Al Elektromehanike so 
spoznali, da obstajajo številne še 
neizkoriščene možnosti. Na raznih 
področjih npr. na področju preven
tive, v zvezi z najširšo humanizacijo 
dela.

Oba delavca smo želeli obiskati in 
predstaviti njuno izpopolnitev nere- 
dundančnega priključevanja naročniš
kih vodov dvojnikov na javne ATC 
sistema Metaconta. Stanislav Štrukelj 
je bil službeno odsoten, zato smo se o 
izumu pogovarjali z njegovim sodelav
cem, saj je doseženi rezultat plod 
njunega skupnega dela, ki sta ga v 
izum vlagala predvsem v prostem 
času.

Najina rešitev pa omogoča priključi
tev dveh telefonskih naročnikov brez 
adapterjev in samo z eno priključno 
točko v centrali. S tem se je povečala 
ekonomska in tržna vrednost sistema, 
saj je možno z isto opremo priključiti 
več naročnikov na centrale. V obdob
ju od začetka realizacije izuma do 
danes je bilo vsaj 60.000 telefonskih 
naročnikov priključenih oz. prodanih 
na ta način, brez kakršnekoli dodatne

Poglejmo področja in dejavnosti, 
kjer bomo morali skupaj še marsikaj 
dopolniti in izboljšati:

UVELJAVLJANJE PRAVIC IZ 
NASLOVA SOCIALNE VARNOSTI 
INVALIDOV

V temeljnih organizacijah bi bilo 
potrebno pripraviti osnutke spre
memb in dopolnitev pravilnikov o 
delovih razmerjih, predvsem poglavje 
o pravicah „posebnih kategorij delav- 

. cev“. Vanj naj bi vključili tudi pravice 
za brezstatusne invalide in opredelili 
način reševanja vprašanja zaposlitve 
itd. vseh delavcev s t.im. zoženo de
lovno sposobnostjo. Problematiko 
invalidizacije bo treba reševati bolj 
načrtno, saj število invalidov nenehno 
narašča.

V samoupravnih splošnih aktih 
TOZD in DO naj bi predvidevali stal
no obliko združevanja sredstev za 
t.im. zdravstvene rekreacijo (kopališ
ko in klimatsko zdravljenje, aktivna 
rekreacija itd.).

Stanislav Štrukelj. Georg Wirth.

Preveriti bi morali vsklajenost SSA 
it TOZD in DO z ustreznimi akti 

posameznih SIS (določila, ki zadevajo 
invalidne osebe).

„Leta 1971 smo kupili licenco za 
proizvodnjo telefonskih central siste
ma Metaconta,“ je pričel pripovedo
vati ing. Wirth. „Kmalu smo opazili, 
da ta sistem nima take možnosti za 
priključevanje dvojnikov kot je 
običajna v Jugoslaviji. V sistemu MIO 
C obstajajo posebni adapterji za pri
ključevanje dvojnikov, vendar je že 
elektromehanski sistem central 
ISKRA 58 to omogočal brez adapter
jev.

Belgijski licenčni partner ni našel 
zadovoljive rešitve. Zato smo jo začeli 
iskati tudi sami. Dosti poskusov je 
padlo v vodo. Problema sva se lotila 
tudi midva s Štrukljem, saj je vodja 
razvoja ATC apeliral na delavce, naj 
poskusijo rešitev, ki je bistveno prese
gala zahtevane cilje.

Medtem ko je bilo v sistemu MIO 
C za priključitev dvojnika treba vgra
diti adapter in porabiti dve vhodni 
točki v centralo; v sistemu ISKRA 58 
adapterja sicer ni bilo treba, potrebni 
pa sta bili dve vhodni točki v centralo.

opreme, kar kaže na širši družbeni 
pomen tega izuma.

Priključevanje dvojnikov na en 
vhod je v svetu in na našem tržišču 
(sistemi tovarn Nikola Tesla, Erick- 
son) že poznano vendar midva nisva še 
nikjer zasledila neredundančne pri
ključitve (brez dodatne opreme) zato 
je Iskra vložila tudi patentno prijavo 
za najin izum. Rešitev je bila realizi
rana in se uspešno uporablja v naših 
centralah MIO C.“

Treba je poudariti, da je nagrajeni 
izum omenjenih delavcev še posebno 
pomemben tudi zato, ker pomeni 
oplemenitenje licence oziroma vna
šanje lastne pameti v uvoženo tehno
logijo za proizvodnjo central sistema 
Metaconta. Menimo, da nagrajenca 
sklada Borisa Kidriča za izume in 
izpopolnitve zaslužita posebno pri
znanje, znanje, pravtako, kot tudi vsi 
ostali sodelavci tehničnega razvoja, ki 
so pri poznejši uresničitvi njune zamish, 
uspešno sodelovali.

Alojz Boc

Reševanje invalidske 
problematike 
v združenem delu

V Iskri Elektromehaniki so v razpravi izhodišča za ustvarjanje pogojev 
za enakopravno vključevanje invalidov in invalidnih oseb v vsa področja 
družbenega življenja in dela. Zastavljene naloge za prihodnje obdobje in 
program dejavnosti aktiva invalidov Elektromehanike temeljijo na pro
gramu, ki ga je sprejel koordinacijski odbor za družbeni položaj in aktiv
nost invalidov pri Občinski konferenci SZDL Kranj. Tudi Občinski 
sindikalni svet Kranj priporoča razčlenitev tega programa v organizacijah 
združenega dela v občini.

Razreševanje problematike invali
dov sta 20. aprila obravnavala tudi 
predsedstvo sindikalne konference 
DO Iskre Elektromehanike in Koordi
nacijski odbor aktiva invalidov DO 
Elektromehanike Kranj in Al DO 
Elektrokovine Maribor. Sodelovanje 
obeh aktivov postaja vse bolj pomem
bno za učinkovito in uspešno razreše
vanje teh vprašanj tako v Iskri kot v 
Elektrokovini v Mariboru, saj je po
dobnih vprašanj veliko.

Na petkovi seji so ocenili doseda
nje skupno delo, obravnavali so izho
dišča za reševanje invalidske proble
matike v združenem delu, s-poudar
kom na položaj in razmere v kranjski 
Iskri, dogovorili so se za letošnje 
srečanje invalidov obeh kolektivov, ki 
bo združeno s piknikom in obiskom

zavoda in invalidskih delavnic v 
Ponikvah. Izvolili so Franca Pevca iz 
Elektrokovine za predsednika koordi
nacijskega odbora, za podpredsednika 
je bil izvoljen Konrad Pavli iz Iskre.

PROBLEMOV SE BO TREBA 
LOTITI SISTEMSKO

Postati invalid je prav gotovo težka 
in marsikdaj usodna preokretnica v 
življenju. Otroka, ki je rojen kot inva
lid, ali postane invalid v otroških 
letih, postopno s celovitim sistemom 
vzgoje in izobraževanja navajamo 
„biti invalid." Za človeka, ki je del 
življenja preživel zdrav, je to pogosto 
šok, ki ga težko preboli.

8 ISKRA
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V DO naj bi oblikovali neko 
komisijo, ali team koi redno obhko 
sodelovanja med strokovnimi služba
mi DO in zdravstveno organizacijo 
(OA), ki bi obravnavala področja s 
socialnega dela in ostala pomembna 
vprašanja socialnega in zdravstvenega 
varstva zaposlenih.

V tej skupini naj bi sodelovali; 
zdravnik medicine dela, socialni 
delavec, psiholog in vodilni delavci, 
seveda tudi predstavnik Al, kadar bi 
obravnavali vprašanja invalidnih de
lavcev.

ZAPOSLOVANJE IN REHABILITA
CIJA INVALIDNIH OSEB

PREVENTIVNA DEJAVNOST

Na seji Koordinacijskega odbora invalidov Elektromehanike in ElektrokoV^ 
Maribora so se dogovorili za tesnejše sodelovanje in uspešnejše reševal 
vprašanj invalidov.

Nadaljevali bodo akcijo za popis 
vseh invalidnih delavcev in 
evidentiranje invalidov brez statusa, 
slednje delavce bodo napotili na 
ocenitev stopnje telesne okvare, na 
komisijo pri skupnosti za zaposlo
vanje. V prihodnje naj bi pregledovali, 
oz. primerjali dela in naloge, ki jih 
opravljajo invalidne osebe, s statu
som, oz. vrsto invalidnosti posamez
nega delavca. Več pozornosti bi ka
zalo nameniti tudi preučevanju 
možnosti za prireditev posameznih 
delovnih mest in nalog za zaposlo
vanje invalidov. Pripravili bodo tudi 
model usposabljanja in zaposlovanja 
invalidnih oseb v TOZD, DO in na 
domu. Še naprej bodo omogočali 
praktično delo učencev OŠ Helena 
Puhar in drugih rehabilitacijskih 
centrov v posameznih TOZD.

Uveljavili naj bi posebne preglede 
invalidov (glede na vrsto invalidnosti) 
v okviru preventivnih zdravniških 
pregledov naših delavcev. V sanacij
skih programih za izboljšanje delov
nih pogojev v posameznih TOZD je 
treba ugotovitve podkrepiti tudi z 
oceno o stopnji verjetne invalidnosti, 
do katere lahko pride z delom v 
obstoječih pogojih.

Pomoč in navajanje na spremenje
ne razmere in zahteve življenja, 
iskanje novega smisla življenja in 
novih ciljev je prav gotovo najbolj 
dragocena pomoč, ki jo družba lahko 
nudi invalidu. Razvijanje motivacije

Boljši pogoji — več inovacij
Inventivna dejavnost delavcev Iskre 

Elektromehanike se je po sprejemu 
novega samoupravnega sporazuma o 
izumih, tehničnih izboljšavah in ko
ristnih predlogih v tem letu znatno 
povečala.

prizadevne inovatorje in v nekaj besjj' 
dah opisali njihove dosežke. V pril10,, 
njih dveh številkah bomo objavi| 
imena inovatorjev, ki so prijavlj 
inovacije v prvem trimesečju.

J.S., aj*

ogroženim
v Črni gori

Število prijav se je povečalo v pri- ______________
merjavi z istim obdobjem lanskega 
leta za 23 %, še bolj pa se je povečal _ v
znesek izplačanih nagrad in odškod- MQi|iQP 
nin, predvsem zaradi boljše in bolj 
ugodne lestvice, po kateri nagrajujemo 
prijavljene inovacije.

Komisija za inovacije je v prvih 
treh mesecih letošnjega leta obravna
vala 28 predlogov, od katerih je bilo 
sprejetih 23. Te so predlagali delav
skim svetom temeljnih organizacij za 
nagrade. Ostale predloge so na osnovi 
strokovne ocene zavrnili, ker niso ali 
še niso sprejemljivi. Take predloge 
navadno obravnavamo kot umestne 
predloge. Zanje se priznavajo manjše 
nagrade od 200 din do ene petine 
poprečnega OD v SR Sloveniji v letu 
1978, to je 1.150 din.

Na prosto soboto, 12. maja delo ^ 
pomoč Črni gori

Ob pregledu opravljenega dela na 
področju inventivne dejavnosti v 
kranjski Iskri so ugotovili, da znaša 
gospodarska korist v I. trimesečju, 
prijavljenih inovacij 3,324.000 din. Na 
podlagi višine prihrankov smo nameni
ti za nagrade 193.907 din.

Delavci, člani družbenopolitični^ 
organizacij, samoupravnih organov 
kolegijskega poslovodnega org^‘ 
Iskre - Industrije za telekomuni*3 
cije, elektroniko in elektromehaniK 
Kranj se pridružujemo solidarno5™ 
akciji za pomoč ogroženim prebiva 
cem Črne gore, ki jih je prizadel k3 
strofalni potres. .

KPO Iskre Elektromehanike )

V prihodnjem obdobju nameravajo 
še več pozornosti namenjati tudi 
usposabljanju inovatorjev in vseh 
članov kolektiva, da bi se to pomem
bno področje še uspešneje razvijalo. 
Kot priznanje za uspešno delo bomo 
odslej vsak mesec objavljali najbolj

lavskemu svetu DO, naj bi vsi delav 
Elektromehanike delali na pro5 
soboto, 12. maja 1979 in oseb 
dohodek namenili ogroženim prebij 
cem Črne gore. Enodnevni 05... 
dohodek za celotno delovno organ# 
cijo (10.700 zaposlenih) zn^ 
3,352.677 din (neto OD). Prispe^ 
od OD se bodo poravnati v skladu

PredpiSl' Alojz

sk
Pt
PC
za
nj

predlagal poslovnemu odboru in de

Po marljivem 32-letnem delu v Iskri se je invalidsko upokojil Janez Ušenič^ 
Sodelavci so se od njega poslovili z dobrimi željami in spominskim darilom.

V vsej dejavnosti funkcionalnega 
izobraževanja je treba nameniti 
posebno pozornost rizikom, ki lahko 
pripeljejo do invalidnosti (varstvo pri 
delu). Vztrajati je treba pri izvajanju 
vseh postavk akcijskega programa 
boja proti alkoholizmu in kajenju v 
vseh namenskih prostorih.

Našteli smo le najpomembnejše 
naloge, ki nas čakajo. Ostale seveda 
niso nič manj pomembne: informa
tivna dejavnost (glasilo TOZD, 
SOZD), zadovoljevanje stanovanjskih 
potreb, sodelovanje z družbenopoli
tičnimi organizacijami itd.

A. Boc

Marija Babič, justirka enopolnega avtomata v TOZD Stikala je po 16 letih h
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odšla v pokoj. Šopek, darilo in iskrene želje - to je bilo darilo sodelavci' 
katerim so se delavci poslovili od nje.
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IZ VSAKDANA NAŠIH DELAVCEV

Preobremenjene telefonistke
Telefonistke v naši centrali so za

radi neštetih problemov in nerazume
vanja uporabnikov tovarniškega tele
fonskega omrežja, kot tudi uporabni
kov javnega omrežja, preobremenjene. 
Vse to negativno vpliva na njihovo 
počutje in nemoten potek vsakdanje
ga dela.

Interni telefonski pogovori prav 
tako obremenjujejo centralo, zato ni 
mogoče vezati zunanjih pogovorov. 
Tudi delavci, ki imajo ,,ničlo" oz. 
možnost vzpostavitve zunanjih zvez 
sami, pogosto naročajo zunanje tele
fonske pogovore pri telefonistkah. 
Večino privatnih pogovorov opravijo 
sami, službene pa naročajo v centrali, 
češ da je to delo telefonistk. Naša 
centrala je že sama po sebi preobreme
njena, če pride do okvare tranzitne 
telefonske centrale v Ljubljani, se 
težave pri vzpostavljanju zvez še stop
njujejo.

Celo tisti delavci, ki imajo telefon
ske imenike, naročajo medkrajevne 
Pogovore centrali, ne da bi prej sami 
Poiskali telefonsko številko. Večkrat 
zahtevajo posredovanje številk zuna
njih naročnikov ali številke naročni-

ODŠLl SO V POKOJ
V mesecu marcu so se upokojili 

naslednji delavci DO Iskre Elektro- 
mehanike v Kranju:

— Jožefa Furlan, sest. elektro- 
naprav iz TOZD AT C,

— Branko Komac, vodja oddelka 
za obveščanje iz DSSS,

— Tončka Frelih, sest. števca iz 
TOZD Števci,

— Ana Rozman, sest. elektro- 
naprav iz TOZ D TEA,

— Antonija Bajželj, sest. števca iz 
TOZD Števci,

— Marija Podrepšek, sest. elektro- 
naprav iz TOZD TEA,

— Kristina Bernard, sest. elektro- 
naprav iz TOZD TEA, — Ljubica 
Hočevar, sest. elektronaprav iz 
TOZD ERO.

Navedeni delavci so dolga leta 
združevali delo v našem kolektivu. 
Vsem želimo veliko sreče, zdravja in 
osebnega zadovoljstva v zasluženem 
pokoju.

Urednik

kov v tujini, kot tudi raznih drugih 
informacij, ki jih lahko posreduje le 
služba na št. 988 pri kranjski pošti.

V zadnjem času celo od zunaj 
kličejo Iskro in zahtevajo informacije 
o zunanjih telefonskih naročnikih.

Odkar se mednarodne zveze lahko 
vzpostavljajo avtomatsko, to delo 
opravljajo telefonistke same. Prej so 
mednarodne pogovore naročale poštni 

■ centrali, zato je to dodatno breme za 
našo centralo in telefonistke. Poleg 
tega sprejemajo in oddajajo telegrame 
ter številne pozive in obvestila po 
ozvočenju. Klicanje delavcev po ozvo
čenju se je preveč razmahnilo, delavci 
pogosto izkoriščajo to možnost v pri
vatne namene. Večkrat nesramno 
govorijo s telefonistkami in jih izigra
vajo.

Delavke v naši centrali so zaradi 
napetosti, nenehne preobremenjenosti 
in nemogočih delovnih razmer v 
centrali po končanem delu zelo utru
jene. Doma jih prav tako kot vse de
lavke - matere čaka delo v gospodinj
stvu, z otroki in družino. Zaradi ne
nehnih pozivov telefonistke vedno ne 
morejo oditi na sestanke, zbore delav
cev in referendume, kar je kršitev nji
hovih samoupravnih pravic. Tudi 
popularnega odmora za malico ne 
morejo skoraj nikoli izkoristiti.

Še več težav imajo, kadar katera od 
njih zboli, saj nimajo nikogar, ki bi 
jim priskočil na pomoč. Telefonistke 
menijo, da bi bilo potrebno usposobiti 
več delavk, bodisi iz proizvodnje ali iz 
režijskih služb, ki bi v takih primerih 
lahko pomagale. Naše delavke v tele
fonski centrali imajo veliko težav z 
dopusti, saj jih težko usklajujejo s 
počitnicami svojih otrok.

Več kot leto dni ena od telefonistk 
dela do 15. ure, prejšnja leta so vse 
pozive po 14. ure sprejemali v glavni 
vratami.

Z organizacijskim predpisom bi 
bilo potrebno urediti oziroma določiti 
upravičence „ničel“, poostriti discipli
no ter na nek način zmanjšati ogrom
no število telefonskih pogovorov, ki 
jih delavci Iskre opravljajo v privatne 
namene med rednim delovnim časom, 
kar je kršitev delovnih dolžnosti in 
kaže na slab odnos do delovne disci-

Ena najpomembnejših nalog, ki je 
zdaj v ospredju delavcev tega kolekti
va je priprava tez za Samoupravni 
sporazum o združitvi v delovno orga
nizacijo. To zahtevno delo so v Zmaju 
zaupali posebni strokovni komisiji, 
izhodišča pa bo nato usklajevala in 
»čistila" posebna samoupravna komi
sija. Računajo, da bodo ta stališča 
oblikovali že do prihodnjega meseca, 
torej maja, konstitutivne akte, ki so 
tudi pogoj za vpis v sodni register, pa 
naj bi pripravili do konca junija.

Veliko dela jih bo seveda čakalo 
tudi v drugi polovici leta, ki ga v 
Zmaju nekako označujejo za prehod
no obdobje. Takrat bodo usklajevali

vse druge samoupravne splošne akte 
ter morebiti odpravili določene korek
cije, pri čemer pa so prepričani, da 
kakšnih večjih sprememb ne bo treba, 
kajti vso skrb za samoupravno pre
obrazbo ter s tem tudi načrte zanjo so 
začeli v Zmaju pripravljati že v obdob-. 
ju preučevanja in razprav o osnutku 
Zakona o združenem delu. Morda je 
nekoliko bolj nedorečeno le področje 
dohodkovnih odnosov, po vsej verjet
nosti pa bo nekaj vprašanj tudi o sami 
razdelitvi premoženja.

Teze za Samoupravni sporazum o 
združitvi v delovno organizacijo se
veda niso bile edina „preokupacija“ 
delavcev Iskrine tovarne baterij. V 
minulih petih mesecih sd v Zmaju 
namenili veliko pozornosti tudi spreje
manju Samoupravnega sporazuma o 
razporeditvi sredstev, pravic in obvez
nosti. Ta sporazum so pred dobrim 
mesecem potrdih na referendumu in 
je vsekakor soliden temelj za nadaljnje 
delo. Na omenjenem referendumu so 
sprejeli tudi sporazum o združevanju 
dela delavcev v temeljni organizapiji.

pline delavcev. Vprašamo pa se lahko 
tudi, kako je z odgovornostjo vodstve
nih in vodilnih kadrov, ki so dolžni 
poskrbeti za red in disciplino v kolek
tivu, tako v proizvodnji kot v strokov
nih službah. V naši situaciji tudi razši
ritev obstoječe centrale najbrž ne bi 
rešila omenjenih problemov, zato 
predlagamo, da se največ pozornosti 
posveti prav izboljšanju delovne disci
pline nas vseh. TRN

V muzeju
Nikole Tesle 
v Beogradu

Beograd name vedno naredi močan 
vtis. Pravi Babilon jezikov, prijazni 
meščani, ki ti radi povedo za pot, ali 
ti drugače priskočijo na pomoč. 
Ljudje so glasni, vljudni in odrezavi, 
kot pač naletiš. Letošnja zgodnja 
pomlad pa je naredila milijonsko 
mesto še lepše, zeleno in cvetoče. S 
takimi občutki sem prišel v mimo 
četrt, nedaleč od poslopja skupščine 
SFRJ, v Ulico Proleterskih brigad, 
kjer je Muzej Nikole Tesle.

Dostojanstvena vila predvojnega 
industrijalca in ministra je kot ustvar
jena s svojo mogočnostjo za reprezen
tanco velikega človeka, kakršen je 
Nikola Tesla. V avli je bilo tiho, kot v 
svetišču. Vodnica me je peljala v de-

V Zmaju trdno po začrtani poti
Verjetno nam je vsem v Iskri znano, da se je naša delovna organizacija 

Zmaj s prvim letošnjim januarjem formirala na dve temeljni organizaciji: 
Baterije Ljubljana in Specialne baterije Šentvid pri Stični ter Delovno 
skupnost skupnih služb. S to samoupravno preobrazbo pa seveda reorga
nizacija še zdaleč ni bila končana.

Muzej Nikole Tesle v Beogradu.

40 patentov - objavljenih manj ko v enem letu v Ameriki

vel, zraven pa neutrudno iskal možno
sti, da bi uresničil svoja odkritja.

Odprlo se mu je prav po ameriško: 
od oktobra 1887 do maja 1888 je 
prijavil 40 svojih patentov. S temi 
patenti je svetu sporočil edinstvena 
odkritja o sistemu proizvajanja elektri
ke, o prenosu električne energije in 
njeni ekonomični porabi. Znanstveni 
svet je bil frapiran ob enostavnosti in 
mogočnosti Teshnih odkritij. Tako je 
na primer samo mesto New York 
imelo prek 2000 malih električnih 
central. S Teslinimi izumi je to odpad
lo, ker je bil prenos na večje daljave 
možen, cenen in predvsem brez večjih 
izgub.

Posmrtne ostanek Nikole Tesle so Sledile so realizacije prenosa radij- 
prenesli po njegovi želji domov. Na skih valov, trifaznega elektromotorja 
sliki- žara s pepelom je v posebnem pa še in še.
prostoru v Muzeju Nikole Tesle. Westinghaus je bil eden izmed

V teh dneh namenjajo v Zmaju 
veliko pozornosti tudi oblikovanju 
delavskih svetov po obeh temeljnih 
organizacijah, hkrati pa potekajo tudi 
razprave o statutu temeljnih organiza
cij. Evidentiranja delegatov za delav
ske svete si seveda ne moremo zamisli
ti brez sindikalne aktivnosti, prav tako 
pa tudi ne brez sprejemanja tako 
pomembnih aktov za temeljni organi
zaciji, kot so poleg statuta še spora
zum o združevanju dela delavcev in 
drugi akti. Pri vsej tej aktivnosti ima 
sindikat v Zmaju vodilno vlogo in se je 
kot tak tudi že prvi organiziral v obeh 
temeljnih organizacijah in v skupnih 
službah ter v okviru celotne delovne 
organizacije.

Pri oblikovanju temeljnih organi
zacij je imela veliko vlogo tudi organi
zacija zveze komunistov^ Nekaj več 
problemov so imeli v Šentvidu pri 
Stični zaradi premajhnega števila 
članov zveze komunistov, Družbeno 
politične organizacije v Zmaju in tudi 
v občini Grosuplje, kamor sodi Šen
tvid pri Stični, so temu vprašanju 
namenile veliko pozornosti, tako da 
lahko z gotovostjo zapišemo, da bodo 
tudi v Specialnih baterijah v kratkem 
dobili svojo osnovno organizacijo 
zveze komunistov,-

Nič manj aktivni niso mladinke in 
mladinci v Zmaju. V prizadevanjih ne 
zaostajajo za drugimi družbenopolitič
nimi organizacijami, saj so ravno pred 
dnevi oblikovali osnovne organizacije 
po posameznih enotah ter konferenco 
na ravni delovne organizacije. Obenem 
so se dogovorili, da bodo določene 
aktivnosti, podobno kot v drugih 
Iskrinih kolektivih, še vedno usklaje
vali na ravni delovne organizacije.

D.R.

Model daljinsko upravljanje ladje - izum Nikole Tesle.

lovni prostor muzeja, kjer sem se 
srečal s Veljkom Koračo, profesorjem 
na Filozofski fakulteti v Beogradu in 
Radmilo Dukičevo, kustosom muzeja. 
Sprejela sta me s sodelavci, kakor to 
znajo samo Srbi. Ob kavici je stekel 
pogovor, ki je iz „časkanja“ po zaslugi 
profesorja Korače postal odkrivanje 
velikana znanosti, njegovih strokovnih 
in človeških kvalitet — Nikole Tesle.

Nikola Tesla, pojem v današnji 
elektrotehniki in elektroniki, je iz 
skromne liške vasice Smiljan smelo 
zakorakal v svet. Z odprtimi očmi, 
razmišljajoč in odprtega srca je preho
dil dolgo pot od Smiljana, Gospiča, 
prek Karlovca, Gradca in Prage. Do
študiral je elektrotehniko. Nato je 
nadaljeval svoj pohod po Evropi in, ko 
tu ni našel ne razumevanja, ne sred
stev za uresničitev svojih idej, je odšel 
v Novi svet — obljubljeno deželo 
tistih, ki hočejo prodorno in hitro 
uspeti - v Ameriko. Leta 1884 je 
pristal v New Yorku.

Hotel je sodelovati z enim izmed 
največjih umov tistega časa na po
dročju elektrike — z Edisonom. Ta pa 
je s svojo firmo že preveč zaplaval v 
praktične - utilitaristične vode pro
fitov, da bi utegnil poslušati 
28-letnega Teslo, nekje iz zakotja 
Avstrije. Nikola ni klonil. Celo jarke je 
kopal po New Yorku, da se je preži-

redkih, ki je Teslo razumel in doumel 
praktične možnosti uporabe teh veli
kih odkritij. Na Niagari je zrastla elek
trarna — gigant, po Teslinih načrtih. 
Ker se je v tej tehnični revoluciji reali
zator NVestinghaus znašel v finančnih 
škripcih, je Nikola Tesla raztrgal po
godbo o tantiemah — milijonskih 
dohodkih, ki bi mu pripadali od nje
govih izumov.

„Znanost je last vsega človeštva," 
je Tesla komentiral to svojo veliko 
gesto in tako pokazal, daje tako velik 
človek, kot velik genialni znanstvenik. 
Denar mu ni pomenil nič drugega, kot 
sredstvo, da bi svoje znanje in svoja 
odkritja lahko uresničil in jih poklonil 
vsemu človeštvu.

Znanstveni svet je postal pozoren 
na tega velikana. Priznanja so si sle
dila. Vrsta znanstvenih ustanov, aka
demij in univerz mu je dala priznanja; 
dobil je častne doktorate pariške 
Sorbone, v Kolumbiji, na Dunaju, v 
Pragi, Beogradu, Zagrebu, Vali, Ne
braski, v Grenoblu, Brnu, Bukarešti, 
Poitieju, Sofiji in drugod. Postal je 
član mnogih akademij znanosti - med 
drugimi tudi newyorške.

Tesla je ustvarjal naprej — do leta 
1922, ko je ostal pozabljen v zakot
nem hotelu ob svojih spominih. Živel 
je od pokojnine, ki mu jo je pošiljala 
jugoslovanska vlada.

Transformator za visoke napetosti

Nikola Tesla je umrl osamljen leta 
1943. Prej je rojakom še sporočil: 
„Bratje v Amerild. Govori vam brat 
Nikola Tesla! Slovenci, Hrvati in Srbi! 
Naša usoda je nerazdružljiva, pa naj 
sovražnik naklepa karkoli. Mi bomo 
med krvavim spopadom na Balkanu 
naredili svojo dolžnost."

Do zadnjega je ljubil svojo jugoslo
vansko zemljo in naročil, naj njegovo 
zapuščino prenesejo v Beograd, kjer je 
želel biti tudi pokopan. Rojaki so mu 
uresničili željo in danes je v Beogradu 
Teslin muzej, v katerem je tudi žara s 
posmrtnimi ostanki velikega genija.

Sprehodil sem se po muzeju. Pred 
mano je vstajala veličina duha velikega 
ustvarjalca, giganta znanosti. Kot 
igraje je rodil ideje in jih poklanjal 
tehniki, ki naj služi ljudem. Prenos 
energije, trifazni tok, radijski valovi, 
prenos glasu. Naprave so razstavljene v 
muzeju. Enostavne so, kot je enostav
na genijalna misel. Prav zato so velike. 
Vmes so osebni predmeti Nikole 
Tesle, njegovi zapiski, objavljene štu
dije in razprave, celo izrezki iz časopi
sov, ki jih je zbiral, da bi sledil doga
janju v svetu tehnike.

Od Tesline zapuščine se praktično 
ni nič izgubilo, vse je ohranjeno. 
Muzej • obišče letno 30 do 40.000 
obiskovalcev iz Jugoslavije in tujine in 
si ogleda njegove patente, njegove 
zamisli in znanstvene dosežke. Muzej 
jih hrani v 6 skupinah: Prva obsega 
12.238 listov o osebnem življenju 
znanstvenika, v drugi je Teslina kore
spondenca s 6700 dopisovalci, v tretji 
so znanstvena dela, rokopisi, patenti 
in beležke, ki vsebujejo 31.252 listov. 
V četrti skupini so odzivi na Teslino 
delo v javnosti, peta obsega 5297 
originalnih načrtov, v šesti pa je foto
teka s fotografijami in negativi. Poleg 
tega je ohranjena tudi znanstvenikova 
knjižnica.

Vtis je mogočen, meditacija člove
ka pripelje v vzdušje veličine velikega 
znanstvenika in genija. S takim občut
kom sem prišel do žare, kjer počiva 
pepel velikega sina naših narodov. 
Poklonil sem se velikemu možu, veli
kemu znanstveniku, izumitelju in 
predvsem velikemu človeku.

F. Kotar
i
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Pred mesecem inovacij
V lanskem letu smo v novogoriški 

Avtoelektriki prvič v njenem obstoju 
zelo uspešno izpeljali akcijo „mesec 
inovacij — april 78“. Le-ta je v tej 
delovni organizaciji bistveno vplivala 
na tedanjo in nadaljnjo množičnost v 
inventivni dejavnosti.

Tudi letos je komisija za inovacije 
sklenila, da ponovno pripravi široko 
zastavljeno akcijo „MAJ 79 — mesec 
inovacij v Avtoelektriki11. O tem smo 
se pogovarjali z referentom za inova
cije Vojkom Slokarjem.

..Lanskoletna akcija se je dokaj 
dobro obnesla. Kaj vas je v glavnem 
vodilo, da ste se odločili ponoviti 
akcijo? “

„Ne samo množičnost, izražena 
skozi povečan interes delavcev, da na 
demokratičen način in neposredno 
pripomorejo k ustvarjanju načrtova
nega, oziroma izjemnega dohodka, 
temveč tudi ustvarjena gospodarska 
korist, ki je po dokaj natančnih oce
nah znašala lansko leto le nekaj manj 
kot 3.000.000 N-din, zgovorno pri
čajo o tem, da so podobne akcije še 
kako potrebne, saj so gotovo eden 
najučinkovitejših poslovno-političnih 
instrumentov za stabilizacijo neugod
nih gospodarskih gibanj v delovni 
organizaciji. Prav zato smo letos skle
nili, da akcijo ponovimo in tokrat 
proglašamo maj 79 za mesec inovacij v 
Avtoelektriki.11

„Zakaj ste izbrali prav mesec 
maj? “

„Ni zgolj slučaj, da smo izbrali 
prav mesec maj, ki je obenem tudi 
mesec mladosti. S tem je namreč 
poudarjen načrt, da v vrste inovator
jev pridobimo čim več mladih delav
cev, saj končno prav slednji predstav
ljajo izredno pomemben delež v struk
turi zaposlenih.

Posebnost letošnjega razpisa je 
prvič v tem, da se poleg tehničnih 
rešitev poudarja tudi potrebo po reši
tvah ekonomskih in organizacijskih 
problemov, ter nenazadnje tudi v tem.

Boris Jerič - eden izmed racionali- 
zatorjev.
da bodo imeli avtorji uporabljenih 
rešitev, poleg ustreznih odškodnin 
tudi ustrezno daljši letni dopust, kar 
bo seveda odvisno od tega, koliko 
bodo dejansko prispevali k povečanju 
dohodka TOZD11.

„Koliko racionalizatorjev ste našte
li v lanskem letu? 11

„Leto 1978 nam je po tem vidiku 
dalo 31 racionalizatorjev, od tega so 
štirje, ki imajo za svojo zelo uspešno 
inventivno dejavnost v letošnjem letu 
2 dni dopusta več, kot bi ga sicer 
imeli, če ne bi inventivna dejavnost 
nastala ena izmed osnov za odmero 
letnega dopusta. Naj ob tej priliki 
najuspešnejše izmed uspešnih tudi 
predstavimo. To so: Ivan Šušmelj in 
Adrijan Možina iz TOZD Delovna

V petek popoldne so se sestali 
člani koordinacijskega sveta ZSMS 
Iskre — Avtoelektrike Nova Gorica. 
Na izredno pomembnem sestanku so 
obravnavali več točk dnevnega reda, 
najdlje pa so se zadržali pri poročilu o 
pripravah na 7. srečanje mladih delav
cev Goriške in o pomoči mladih pri 
izvedbi akcije: „Mesec maj, mesec 
inovacij v Avtoelektriki.11

Predsednik Valter Bensa, ki je vodil 
sestanek, je že takoj na začetku podal 
kritično ugotovitev, da se sestanka 
niso udeležili kljub pravočasno in 
pravilno dostavljenem vabilu člani 
KOS iz tovarne AET Tolmin, VT 
Bovec in Odlitki iz Komna. Kaj naj ob 
tem rečemo? Neodgovornost, po
manjkanje časa ali napačno izbran čas 
sestanka. Sobota je bila namreč dela 
prost dan. Ne eno ne drugo ne bi- 
smelo biti vzrok, zato bi bil že čas, da 
bi bila na prihodnjem sestanku mladih 
ena izmed točk dnevnega reda tudi 
problematika udeležbe sestankov.

Sestanka se je udeležil tudi referent 
za inovacije v Avtoelektriki Vojko 
Slokar. Zbranim predsednikom OO 
ZSMS je spregovoril o pripravi široke 
akcije, o mesecu inovacij, ki se bo 
pričel v mesecu mladosti — v maju. 
Seznanil jih je z uspehom, ki so ga 
dosegli v lanskem letu, ko so prvič 
pripravili mesec inovacij in poudaril, 
da bi morali prav letos to akcijo zasta
viti še gl obje, pri izvedbi in realizaciji 
le-te pa bodo imeli tudi mladi vidno in 
pomembno vlogo. Pri tem ni mislil le 
na mlade inovatorje, ki jih je v Avto-

sredstva, Drago Novak iz TOZD Veliki 
zaganjalniki in Boris Jerič iz TOZD 
Generatorji in elektronika. Vsi skupaj 
so prihranili za nekaj več kot 65 
S-milijonov in za tolikšen gospodarski 
učinek prejeli skupaj skoraj 70.000 
N-din11.

Takrat, ko presojamo delovne 
uspehe delavcev, moramo nujno po
misliti tudi na njihovo uspešnost pri 
vključevanju v stabilizacijske tokove. 
Tu imamo seveda v mislih najpogostej
še primere, ko delavec z inovacijo, 
racionalizacijo ali kakšno drugo obli
ko ustvarjalnega dela z družbenimi 
sredstvi doprinese k povečanju dohod
ka v temeljni organizaciji. In teh bo v 
Avtoelektrika v mesecu maju, v me
secu inovacij gotovo dovolj.

Marko Rakušček

elektriki zelo veliko, pač pa tudi na 
pomoč mladih pri sami izvedbi akcije, 
pri pospeševanju in vzpodbujanju vseh 
zaposlenih, da se kar najbolje in 
najbolj množično vključijo v mesec 
inovacij in tako doprinesejo sebi in 
skupnosti kar največ koristi. Domenili 
so se, da bodo pri tej akciji sodelovali 
pretežno vsi mladi in da bodo vse 
zaposlene seznanjali z vsemi novostmi 
te akcije ter jim nudili določene 
obrazce, namenjene mesecu inovacij.

V nadaljevanju sestanka je predsed
nik organizacijskega odbora za izved
bo 7. srečanja mladih delavcev Goriš
ke Aleksander Miljavec seznanil pri
sotne o dosedanjih pripravah na sre
čanje. Kljub nekaterim manjšim orga
nizacijskim zapletom, potekajo vse 
priprave po programu, saj so največje 
naloge v glavnem že realizirane. Sodeč 
po dosedanjih prijavah mladih iz vseh 
delovnih organizacij širom Goriške, bo 
srečanje vsekakor uspelo, saj pričaku
jejo preko 1000 mladih, ki se bodo 
pomerili v raznih športnih disciplinah, 
na predvečer srečanja pa se bodo 
zbrali na javni tribuni in razpravljali o 
zakonu o usmerjenem izobraževanju.

Že na sestanku samem smo ugoto
vili, da bodo tudi tokrat mladi iz 
Avtoelektrike opravičili sloves dobrih 
organizatorjev, to pa je toliko prijet
nejše, ker pri pripravi tega srečanja ne 
sodeluje le peščica mladih, kot smo 
bili do sedaj navajeni, ampak sodeluje 
pri tej izvedbi širši krog mladih iz 
Avtoelektrike.

Marko Rakušček

Z mladinskega sestanka v Avtoelektriki.

IVUadi o akcijah širšega pomena

„Kdaj je bila vpeljana ta novost? “
„Pravilnik o delovnih razmerjih, ki 

je stopil v veljavo v začetku leta, ureja 
mdi to novost. Ta stimulacija še zlasti 
motivira mlade delavce, ki imajo pra
viloma krajše odmerjen letni dopust, 
zato ima naš načrt, da pridobimo 
večje število mladih inovatorjev in 
racionalizatorjev dokaj realne možno
sti za uspeh.11

,JNam lahko informativno predsta
vite novost, ki je opredeljena s pravil
nikom? “

„V letu 1980 bo potrebno za en 
dan dopusta prihraniti TOZD do 10 
starih milijonov, oziroma prejeti v 
letošnjem letu odškodnino v skupnem 
znesku do enega starega milijona.

Za dva dni dopusta v istem letu bo 
potrebno prihraniti TOZD več kot 10 
starih milijonov, oziroma prejeti v letu 
1979 odškodnino v skupnem znesku 
nad 10.000 N-din“.

Te dni smo prebrati na oglasni deski novogoriške Avtoelektrike zanimiv oglas. Oglaše
valec ima vsekakor težave avtomobilskega značaja, ki bodo še težje, ko bo izšel uradni list z 
najnovejšim ukrepom ZIS o „šparanju'' z bencinskim gorivom. 1/ Avtoelektriki je sicer 
dovolj upravljalk železnih konjičkov, kljub temu pa poizkušamo obupanemu neizbirčnežu 
pomagati m objavljamo oglas v našem glasilu, da bo tudi izbira za avtorja oglasa nekoliko

ISKRA
Št. 17/18 -28. april 1979

Vsebina oglasa je naslednja:
..Iščem prijateljico za skupne sobotne in nedeljske izlete. Edini pogoj je avtomobil z 

neparno registrsko številko. Starost in zunanji videz interesentke nista pomembna Prosim 
vse, ki jih moj oglas zanima, naj se javijo pod šifro ..stabilizacija"; obvezno pa naj priložijo 
sliko registrske tablice, ki jo na željo lahko tudi vrnem."

Voznice z neparno registrsko številko na plan! Po Primorski je čudovit potep!

Sprejem mladih vojakov
Mladi iz Avtoelektrike so prejšnji 

teden sprejeli skupino uniformiranih 
fantov - vojakov, ki so prišli iz raznih 
krajev naše domovine na odsluženje 
vojaškega roka v obmejno karavlo 
Lokvica na Krasu. Poročali smo že o 
zelo tesnem sodelovanju med to ka
ravlo in mladimi iz Avtoelektrike, saj 
so sprejele vse novogoriške TOZD in 
DSSS celo pokroviteljstvo, zato so te 
vezi še bolj poglobljene. Vojaki, ki so 
bili na obisku v Avtoelektriki so 
namreč novinci, zato je bilo potrebno 
kar najhitreje ustvariti tovariške in 
prijateljske odnose in se pogovoriti o 
nadaljnjem sodelovanju. Potem, ko so 
si ogledali proizvodne TOZD s sede
žem v Novi Gorici, sem zaprosil tri 
vojake, naj povedo za bralce našega 
glasila svoja zapaženja in vtise, ki so 
jih odnesli s tega prvega obiska v 
Avtoelektriki.

BLAŽO STOILKOVSKI: Na
odsluženje vojaškega roka sem prišel 
iz Makedonije. Seveda smo bili že prve 
dni seznanjeni o Iskri - Avtoelektriki, 
ki je pokrovitelj naše karavle, zato 
sem nestrpno pričakoval današnji dan, 
da si tudi sam ogledam proizvodne 
prostore in se seznanim z mladimi. 
Priznati moram, da je organizacija 
dela na zelo visokem nivoju, največje 
presenečenje pa sem doživel v oddel
ku elektronike, kjer izdelujejo zame 
popolnoma nove izdelke s tako tehno
logijo, s katero se do sedaj še nisem 
srečal. Veličasten je pogled na ta 
oddelek, seveda pa imate tudi druge 
TOZD organizacijsko in tehnološko 
zelo dobro urejene. In ko človek vse 
to vidi, ko doživi tak sprejem, kot ste 
ga pripravili nam, se mora nehote 
odločiti za poglobljeno sodelovanje in 
vzpostavljanje novih vezi prijateljstva.

NASER PERTEŠI: Že v Sarajevu, 
od koder sem doma, sem veliko slišal 
o Iskri, zato sem si toliko bolj želel, 
da nekoč tudi sam obiščem eno od 
Iskrinih delovnih organizacij. Danes se 
mi je ta želja uresničila, priznati pa 
moram, da sem zelo presenečen nad 
vsem, kar sem videl. Imate mnogo 
avtomatskih strojev, ki skoraj v celoti

nadomeščajo delavca, pa tudi delovne 
postopke imate zelo dobro izpeljane. 
Tudi sprejem v vaši delovni organiza
ciji je zame nepozaben, zato se bomo 
vsi še bolj potrudili, da bo tudi naša 
generacija še tesneje sodelovala z mla
dimi v Iskri. Tradicijo bomo vsekakor 
nadaljevali, saj želimo tudi mi doseči 
še boljšo raven uspešnosti naše mla
dinske organizacije kot generacije, ki 
je služila vojaški rok pred nami v naši 
karavli.

REFIK BEČIROVIČ: Že sam spre
jem in predstavitev vaše delovne orga
nizacije je napravil name močan vtis, 
zato sem kar želel iz dvorane delavske
ga samoupravljanja, da se čimprej 
spoznam z delom in življenjem v vaši 
sredini. Najbolj mi je bilo všeč spozna
nje, kako zelo skrbite za delovnega 
človeka in pogled na delo v oddelku 
elektronike. Res imate lepo delovno 
organizacijo, pa tudi ljudje v teh kra
jih in pri vas so zelo prijazni. Prav zato 
bom vložil vse napore, da bo tudi moj 
doprinos k sodelovanju z vašo mladin
sko organizacijo kar največji, zato si 
že želim skupno načrtovanih delovnih 
in političnih akcij. Vsem vam pa želim 
še naprej uspešnč delo in čimlepši 
jutri- Marko Rakušček

Seja delavskega sveta DO Zmaj
Izplačilo regresa, nagrade delovnim jubilantom, imenovanje vodje 

marketing sektorja, sprejem rebalansa količinskega plana proizvodnje in 
prodaje za letošnje leto, sprejem poročila o nezgodah za letošnje prvo 
trimesečje in še nekatera druga vprašanja so bila v ospredju nedavne seje 
delavskega sveta delovne organizacije Zmaj.

V okviru pive točke dnevnega reda 
so se delegati odločili, da bodo po 
2.300 dinarjev regresa prejeli delovni 
invalidi II. in III. kategorije, borci 
NOV s priznano enojno in dvojno 
dobo, delavci, ki so v staležu bolnih 
nad 6 mesecev ter samohranilci. Dmgi 
delavci v Zmaju bodo prejeli po 1.920 
dinaijev.

Nadalje so se na seji dogovorili, da 
bodo v sredo, 25. aprila podelili nagra
de delovnim jubilantom za 10, 20 in 
30-letno delo v Zmaju oziroma Iskri. 
O slovesnosti ob podelitvi jubilejnih 
nagrad, bomo v našem Iskrinem 
tedniku še obširneje poročali, kljub 
temu pa naj že zdaj zapišemo, da 
imajo v Zmaju delavko, ki je tam 
zaposlena že 30 let. To je Leopoldina 
Koprek.

Delavski svet je v nadaljevanju v 
skladu s statutom delovne organizacije 
Zmaj ter na predlog razpisne komisije 
imenoval za vodjo marketing sektorja 
Rajka Noeta. Njegovo kandidaturo so 
pred tem podprle tudi družbeno
politične organizacije v Zmaju.

V javno razpravo je dal tudi pred

log spremembe Samoupravnega spora
zuma o sistematizaciji del in nalog ter 
predlog spremembe oziroma dopolni
tve Samoupravnega sporazuma o raz
porejanju dohodka in delitvi _ čistega 
dohodka - vrednotenje del in nalog. 
Kot smo že uvodoma omenili, so dele
gati sprejeli tudi rebalans količinskega 
plana proizvodnje in prodaje za letos. 
Podrobno so preučili tudi poročilo o 
nezgodah v Zmaju v letošnjih prvih 
treh mesecih ter menili, da je treba 
zaostriti odgovornost delavcev za 
izvajanje predpisov o varstvu pri delu. 
Da bi čimprej odpravili vse znane 
pomanjkljivosti v proizvodnji, so 
zadolžili vodstvo proizvodnega sektor
ja z vzdrževanjem ter tehnično razvoj
ni sektor v sodelovanju s službo var
stva pri delu.

Na tej 51. seji delavskega sveta DO 
Zmaj so razpravljali tudi še o nekate
rih drugih vprašanjih kot na primer o 
izdelavi projekta za proizvodnjo depol 
paste, o večji izkoriščenosti Boy- 
stiskalnice za obrizga vanje plastičnih 
mas itd.

D.R
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Izvršni odbor DS
Pisali smo že, da se je v delovni 

organizaciji Iskra-Avtomatika obliko
val kot edini izvršilni organ delavskega 
sveta delovne organizacije izvršilni 
odbor.

Člane in njihove namestnike je 
izvolil delavski svet delovne organiza
cije izmed svojih članov in drugih 
delavcev Avtomatike tako, da je bil iz 
vsake TOZD in delovne skupnosti 
izvoljen po en član oziroma njegov 
namestnik. -

Tokrat sporočamo, da so člani 
odbora na svojem prvem zasedanju, v 
okvim točke dnevnega reda — konsti
tuiranje izvršilnega odbora, na predlog 
konference sindikata delovne organi
zacije izvolili za predsednika Janeza 
Gianinija iz TOZD SVN, za namestni
ka pa Stojana Rakarja iz TOZD Inže
niringi.

Predsednik izvršilnega odbora DS 
Avtomatike - Janez Gianini.

TOZD NAPAJALNE NAPRAVE

100 tisoči POBI v proizvodnji 
širokopotrošnih izdelkov

Proizvodnja novomeške Tovarne 
napajalnih naprav zajema profesional
no, delno profesionalno tehniko in 
Širokopotrošnimi izdelki. Med slednje 
sodi tudi pobi, polnilec za akumula
torje za osebne avtomobile.

Njegov začetek sega v 1973. leto, 
ko so si z namenom, da premostijo 
ciklična nihanja v specialni proizvod
nji zadali nalogo, da razvijejo in obli
kujejo širokopotrošni artikel. Ko so 
vzpostavili serijsko proizvodnjo (pobi 
se je izdeloval na dveh trakovih z elek
tričnim pastirjem, konktorji itd.) so 
računali, da bo njegova življenjska 
doba krajša. Potrebe tržišča pa so in 
še narekujejo drugače. Tako pride 
danes iz lahkega tekočega traku, kjer 
dela 18 delavk cca 300 pobijev dnev
no, kar pomeni z drugimi besedami 
cca 30.000 komadov v.letošnjem letu 
ali 8.000 komadov več kot lansko 
leto.

Ko že govorimo o letošnji proiz
vodnji, naj omenimo še to, da v Na
pajalnih napravah pripravljajo novo 
serijo pobi export, ki je nadaljevanka

Stotisoči .fobV' iz TOZD Napajalne 
naprave.

Trakovi za proizvodnjo napajalnikov irPobi“.

že poznanega pobt univerzal. Proiz
vodnja nove tehnično in tehnološko 
izboljšane izvedenke bo stekla predvi
doma v mesecu maju.

Poleg kvalitete slovi omenjeni 
artikel tudi po izredno lepem dizajnu. 
Na domačih in tujih razstavah embala
že je praktično dobil vse nagrade. Če 
nadaljujemo s tujim tržiščem, izvažajo 
Pobije v Nemčijo, Švico in Italijo

medtem ko potekajo s Francijo še 
dogovori.

Glede na vsa našteta dejstva ni 
bojazni, da tudi v srednjeročnem 
obdobju pobiji ne bi imeli svojega 
mesta v proizvodnjem programu 
Napajalnih naprav.

Morda ne veste, da omenjeni polni
lec uporabljamo tudi za polnjenje 
otroških igrač. Š. D.

Delež v koloni 
solidarnosti

Ulcinj, Bar, Budva, Hercegnovi, 
Kotor, Tivat — najlepših krajev Črno
gorskega Primorja praktično ni več, 
kraji v notranjosti Črne gore so poru
šeni.

Česar ni opravil nedeljski rušilni 
Potres, kar je še ostalo neporušenega, 
dobiva nove razpoke ob novih sunkih 
nemirne zemlje. Vsak dan znova be
remo v dnevnem časopisju, poslušamo 
Po radiu in televiziji o žrtvah, o vedno 
večjemu številu ranjenih, o povzro
čeni škodi. Prebivalstvo Čme gore s 
strahom spremlja pod šotori ali na 
Prostem vedno nove potresne sunke.

Težko je poiskati prave besede, s

katerimi bi opisali tragedijo črno
gorskega naroda. Skoraj da ni družine, 
ki ne bi ob tej naravni tragediji doživ
ljala svojo osebno tragedijo.

In vendar se v teh najtežjih trenut
kih globoka človeška solidarnost jugo
slovanskih narodov ponovno izraža 
preko nesebične pomoči, ki jo nu
dimo prizadetemu prebivalstvu. Ni je 
delovne ali katerekoli druge organiza
cije, ki ne bi poslala pomoč v opremi, 
hrani ali zdravilih in tako po svojih 
močeh prispevala k čimprejšnji začas
ni preskrbi in nastavitvi prebivalstva 
ter k obnovi Čme gore.

In v to kolono solidarnosti se je 
vključila tudi delovna organizacija 
Iskra-Avtomatika. Predsedstvo konfe
rence sindikata delovne organizacije je 
na svojem zasedanju dne 19. 4. spre
jelo sklep, da se na žiro račun obnove 
Črnogorskega Primorja nakaže denar-

Nagrajenci Kidričevega sklada
Ljubljana, 11.4. 1979.

V prostorih skupščine SR Slovenije je bila v sredo slovesna podelitev 
vsakoletnih Kidričevih nagrad, nagrad sklada Borisa Kidriča in nagrad za 
izume in izpopolnitve.

Na slovenski praznik znanstveno-raziskovalnega dela je omenjena 
priznanja prejelo 97 raziskovalcev; od tega štirje Kidričevo nagrado, 29 
jih je prejelo nagrade sklada Borisa Kidriča, 64 pa nagrade za izume in 
izpopolnitve.

_v

doseže že 0,8 % Un, je postavilo 
ostrejše zahteve za točnost in tempe
raturno neodvisnost vseh stopenj regu
latorja.

Merilna stopnja novo razvitega 
regulatorja TEU 2000 dosega točnost 
0,1 % in temperaturno odvisnost 0,1 
% v temperaturnem območju —5 do 
+40 stopinj Celzija.

- izhodna stopnja regulatorja vse
buje za razliko od prejšnjih izvedb 
logično zaščito pred iztočasnim delo
vanjem sistema za „GOR“ in „DOL“ 
ter logiko za dokončanje začete 
operacije kljub kratkotrajnemu pov-

Med slednje sodi tudi skupina raz
vijalcev iz delovne organizacije Iskra- 
Avtomatika. Nagrajenci Drago Kon
čnik, dipl. ing., Tomaž Bajuk, dipl. 
ing., Drago Hribšek, dipl. ing., Tine 
Zajc in Marko Werk opravljajo dela in 
naloge na področju za avtomatizacijo 
v energetiki, točneje v sektorju za 
zaščite in avtomatizacije v energetiki. 
Nagrado so prejeli za izpopolnitev 
modularnega napetostnega regulator
ja.

Poskusimo najprej z nekaj bese
dami opisati samo napravo in predno
sti, ki jih prinaša njihova izpopolnitev.

Modularni napetostni regulator tip 
TEU 2000 predstavlja velik idejni in 
kvalitetni napredek napetostnih regu
latorjev, ki se uporabljajo v elektro
energetskih sistemih. Vedno večja 
poraba električne energije in velike 
spremembe v obremenitvah omrežja 
povzročajo ob obstoječih virih in 
omejenih zmogljivostih omrežja velike 
napetostne spremembe, ki močno 
poslabšajo tehnične in ekonomske 
pogoje uporabe energije, lahko pa 
pripeljejo tudi do uničenja potrošni
kov. Napetostna odstopanja, ki so 
določena s tehničnimi predpisi, se 
lahko gibljejo v zelo ozkih mejah. Za 
dosego tega cilja se v elektroenergetiki 
uporabljajo regulacijski transformator
ji z odcepi, ki se preklapljajo pod 
obremenitvijo. Popolno krmiljenje 
regulacijske zanke pa izvaja napetostni 
regulator. Le ta privede napetost na 
izbrano kontinuirano nastavljivo raven 
in zadržuje napetost v željenih konti
nuirano nastavljivih mejah mrtve 
zone. Nastavljive časovne zakasnitve

Nagrajenci Sklada Borisa Kidriča.

pa preprečujejo nepotrebno delovanje 
pri tranzientnih pojavih in motnjah.

Sistema napetostne in tokovne 
blokade ščitita regulacijske mehaniz
me pred uničenjem, sistem za kom-’ 
penzacijo omogoča popolno kompen
zacijo ohmske in induktivne kompo
nente padca napetosti na vodih do 
potrošnika. Sistem za paralelno obra
tovanje pa omogoča na osnovi kontro
le in vpliva cirkulacijskega toka popol
noma avtomatsko paralelno obrato
vanje dveh ali več paralelno vezanih 
energetskih transformatorjev.

KAJ REŠUJE SISTEM NAPETO
STNIH REGULATORJEV?

Znižanje napetosti ene regulacijske 
stopnje transformatorja, ki danes

OO ZSM RAZVOJNI INŠTITUT

Vsak začetek je težak
Prvi meseci dela so za nami, ravno 

tako prva sprememba v organizira
nosti. Kaj pa prvi rezultati? Rezultati 
so, vendar z njimi ne smemo in ne 
moremo biti zadovoljni. Program, ki 
smo si ga zadali je zelo obširen in 
dobro zastavljen. Vendar ga bo v tako 
skromni zasedbi mladincev težko izpe
ljati. Veliko dela bo potrebno, da bo 
delo mladih v OO ZSMS RAZVOJNI 
INŠTITUT dalo sadove kakršnih si 
želimo.

Pri urejanju kadrovske evidence 
smo izvedli anketo, katera naj bi 
pokazala aktivno delovanje mladih v 
OO. Ugotovitev, da skoraj polovica 
anketiranih ne želi sodelovati v OO 
ZSM, je zaskrbljujoča. Toda aktivni 
mladinci ne bomo obupali. Še bolj si 
bomo prizadevali okrepiti naše vrste. 
Zavedamo se tega, da ima mladina 
pomembno vlogo v naši družbi.

na pomoč v višini enodnevnega zasluž
ka. Da pa bi prispevali tudi k sanaciji 
trenutnega stanja, so vse osnovne 
organizacije sindikata prispevale de
narno pomoč za nakup prepotrebnih 
odej- Š. D.

Enodnevni zaslužek za hitrejšo obnovo 
porušenih domov.

Kljub težavam pa so že vidni prvi 
rezultati. Na področju izobraževanja 
smo se udeležili treh političnih šol, ki 
jih organizira OK ZSMS Ljubljana- 
Bežigrad, delovnega posvetovanja 
Iskre v Poreču, tridnevnega seminarja, 
ki ga je organizirala OK ZSMS 
Lj.-Bežigrad in seminarja Avtomatike 
v Novem mestu.

Od prvega sestanka do danes se nam 
je pridružilo še pet mladincev, ki so 
pripravljeni s svojim delom pomagati 
pri doseganju naših ciljev.

Na področju vključevanja mladih v 
ZK smo izdelali predlog za sprejem 
tov. Mihiča v ZK, ki je že opravil poli
tično šolo za člane ZK.

V pohodni brigadi SOZD ISKRA, 
Partizanske delavnice 99d deluje pet 
članov, ki so se tudi udeležili prvega 
letošnjega pohoda na Janče.

Na področju informiranja imamo 
še težave. Vabila za sestanke prihajajo 
neredno in pogostokrat prepozno. 
Eden od vzrokov je razkropljenost 
mladih na večih lokacijah. Vendar pa 
upamo, da bo sedaj ko imamo komisi
jo za informiranje težav vedno manj. 
V mesecu maju bomo izdali prvi infor
mativni bilten OO ZSMS Razvojni 
inštitut.

Še nekaj stvari je, ki bi morale biti 
narejene v teh treh mesecih od kar 
delujemo. Vendar je ostalo le pri 
dogovorih. Upam, da bomo v nasled
njih mesecih to nadoknadili in uspeš
no reševali tudi druge naloge, ki smo 
si jih zadali v planu.

Da bodo rezultati v bodoče plod
nejši se nam pridruži tudi ti. Gotovo 
so področja na katerih bi želel sodelo
vati. S tvojo pomočjo bo delo lažje, 
hitrejše in temeljitejše. Gotovo miši 
zadovoljen z vsemi stvarmi, ki te 
obdajajo na tvojem delokrogu. Skupaj 
bomo te probleme lažje reševali. Š 
svojim delom vsakdo izkazuje privrže
nost naši družbi, ki ima v svetu velik 
ugled.

Vsi, ki se nam boste pridružili, 
obrnite se na našega sekretarja Matka 
Damjana na telefon 320-441, int. 206.

Upam, da bomo v naslednjih treh 
mesecih zapisali več nalog, ki smo jih 
uspešno opravili in da bomo imeli 

_vedno manj tež*v, katere nas bi ovira
le pri delu.

Franci Gindiciosi

ratku vhodne informacije v meje 
mrtve zone,

— dva izhodna sistema sta izvedena 
z eno samo časovno stopnjo, kar pred
stavlja pocenitev in povečano zaneslji
vost sistema,

— svojstven tehnični napredek 
predstavlja popolna kompenzacija 
ohmske in induktivne komponente 
padca napetosti na vodih, kar zagotav
lja nastavljeno kompenzacijo in s tem 
želeno napetost pri potrošnikih in 
glede na spremembo njihovega fazne
ga kota,

— še večji tehnični napredek pa 
predstavlja sistem za kontrolo paralel- 
nosti in avtomatizacijo paralelnega 
obratovanja dveh ali več regulacijskih 
energetskih transformatorjev.

Pri dosedanjem načinu paralelnega 
obratovanja je bilo potrebno pred 
vključitvijo ročno vzpostaviti iste 
napetostne stopnje na paralelnih regu
lacijskih transformatorjih. Ni bila 
možna kontrola razkoraka, ki bi 
nastala med obratovanjem. Ni bilo 
nobene kontrole izenačevalnih tokov, 
ki tečejo med paralelno vezanimi tran
sformatorji in ni bilo mogoče doseči 
pravilne kompenzacije padca napeto
sti na vodih. V primeru izpada enega 
izmed paralelnih transformatorjev, je 
celoten sistem zatajil in so bili potreb
ni ročni posegi.

Vse te probleme rešuje nov sistem 
napetostnih regulatorjev TEU 2000, 
ki na osnovi merjenja izenačevalnega 
in bremenskega toka avtomatično 
vzpostavljajo iste napetostne nivoje na 
vseh paralelnih regulacijskih transfor
matorjih in med "obratovanjem razko
rak takoj korigirajo. Omogočajo tudi 
pri paralelnem obratovanju popolno 
kompenzacijo padca napetosti na 
vodih, avtomatizirani prehod iz para
lelnega obratovanja v samostojno ter 
obratno in v primeru izpada enega 
izmed paralelnih transformatorjev 
nemoteno paralelno obratovanje dru
gih.

Te lastnosti in modularna gradnja 
uvrščajo napetostni regulator TEU 
2000 med najmodernejše in konku
renčne rešitve podobnih naprav v 
svetu.

IN KAKO JE POTEKALO RAZ
VOJNO DELO?

Novi tehnični predpisi in potreba 
po avtomatizaciji paralelnega delo
vanja so v začetku 1975. letajmpeljali 
do raziskave novih potrebnih karakte
ristik napetostne regulacije. Rezultat 
tega je bilo delo ..Zaščita in avtomati
zacija srednjenapetostnih omrežij11, ki 
je bilo napisano v okvim Raziskovalne 
skupnosti Slovenije.

Te raziskave je skupina v 1976. 
letu koristno uporabila za osnovno 
konstrukcijo modularnega regulatorja. 
V istem letu so se lotili temperaturne 
analize razvitega prvega prototipa 
zaradi zahtevane izredno nizke tempe
raturne občutljivosti regulatorja. 
Rezultate te študije so s pridom upo
rabili pri konstruiranju drugega proto
tipa v začetku 1977. leta. Pri izdelavi

(Nadaljevanje na 12. strani)
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Uresničenja vlaganja
Povečanje družbenega proizvoda, 

dohodka, neto deviznega učinka, 
gospodarske stabilnosti, odprave 
gospodarske zaostalosti je možno 
zadovoljiti le s smotrnim investira
njem v osnovna sredstva novih gospo
darskih objektov ali z rekonstrukcijo, 
modernizacijo ter razširitvijo obstoje
čih proizvodnih in storitvenih kapaci
tet.

S takšno zasnovo investiranja je 
mogoče slediti razvoju tehnologije in 
zadovoljiti tržne potrebe za kvaliteto 
in kvantiteto izdelka.

S takšnimi parametri je možno 
zastaviti investicijsko vlaganje in ga 
uresničiti kot ekonomsko-tehnološko 
rentabilno naložbo.

Investicijska naložba v naši tovarni 
je bila logična sled sanacijskih ukre
pov in predstavlja korenit poseg v 
stroške proizvodnje in sicer tam, kjer 
smo videli, da bo učinek največji in 
tudi najhitrejši. S tem smo poskušali 
odpraviti bistvene vzroke slabe renta
bilnosti ter tako dosegati pozitivne 
finančne rezultate. Takšen poseg inve
stiranja v proizvode široke potrošnje 
je zahteven, ker naši izdelki na tržišču 
ne obstajajo v klasični obliki, ampak 
so podvrženi pogostim konjuktumim 
in kriznim obdobjem z različnimi 
tržnimi amplitudami.

Poleg TV sprejemnikov edini v 
Jugoslaviji proizvajamo še gramofone 
lastne konstrukcije in brivnike. Pri 
vseh treh vrstah proizvodov leseni, oz. 
plastični sestavni deli predstavljajo 
precejšen delež (prostorninsko in 
stroškovno).

Ta ugotovitev je aplicirala naziv 
investicije — nabava opreme v svrho 
lastne proizvodnje plastičnih polizdel
kov. Sama investicija se nanaša na 
nabavo opreme v cilju osvojitve proiz
vodnje plastičnih polizdelkov (TV 
ohišja, gramofonski kovčki, zvočne 
omarice, boksi in priključne vrvice) in 
zanj potrebna orodja.

Obstoječa lesena tehnologija ni 
mogla zadostiti našim zahtevam (glede 
predpisanih izmer, trdnosti, gorljivosti 
in prebojnih napetosti.

Tehnologija, ki smo jo osvojili, je v 
Jugoslaviji nova, na zahodu pa se je 
uveljavila pred nekaj leti. Gre za te
hnologijo ekspandiranega polistirola, 
ki pa je v bistvu zelo podobna konven
cionalnemu načinu brizganja, omogo
ča svobodnejše oblikovanje in hitrejše 
prilagajanje modnim zahtevam tržišča.

Kriteriji, ki so nas vodili, da smo se 
odločili za to investicijo, so naslednji:

— vrednost polizdelka v lastni režiji 
nasproti vrednosti kupljenega

— vezava obratnih sredstev (zaloge 
polizdelkov)

— prihranek pri skladiščnih prosto
rih

— prihranek pri transportnih stroš
kih

— zmanjšanje uvoza, uporaba 
domačega materiala

— povečanje izvoza, zaradi nižjih 
lastnih cen se poveča konkurenčna 
sposobnost na tujem trgu.

V tehnični strukturi opreme so 
glavni nosilci univerzalni večkilogram- 
ski brizgalni avtomati, ki služijo za 
brizganje iz ABS, polistirola in eks
pandiranega polistirola. Z njimi briz
gamo ohišja za TV sprejemnike, gra
mofonske kovčke, zvočne bokse in 
kasete.

V tem konteksu so tudi stroji za 
toplo nanašanje raznobarvnih foUj in 
folij z imitacijo lesa na zunanje površi
ne brizganih delov ter avtomatska 
lakirnica s sušilno napravo. Omenjena 
naprava je prirejena za lakiranje izdel
kov široke potrošnje in je bila razvita 
v ta namen.

Drugi del investicije se nanaša na 
komplet orodjarskih strojev in do
datne opreme, na kateri izdelujejo 
orodje in druge priprave.

S tem se zapira krog in investicijska 
naložba se v celoti zaključuje. Prvi del 
je več ali manj zaključen,za drugega —

Boris Čeme.
samo izkoriščanje opreme pa moramo 
sedaj napeti vse sile, da se nam bodo 
vložene vrednosti začele čimprej ople
meniteno vračati, kajti šele s tem bo 
končni cilj investicije dosežen.

Pri realizaciji investicijske naložbe 
je prišlo do objektivnih in subjektiv
nih težav tako, da je bil terminski plan 
nabave opreme zamujen za dve leti, 
kar se razumljivo odraža na 15 % 
podražitvi kompletne naložbe.

Težave so bile tudi pri raznih so
glasjih in uvoznih dovoljenjih, tehni
čni dokumentaciji, izjavah in atestih 
ipd.

Vodja investicijske 
službe

dipl. ing. Boris Čeme

Miro Rudi brizga ohišja za TV sprejemnik.

Milan Danilovski in Gojko Popovič pri delu na kasetah brivnikov.

INDUSTRIJA ZA AVTOMATIKO, LJUBLJANA

Nagrajenci Kidričevega sklada
(Nadaljevanje zli. strani)

tega prototipa so izpolnili vrsto metod 
za umerjanje, ki so bile potrebne 
zaradi zahtevane točnosti analognega 
sistema. Ob tem so razvili in izdelali 
več naprav za umerjanje kot so: stabil
ni napetostni generator z možnostjo 
kontinuirane nastavitve do 0,05 %, 
stabilni tokovni generator, avtomatski 
merilec časovnih zakasnitev itd. Vse 
te naprave se danes s pridom uporab
ljajo v proizvodnji.

Konec 77. leta in v začetku 1978 
so bili vsi napori usmerjeni v zaščito 
pred motnjami, ki se prav posebno 
pojavljajo v elektroenergetskih postro
jih in vodijo do napačnih delovanj 
regulatorja. Motnje so kljub izkušnjam 
iz prejšnjih projektov zahtevale veliko 
dela, ker je problematika reševanja 
odvisna od uporabljene zasnove vezja, 
konstrukcijskih prijemov in prostor
skih razporeditev elementov.

Za testiranje regulatorja na motnje 
so uporabili že izdelane generatorje 
motenj kot so: VF generator motenj 
2,5 KV, 100 KH2 - 3 MH2; udarni 
val 5 KV, 1 /50 us:, radiacijski genera
tor motenj itd.

ISKRA
Št. 17/18-28. apri) 1979

Na izdelanem tretjem in četrtem 
prototipu so opravili vse potrebne 
meritve in preizkuse, ki so dokazali 
zahtevano točnost regulatorja, 
neobčutljivost na temperaturne spre
membe in neobčutljivost na motnje.

ŠE NEKAJ PODATKOV
Za regulator napetosti TEU 2000 

vlada na domačem in tujem tržišču

veliko zanimanje. Proizvodnja regula
torjev je že razprodana za naslednje 
leto. Omenjena naprava je bila razstav
ljena na sejmu elektronike v Ljubljani 
77 in Moskvi 77.

Po izdelavi redne proizvodne doku
mentacije v letu 1978 in šolanju 
kadrov je regulator v poizkusni proiz
vodnji v Iskra-Avtomatiki.

Š. D.

Albina Repnik na stroju ENGEL za brizganje plastičnih delov.

TOZD TOVARNA GOSPODINJSKIH APARATOV
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O delu in načrtih za zmanj

šanje razlike med uvozom in 
izvozom nam je spregovoril 
vodja marketinga v TOZD TGA 
Slavko Plestenjak.

V

Ker na domačem trgu ni dobiti 
vseh za našo proizvodnjo nujno po
trebnih materialov, smo nujno vezani 
na uvoz. Zato tudi sodijo med naše 
najbolj pereče probleme prav pomanj
kanje deviznih sredstev za uvoz, neza
dovoljiva obdelanost tujih trgov in pa 
premajhna stimulacija za izvoz.

Naši glavni dobavitelji so Španija, 
ZRN in delno Italija ter Francija, 
medtem ko največ izvažamo v ZRN, 
Avstrijo, Italijo, Švico in Grčijo. V te 
dežele izvažamo že nekaj let, na novo 
pa smo pridobili še tržišča v Franciji 
in Iraku.

Tako je v lanskem letu znašal uvoz 
2,25 milijona dolaijev, izvoz pa v 
istem obdobju.; samo 1,1 milijona 
dolaijev, kar je za nas seveda zelo 
neugodno. Ta razkorak nam je pov
zročal velike težave, saj smo morali 
razliko dolaijev dokupiti, doslej v 
glavnem od ostalih Iskrinih tovarn.

Lani pa smo naredili nov korak. Z 
lesno industrijo, ali natančneje z 
„Lipo“ iz Ajdovščine smo sklenili 
samoupravni sporazum o odstopu 
deviznih pravic. Zanje namreč delamo 
štedilnike za njihove kuhinje. Seveda 
je za nas tovrstno sodelovanje dosti 
ugodnejše in ga nameravajo v letoš
njem letu še razširiti s sklenitvijo

TOZD TGA

,.Marlesom'podobnega sporazuma z 
iz Maribora.

Prav tako predvidevamo tudi pre' 
cejšnjo povečanje izvoza v glavnemz 
odpiranjem novih tržišč in delno tud' 
s plasmanom dveh novih izdelkov " 
to sta kaloriferja Pasat in Klimat.

Za v prihodnje pa vidimo rešitev 
predvsem v zmanjšanju uvoza — se 
pravi, v iskanju ekvivalentnih materi- p0ve 
alov na domačem trgu in v povečanjuiVogn 
izvoza, za kar pa bo seveda potrebna 
pospešena obdelava zunanjega tržišč3' sekte 
Napore v tej smeri smo že vložili ij1 htroš 
lahko rečem, da so se tudi že pokazau |sainc 
prvi pozitivni rezultati, saj pri 35 -c »klac 
planiranem povečanju proizvodni6 dan 
predvidevamo le za 5 % večji uvoz. R

Ki 
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Boris Cerir-I^d

doth

Skladišča, ekspedit in transport
Čeprav skladišča in službe, 

ki so povezane z njim niso med 
vodilnimi nosilci proizvodnje pa 
je vseeno res, da brez njih ne 
gre. In ne samo to, premajhne 
zmogljivosti, ali nesolidno orga
nizirano delo skladišč, ekspedi- 
ta in transporta, lahko kar krep
ko zavirajo proizvodnjo, ali pa 
zvišujejo ceno končnemu izdel
ku. O delu SET v TOZD TGA 
smo se pogovorili z vodjo SET 
Janezom Šimencem.

ščiti in jih po planu proizvodnj6 
dostaviti v montažo ter mehanske 
delavnico.

Nadalje odpade na nas tudi organi" 
zacija internega transporta — to je> 
kooperacijska vez med proizvodnjo iu 
montažo, povezava med posamezninU 
delovnimi operacijami v proizvodnji1,1 
zunanjim transportom, kjer je nas6 
delo odprava gotovih izdelkov.

Posebnost naše službe pa je sodelo- 
vanje z vsemi službami v okviru TOZD

Franc Celic, Janez Šimenc in Ivanka Jakič pri delu v skladišču TGA.

Kakšna je vloga SET v okviru vaše 
TOZD?

Lahko rečem, daje SET povezoval
na služba, katere prvenstvena naloga 
je oskrbovanje proizvodnje — seveda 
prek prodaje. Mi smo namreč tisti 
posrednik, ki mora materiale uskladi

(nabava, proizvodnja in prodaja) ifl 
prav tu nastopajo največji problenii' 
ker pač ni lahko vskladiti potreb |n 
možnosti — vsaj glede na naše zmogli1; 
vosti ne. Pri tem prihaja večkrat tud| 
do ozkih interesov, ko se posameznik1

(Nadaljevanje na ' 3. strani)



Edini med Jugoslovani
razmisliti tudi o tem, kako bomo to

Obisk mednarodnega sejma elektronike v Parizu je ponudil tudi prilož
nost za razgovor z vodjem regiona za Francijo Mišom Korošcem, ki nam 
je še bolj utemeljil in pojasnil pomen naše udeležbe na tem mednarodnem 
razstavišču. Francija je dejansko ne le zelo pomembno mednarodno 
križišče, ampak tudi sama zahtevno tržišče, in uspeh na tem trgu pomeni 
pogosto tudi odskočno desko drugam. Zato je tudi vloga našega predstav
ništva tem težja in tem odgovornejša. Miloš Korošec nam je v svojih 
odgovorih razgrnil osnovno problematiko naših stikov s Francijo in glavne 
zahteve francoskega tržišča, ki se mu bomo morali še bolj prilagoditi, če 
bomo hoteli uspeti.

Čeprav je šele nedavno začel s temi deli, je hkrati Miloš Korošec 
pokazal tudi veliko vnemo, s katero se je posla lotil in kar je s takim 
zagonom začeto, mora biti tudi uspešno.

Kako ocenjujete letošnji Iskrin 
'tistop na pariškem sejmu elektro
nke? Česa manjka, česa je na Iskrini 
lojnici letos dovolj?

Če ocenjujemo na prvi pogled, 
'^iko ugotovimo, da je Iskra uspela 
^držati svoj stil, obenem pa se uspeš- 
n° vključuje med najboljše razstavljal- 
Ce' Čeprav smo • sosedje: znane ITT, 
nas ni sram. Letos smo dobili tudi 
?dlično lokacijo. Križišče linij A in F 
Je res na dovolj vidnem mestu. Kar 
Zadeva program in načrt našega na
kopa na francoskem trgu, smo se tudi 
I18 tem sejmu lepo predstavili, končno 
Je pohvala za nas že to, da smo se, kot 
edini jugoslovanski razstavljala uspeli

uvrstiti med 1.320 drugih razstavljal-
cev.

Naj povem samo za ilustracijo, da 
je bilo na razstavi 517 domačih, fran
coskih proizvajalcev, 803 pa tujih, od 
tega 306 iz združenih ameriških držav, 
149 nemških, 101 angleških razstav- 
Ijalcev, 72 švicarskih, 44 italijanskih, 
36 španskih 30 japonskih razstavljal- 
cev, med preostalimi pa smo se poja
vili tudi mi.

V okvim danih možnosti bi lahko 
rekli, da na tem sejmu dobro predstav
ljamo našo trenutno ponudbo. V 
bodoče pa je nujno, da se tudi na tem 
sejmu pojavimo še z izdelki s področja 
mikroelektronike. Resno moramo

INDUSTRIJA IZDELKOV ZA ŠIROKO POTROŠNJO

Skladišča, ekspedit in transport
1

(Nadaljevanje z 12. strani)

^ejijo samo na svoje pozicije in ne 
v'dijo, ali pa nočejo videti komplek- 
Snega problema oskrbe proizvodnje.

Kakšne so vaše razpoložljive zmo- 
fjivosti in kako je s stroški skladi
ščenja?

Sele v zadnjem času ugotavljamo, 
^ stroški skladiščenja in transporta 
pokovko naraščajo. Tako so samo 
lani narash za 25 do 30%. Tu bi 
^oral omeniti, da razšiijanje in mo- 

• aeniizacija skladišč močno zaostaja za 
. Povečevanjem fizičnega obsega proiz- 

^ rOdnje. Pomagamo si z najemanjem 
,n stiadiščnih prostorov pri zasebnem 
č.3' ,Sektorju, kar pa seveda spet povečuje 
'j rtooške. Kot primer bi navedel, da nas 

|Sartio prevoz embalaže od zunanjih 
> ? skladišč do proizvodnje stane vsak 
nJč > 1.400 din.

Reševanje tega problema smo sicer 
lir Ptedvideli v srednjeročnem planu, kjer 

načrtujemo tudi povečanje skladišč- 
JJšh prostorov, vendar pa si bomo 
.°tlej morali pomagati z razpoložlji
vi možnostmi.

predvsem nekvalificiranega kadra. Pri 
kvalificiranem je prisoten drug pro
blem. Tu fluktuacije praktično ni, 
izredno težko pa je te ljudi dobiti.

Nadalje imamo tudi problem pri 
uvajanju novih delavcev. Ti so večino
ma iz sosednjih republik, stari kvečje
mu 18, 19 let in brez kakršnih koli 
delovnih izkušenj in navad. Njihovo 
vpeljevanje traja navadno 2 do 3 me
sece, ko pa se malo bolje vpeljejo se 
jim morda ponudi boljša možnost 
zaslužka drugje in nas zapustijo. Ta 
problem smo že poskušali reševati z 
urejanjem stanovanjskih potreb, 
vendar tudi to ni zadostovalo. Rešitev 
lahko pričakujemo edino v moderni
zaciji transportnega in skladiščnega 
dela, s čimer bi lahko odpravili 
dobršen del fizičnih opravil.

Imate težave tudi s kadri?
Fluktuacija je pri nas zelo velika,

področje predstavili, saj nas prav m
;eibtem področju nedvomno čakajo zef 

konkretne naloge.
Kako je z Iskrino kvaliteto na fran

coskem trgu? Koliko je uspeh na 
sejmih odvisen od kvalitete, koliko od 
zanesljivosti izdelkov, oz. koliko od 
dobavnih rokov? Ali so naši izdelki 
sodobni - predstavljajo moderno 
tehnologijo, oz. koliko zaostajamo za 
konkurenco?

Bi za konec omenili še kak pro
blem?

Sprememba plana povzroča obvez
no tudi verigo sprememb v organiza
ciji SET, ker je navadno potrebno 
preurediti celoten postopek proizvod
nje. Tedaj smo postavljeni pred veliko 
težav, ki pa bi jih dosti laže reševali, 
če bi določene službe vložile več pri
pravljenosti za sodelovanje.

Boris Čerin

opozorili na napredek pri spoštovanju 
dobavnih rokov. Prav ta skladnost z 
roki je v zadnjem času ugodno vpli
vala na povečanje prodaje elementov 
na francoskem trgu.

Nedvomno se na francoskem trgu 
srečujemo z vsemi konkurenčnimi 
elementi razvitega trga zahodne Evro
pe. Zavedajoč se šibkosti posameznih 
področij, skušamo v sodelovanju s 
SOZD pripraviti in plasirati izdelke, ki 
so na ustreznem kvalitetnem nivoju. 
Na ta način dosegamo tudi ustrezne 
cene in se uspešno vključujemo v fran
cosko ponudbo. Ne smemo pa pozabi
ti, da s prodano količino posameznih 
materialov ne moremo biti zadovoljni. 
Na tem področju nas čaka še veliko 
dela.

Še enkrat bi rad poudaril, da je 
posebno pomembna kvaliteta našega 
blaga, saj nas francoski kupci ne jem
ljejo kot dobavitelje materialov, 
ampak kot Iskro. Tako nam že mini
malno odstopanje od uveljavljenih 
kvalitetnih norm onemogoča večjo 
prodajo izdelkov, kot bi jo sicer lahko 
dosegli. Istočasno pa nam poznani 
zaostanek na področju tehnologije 
onemogoča na področju tehnologije 
prodajo ne le elementov, ampak tudi 
elektronskih podsestavov in sestavo 
sklopov, kar predstavlja tudi tako 
imenovani soft ware in kar predstavlja 
tudi več znanja.

Kar pa zadeva roke, pa bi lahko

Poslovanje s Francijo ste prevzeli v 
preteklem letu. Kaj bi lahko povedali 
o specifičnosti francoskega trga, o 
načinu prodaje? Ali je gospodarska 
kriza, ki je zajela skoraj vso Zahodno 
Evropo, vplivala tudi na francoski 
trg?

To delo sem prevzel v trenutku, ko 
je bilo tako rekoč v polnem zagonu. 
Prizadeval sem si, da bi ta polet ne 
upadel, in mislim, da realizacija pre
teklega leta, prav tako pa tudi plani, 
ki so usklajeni z Iskra France, pa tudi 
količinski okviri, čvrsto potrjujejo, da 
smo v tem uspeli. V okvim letošnjih 
programov nameravamo povečati 
realizacijo za okoli 30 %. To dokazu
je, da je tako naš nastop na francos
kem trgu zadovoljiv in da so tudi naši 
poslovni stiki z Iskra France zgledni, 
in da predstavljajo uspešno povezavo 
med našimi možnostmi in sposobnost
mi na eni strani ter francoskimi kupci, 
z vsemi njihovimi specifičnostmi na 
drugi strani.

Veliko dela je bilo vloženega, daje 
Iskra postala v Franciji podjetje, kate
remu se lahko zaupa. Seveda pa 
moramo na tem graditi naprej. V tem 
smislu tudi Iskra France pričakuje od 
nas čvrste programske načrte in spo
štovanje predvidenih rokov. Le na ta 
način lahko s kupci razvijamo dolgo
ročno sodelovanje, ki je za nas tudi 
edino zanimivo.

V vsakem primeru pa je francoski 
trg gotovo specifičen in je potrebnih 
veliko naporov, da se mu lahko prila

godimo. Sicer pa se zahteve kupcev 
tudi tu usmerjajo predvsem na efekten 
komercialni servis, ustrezno kvaliteto, 
in spoštovanje dobavnih rokov.

Kakšna je vaša ocena Iskrine per
spektive na francoskem trgu v prihod
njem letu in v srednjeročnem obdob
ju?

Sejem, na katerem nastopamo, je 
specializiran sejem za prodajo elemen
tov, njihovih podsestavov in sestavov. 
Iskra pa preko Iskra France, ali pa 
direktno, oziroma s posredovanjem 
dmgih posrednikov izvaža na francos
ko področje spekter blaga iz prakti
čno vseh industrij, kjer je poseben 
poudarek dan uporom, diodam, po
tenciometrom in kondenzatorjem, 
projekcijskim aparatom, telefonskim 
centralam, števcem impulzov, meril
nim instrumentom, vžigalnim tulja
vam in žarnicam. Prve uspešne korake 
pa delamo tudi na področju široke 
potrošnje.

Ves ta izvoz naj bi letos predstav
ljal promet v višini 10 milijonov dolar
jev. Vsi, ki delamo na tem področju, 
se zavedamo, da pa je kljub uspehom 
ostalo še marsikaj nedorečenega in 
moramo v naslednjem obdobju pove
čati prodajo obstoječih materialov in 
resno pristopiti k ponudbi za prodajo 
višjih oblik sestavov in podsestavov, ki 
so v proizvodnih načrtih Iskrinih to
varn, obenem pa navezati stike s 
partnerji iz Francije, ki so zaradi 
izvoza kapitalne (?) opreme v Jugo
slavijo obligirani sodelovati z jugoslo
vanskimi izvozniki. Torej nas na tem 
področju čaka še veliko dela, uspeh 
pa je spet odvisen od možnosti Iskri
nih TOZD.

MAK

INDUSTRIJA ELEMENTOV ZA ELEKTRONIKO, LJUBLJANA

Letošnje naloge in njihovo izpolnjevanje

Industrija elementov si je 
letos naložila visoke cilje: za 
50 % povečati proizvodnjo, 
dvigniti izvoz, agresivno nasto
piti na tržišču več vložiti v 
inovacije in po srednjeročnem 
načrtu izpeljati vrsto investicij
skih nalog. „Kako so pokazali 
prvi trije meseci — bodo načrti 
izpolnjeni? “ smo vprašali 
Otmarja Zorna, direktorja po
dročja za plan, analize in infor
matiko.

„Naše naloge v letošnjem letu so za 
okrog 50 % večje, kot v letu 1978. To 
velja zlasti za proizvodnjo. Zato smo 
mnogo pozornosti posvetili izpolnje
vanju načrtov že na začetku leta. 
Važno je namreč, da se dela lotimo s 
polno paro na začetku leta, sicer se 
nam lahko zgodi kot lani, ko nismo 
mogli nadoknaditi zamujenega. Uspeh 
tega štarta pa je v TOZD različen.

Uspeh v proizvodnji vse delovne 
organizacije v letošnjih prvih treh 
mesecih je v primerjavi z lanskoletnim 
istim obdobjem za 42 % večji, vendar 
je letni program izpolnjen le z 21 % 
(moral pa bi biti s 25 %). Izpad proiz

vodnje je po tovarnah različen. Naj
bolj zaostajajo za planom v Keramiki 
in Feritih. Zato smo si zadali nalogo, 
da morajo te TOZD z vsemi prizade
vanji doseči, da bodo dohitele zamuje
no in do konca junija dosegle izpolni
tev proizvodnega programa z načrto
vanimi 50 %.

Tudi prodaja lepo napreduje. 
Opaziti je š^ vedno visoko konjunktu
ro za naše izdelke na domačem trgu. 
Letni načrt prodaje smo izpolnili s 
25 %, kot je bilo načrtovano. V celoti 
pogledano pa je prodaja letos bila za

Pred kratkim se je v TOZD Elektromotorji v Železnikih upokojilo kar osem 
delavk in sicer:A Ibina Žbontarfpo 15 letih1 Ivanka Mezekfpo 2o letih), A ngela 
^arkelj( 2o ), Rozalija Čufer (8 ), Francka Rakovec (14 ), Olga Tušek (14 ), 
Zofka Prezelj ( 19 )Minka Vilfan (po 16 letih).

uii)

Ob odhodu svojih delavk v pokoj so v TOZD Elektromotorji Železnikih 
Priredili majhno slovesnost. Prisotne je pozdravil predsednik IO OOS Pavle 
uštar, ki se je v imenu kolektiva in DPO zahvalil 8 delavkam za njihov dolgo- 
etni trud in prizadevnost ter jim. ob tej priložnosti tudi izročil skromna darila. 
“esedo je povzel še direktor TOZD ..Elektromotorji" Tone Rakovec. Na kratko 
,e opisal današnji položaj tovarne, pri čemer je še posebej poudaril: ,Naš 
Položaj je dokai dober in to v glavnem po zaslugi tako prizadevnih delavcev kot 
ste bile ve. “

R nadaljevanju je stekla slovesnost v sproščenem vzdušju. Pogovor seje zavrtel 
°krog prihoda v Iskro, dela in o letih, ko so bili delovni pogoji dosti slabši kot 
^daj pa vse tja do načrtov za v prihodnje. Tudi o prihodnjih srečanjih, ki se jih 
^••Elektromotorjih" redno udeležujejo upokojeni Iskraši je bil govor.
°rej srečno in nasvidenje na prihodnjih srečanjih!

..Kovinarji bomo menda izumrli" je rekel zadnjič neki orodjar. Res je vse manj 
učencev za kovinarske poklice. Zato so v Industriji elementov šli v široko akcijo 
po šolah. Na 65 šolah so razdelili 3500 prospektov o kovinarskih poklicih, 
pogojih šolanja, štipendiranju in pogojih bodočega dela. Uspeh ni izostal. Prišlo 
je preko 20 osmošolcev na ogled šolskega centra v Litostroju. Nato pa so jih 
sprejeli še v T OZD Orodja in naprave in jim razkazali proizvodnjo ter jih sezna
nili z delom orodjarjev, strugarjev, brusilcev, rezkalec, strojnih ključavničarjev 
in še nekaterih specialnih del s tega področja. Večina je rekla, da bo prosila za 
štipendijo v Iskri.

46 % večja od prodaje v istem obdob
ju lanskega leta.

Izvoza žal ne dosegamo po predvi
devani dinamiki. Sicer smo predvide
vanja za vse leto dosegli v prvih treh 
mesecih z 19 %, kar je 34 % več kot 
lani v istem obdobju. Pozitivno pa je 
to, da je težnja po večanju izvoza 
opazna iz meseca v mesec in bomo 
verjetno program izpolnili, kot smo 
načrtovali do konca leta.

Zaposlovali smo v tem obdobju po 
načrtu, predvideli smo namreč zelo 
intenzivno rast zaposlovanja — spreje
mamo po večini le strokovne sodelav
ce, ostala širitev in večanje proizvod
nje pa gre na račun avtomatizacije in 
večje storilnosti ter boljše organiza
cije.

Tudi stroške smo zmanjšali in tako 
je rezultat našega dela tak, kakršnega 
smo predvidevali, oz. celo nekoliko 
višji. Tudi višine skladov so v okvirih 
predvidevanj in celo nekoliko višje.

Z investicijami - novogradnjami, 
nabavo nove strojne in laboratorijske 
opreme, smo sicer po dinamiki sred
njeročnega načrta nekoliko v zaostan
ku, vendar mislim, da bistvenih zamud 
ne bo in bomo tako srednjeročnemu 
programu razvoja sledili, kot smo 
predvideli. To je važno zlasti zato, ker 
le z investicijami lahko dosežemo 
tehnologijo, ki nam bo'omogočila, da 
bomo izpolnili predvidevanja v proiz
vodnji.

Naj se ob koncu dotaknem še 
inovacij, ki so za nas bistvenega pome
na. Na tem področju smo še vedno 
prepočasni, neorganizirani in preveč 
nenačrtni. Mislim, da bi našim razvoj- 
nikom morali dati več možnosti za 
revolucionamejši pristop k inovacijski 
dejavnosti.

F. Kotar
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ČASOPISNE NOVICE C S PLINOM MORAMO 
DELATI PREVIDNO )

Delavska enotnost poroča o konferenci sindikata glede problemov letovanja in 
rekreacije delavcev v SOZD' Iskra, pri čemer meni/ da letovanje in rekreacija 
delavcev ni urejena še sedaj po 15-letnem iskanju zadovoljive rešitve. Delavci se boje 
združevanja sredstev e počitniško dejavnost, ker so v sedanjo organizacijo izgubili 
zaupanje, zato vsaka delovna organizacija, oz. TOZD išče svojo rešitev.

Na problemski konferenci se je izoblikovalo stališče, da mora počitniška 
dejavnost postati sestavni del srednjeročnega načrta in vsebovati dve temeljni 
izhodišči: zagotoviti res takšne zmogljivosti, da bo letovanje omogočeno vsakemu 
delavcu in to ne po komercialni ceni in združevati sredstva za sovlaganje s 
turističnimi organizacijami za pridobivanje zadostnega števila ležišč in ustreznih 
ugodnosti.

Beograjski Privredni pregled obširno razpravlja o elektroniki v Iskri, ki je postala 
infrastruktura temeljnega značaja.

■ Beograjska Politika poroča o razvoju PTT v lazarevški komuni. Pri tem omenja, 
da Iskra ne bo postavila crossbar avtomatske telefonske centrale, ki je bila prvotno 
predvidena, marveč elektronske vrste z začetno zmogljivostjo 4.000 priključkov. Pri 
tem navaja, da bo nova metaconta dokončana že naslednje leto, pri čemer bodo 
številni meščani dobili telefonske priključke.

Delo poroča o ugodnih lanskoletnih poslovnih dosežkih Iskrine tovarne 
Elektromehanika in omenja, da ugodni finančni dosežki dajejo dobro osnovo za 
nadaljnji razvoj in obsežnejša vlaganja, ki jih delovna organizacija načrtuje v 
naslednjem obdobju.

Zagrebški Privredni vjesnik poroča iz dobro ..obveščenih krogov", da je 
zahodnonemška družba Siemens opustila razvoj polelektronskih avtomatskih 
telefonskih central in se preusmerila na popolnoma elektronske, v skladu s 
priporočilom zahodnonemške zvezne pošte.

V minulih dveh letih je Siemens investiral več kot 250 milijonov dolarjev za 
razvoj polelektronskih telefonskih central, glede na nagli prodor popolne 
avtomatizacije tudi v telefoniji in uvajanja računalništva pa je prešel na novo 
tehnologijo.

šest let so trajali razgovori med Francijo in Sovjetsko zvezo glede gradnje 
tovarne za proizvodnjo elektronskih telefonskih central v ZSSR. Sedaj so v Moskvi 
podpisali dogovor, po katerem bo Francija zgradila v Sovjetski zvezi novo tovarno. 
Vrednost posla je ocenjena na 500 milijonov francoskih frankov. Letna zmogljivost 
nove tovarne bo milijon priključkov. Z gradnjo bodo pričeli že letos — poroča 
zagrebški Privredni vjesni k.

Isti list poroča o razgovorih članov delovne skupine CK ZKJ, v kateri so bili 
Kiro Gligorov, dr. Miran Korač, Gojko Ubiparip in Vlado Cvijetičanin v več 
delovnih in družbenopolitičnih organizacijah na Hrvaškem. Prisotni novinarji so 
zapisali tudi naslednji primer konjunkture: ..Zagrebški Nikola Tesla je največji 
specializirani jugoslovanski proizvajalec telekomunikacijskih naprav s 5.200 
zaposlenimi in prihodkom 1,5 milijarde dinarjev. Kolektiv se nahaja pred 
odločujočo fazo v razvoju. Mora namreč osvojiti novo tehnologijo elektronske 
telekomunikacije, pri čemer pa že dve leti ne izkorišča optimalno proizvodnih 
zmogljivosti in produktivnost tudi pada. Vzrok za to je tržišče, ki je komaj dovolj 
veliko za enega proizvajalca, v njem pa jih deluje kar pet. Zaradi neusmiljene 
konkurence na domačem in tujem tržišču je zanemarjeno osnovno načelo — 
dogovarjanje. Vsekakor je treba najti način zbliževanja. Če naj bi bil to najprej 
skupni znanstveno raziskovalni razvoj ali kaj drugega, o tem naj odločijo sami 
proizvajalci."

Večerne novosti iz Beograda poročajo, da so proizvajalci televizorjev v državi 
zahtevali manjši lastni delež kupcev pri nakupu televizorjev na kredit Tako naj bi 
odslej delež znašal le 10% namesto dosedanjih 30%. Prav tako zahtevajo 
proizvajalci, da se za barvne televizorje ukine davek, ali pa vsaj občutno zmanjša.

Skopski Ekran ocenjuje domačo in tujo proizvodnjo Hi-Fi električnih 
gramofonov in pri tem na prvem mestu omenja naš električni gramofon Iskrafon 
4001 in podrobneje opisuje njegove tehnične karakteristike.

Zagrebški Vjesnik poroča, da so v mariborski Visoki ekonomsko komercialni 
šoli odprli računski center. Mariborska univerza je v centru montirala Iskrin 
računalnik Iskradata C 18-20

Danilo Daneu, predstojnik oddelka za gospodarstvo v sežanski občinski 
skupščini se je pogovarjal z novinarjem Primorskih novic iz Kopra in povedal glede 
naše tovarne v Sežani naslednje: „Za Iskro TOZD Sprejemniki mora leto 1979 
pomeniti prelomnico. Nov razvojni program je pripravljen in usklajen s planom 
SOZD. Nujno ga je treba uresničiti v tem srednjeročnem obdobju, sicer obstaja 
nevarnost, da bo zastarel. To pa bi pomenilo ponovno načrtovanje novega programa 
za 500 zaposlenih v sežanski TOZD. Pa ne le to. To bi bilo tudi odstopanje od 
načrtovanega razvoja sekundarnih dejavnosti sežanske občine."

Beograjski Privredni pregled poroča izpod peresa posebnega dopisnika na 
spomladanskem velesejmu v Leipzigu, da je Iskra iz Kranja dobila zlato odličje za 
merilni inštrument, izdelan v kooperaciji s proizvajalcem iz NDR in omenja tudi 
kooperacijo Iskre s Carlom Zeissom iz Jene. Na leipziškem velesejmu so samo v 
prvih šestih dneh sklenila jugoslovanska podjetja izvozne posle v vrednosti 85 
milijonov dolarjev.

Viceguverner in direktor turške centralne banke sta bila v Sloveniji in obiskala 
tudi SOZD Iskra, ki poslovno sodeluje z nekaterimi turškimi firmami — poroča 
ljubljansko Delo.

V okviru dvodnevnega obiska v Sloveniji je delegacija izvršnega sveta skupščine 
SR Srbije, ki jo je vodil predsednik Ivan Stambolič, obiskala Iskro - 
Telekomunikacije na Laborah. S predstavniki sestavljene organizacije Iskra in 
kranjske Iskre Jožetom Hujsom in Aleksandrom Mihevom ter njunimi sodelavci so 
se člani srbske vlade pogovarjali o sodelovanju Iskre z niško Ei ter drugimi srbskimi 
delovnimi organizacijami.

Posebej je bil izpostavljen problem pomanjkanja dvotarifnih števcev, ki jih v 
Srbiji in tudi drugod po Jugoslaviji zelo primanjkuje. Iskra je edini proizvajalec te 
aparature v državi in jih izdeluje že vsaj 25 let po lastni licenci in z lastno 
tehnologijo. Iskrini števci se po kakovosti enačijo z najboljšimi na svetu in so tudi 
na zahodnem trgu zelo iskano blago. Zato Iskra polovico proizvodnje izvozi.

Zakaj števce izvaža, ko pa jih na domačem trgu izredno primanjkuje? Jože Hujs 
je poudaril, da ima Iskra do zahodnih partnerjev dolgoročne obveznosti, ki jih ne 
more kar naenkrat prekiniti. Poleg tega Iskra s svojimi števci na tujem trgu dosega 
polovico višjo ceno kot na domačem, kjer so cene števcev določene. Cene doma so 
tako nizke, da morajo z izkupičkom na tujem kriti razliko na domačem trgu.

Po drugi strani pa je do pomanjkanja števcev prišlo zato, ker dvojne tarife ne 
uvajamo postopoma, temveč v enem zamahu. Trenutno manjka v Jugoslaviji okoli 
60.000 števcev. Zato so se pojavile težnje, da bi v Srbiji zgradili novo tovarno 
števcev. Predstavniki Iskre so ob tem povedali, da temu ne nasprotujejo, želeli pa bi, 
da bi se števci izdelovali po Iskrini licenci in ne po uvoženi, kot nekateri predlagajo 
— poroča Glas iz Kranja.

Predstavniki delovne organizacije PTT prometa iz Banja Luke in Iskre iz Kranja 
so podpisali dogovor o giadnji novih zmogljivosti avtomatskih telefonskih central v 
Banja Luki — poroča ljubljansko Delo.

Že od mladih nog so nas starši 
poučevali, kako nevaren je električni 
tok, zato so nesreče manj pogoste. 
Nihče pa nas ni nenehno opozarjal na 
nevarne posledice nekontrolirane 
porabe plina, saj je kot sredstvo široke 
potrošnje, uporabnosti in ekono
mičnosti šele zadnje čase prodrlo v 
naše domove.

Ne zavedamo se namreč hudih 
posledic, ki jih lahko povzroči. V tem 
članku se bomo seznanili samo s 
plinom v jeklenkah, ker je ta v naši 
občini najbolj razširjen. Tekoči naftni 
plin (TNP) v jeklenkah je mešanica 
propana in butana. Njegova kalorična 
vrednost je okoli 25.000 k cal/Nm3, 
izgoreva pod normalnimi pogoji s 
temperaturo gorenja okoli 2115 sto
pinj Celzija, je težji od zraka, iz 11 
tekoče faze pri normalni temperaturi 
se razvije okoli 250 1.plina, eksplozij
ska zmes je med 1,5 % in 9 % plina v 
zraku, sam pa se vžge pri temperaturi 
okoli 460 stopinj Celzija.

Zdaj pa si poglejmo, kaj se dogaja s 
plinom, če ni v normalnih pogojih 
uporabe ali skladiščenja. Prvo si po
glejmo tako imenovane eksplozije 
jeklenk s plinom, ki nastanejo zaradi 
povečanja pritiska temperature po
hode. Nepoučeni ljudje govore o 
eksploziji posode kar tako: eksplodi
rala je kar na lepem, sama od sebe!

Zakaj v takih primereh pravzaprav 
gre?

Jeklenke niso do vrha napoljene s 
tekočo fazo plina, je le 3/4 tekočine 
v njej, ostala četrtina prostornine pa 
je namenjena ..dihanju posode11. Kaj 
se dogaja v jeklenki, če jo segrevamo, 
nam najlepše pokaže i spodnja skica: r

Vidimo torej, da je pri temperaturi 
65 stopinj celzija jeklenka polna (ni 
več plinaste faze v njej), zato lahko 
eksplodira. Pri eksploziji se plin razlije 
in takoj izpari ter se pomeša z zra
kom. Eksplozivna mešanica (plin in 
zrak) pa se vžge-eksplodira že ob 
najmanjši iskri. Važno je vedeti pri 
vsem tem sledeče:

— Jeklenka se lahko segreje največ 
40 stopinj Celzija. Sami sončni žarki 
so dostikrat tako močni, da segrejejo 
posodo preko meje, zato je jeklenke 
potrebno hraniti v senci.

— Če požar zajame jeklenko, jo je 
potrebno takoj hladiti, še bolje pa 
odstraniti iz ognja in ohladiti z vodo.

-V primeru, da je jeklenko ne
mogoče odstraniti iz požara ali pa iz 
ogroženega prostora in je tudi ni 
mogoče hladiti z vodo, je najbolje, da 
ventil jeklenke nekoliko odpremo in 
uhajajoči plin prižgemo. S tem bomo 
povečali požar, vendar preprečili 
eksplozijo, ki ima gotovo veliko hujše 
posledice.

Kaj pa se dogaja s plinom, če 
zaradi kakršnih koli vzrokov uhaja v 
prostor. V tem primeru ne bi razglab
ljali o vzrokih uhajanja plina, temveč 
samo o preventivnih ukrepih.

Kot smo videli v uvodnem delu, je 
mešanica med 1,5 % in 9 % plina v 
zraku eksplozivna. Nad 9 % plina v 
zraku mešanica gori, pod 1,5 % pa ni 
nevaren. Že najmanjši vir plamena ali 
iskre povzroči eksplozije. Posledice so 
znane.

Da bi se tem posledicam izognili, 
moramo zlasti paziti na sledeče:

— pred priključitvijo jeklenke 
moramo preveriti, če je ventil na 
jeklenki izpraven

—jeklenko priključiti na trošilo po 
navodilih, ki nam jih je dal strokov
njak ob priključitvi (paziti na tesnilo 
in izpravnost gumijaste cevi)

— po končani montaži preveriti 
tesnost spojev z milnico (nikar ne 
preverjajte tesnosti z vžigalico)*

— preverite še pravilno gorenje 
plamena, ki ne sme biti ne prebled in 
ne previsok, če plamen ni pravilen, 
pokličite strokovnjaka, da vam ga bo 
naravnal.

Zagrebška tovarna Nikola Tesla zaradi carinskih formalnosti že dva meseca čaka 
na uvozno opremo za elektronsko avtomatsko telefonsko centralo, ki naj bi jo 
montirala na Sušaku. Zakasnitev pri vključevanju v javni promet je zato neizbežna.

Nedeljne novine iz Bačke Paianke poročajo o primeru ..Nopala", ki naj bi začel 
proizvodnjo dvotarifnih števcev na temelju licence z budimpeštansko tovarno Ganz. 
Članek obravnava pomanjkanje strokovnih kadrov in pri tem navaja primer 
..Nopala", ki na prste lahko prešteje vse svoje strokovne kadre, pri tem pa namerava 
izdelovati dvotarifne števce. V podjetju so prevzeli velike obveznosti in 
odgovornost, toda niso pomislili na strokovnjake, ki naj bi vodili proizvodnjo. 
Članek kritizira „Nopal"‘ ker zagovarja zastarela stališča, da ne vlaga sredstev za 
šolanje ali pridobivanje strokovnjakov. 2bral in uredil Marjan Kralj

X_______________________________________________________________

— Plinske jeklenke morajo biti 
nameščene na mestih, kjer niso izpo
stavljene toploti (poleg peči ali štedil
nikov na trda goriva, poleg dimnikov 
itd.);

-.Ker je plin v jeklenkah težji od 
zraka, - ne sme biti uskladiščen na 
mestih. ki so nižja od okoliškega 
terena (kleti itd.);

-Vsako gospodinjstvo ima lahko 
največ 3 jeklenke po 10 kg. Shranjene 
morajo biti na zračnem in hladnem
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Vlil.turistični avtora!ly Iskre
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DOBRAVA

KOKRICA

SMLEDNIK

LABORE 
>. SV1;SV2 
\ČK2 ,

spret, vožnja 
prehod, kontrola 
čas. kontrola 
testi
stojalo z žogo

RETEČE
PK

ŠKOFJA LOKA

V vnovično opozorilo vsem Iskrašem - Avtomobilistom,ki se bodo udeležili 
letošnjega VIILturističnega avtorallya Iskre, danes objavljamo zemljevid poti, 
po kateri se bo avtorally odvijal, prav tako pa tudi risbi, ki ponazarjata obe spret 
nostni vožnji,ki ju bodo morali tekmovalci čim bolj vešče in hitro opraviti,če si 
bodo hoteli priboriti boljše mesto.

I. SPRETNOSTA VOŽIIJA ^
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CILJ START

II. SPRETNOSTNA VOŽNJA

VOŽNJA NAPREJ - OPEKA
VOŽNJA NAZAJ
KEGELJ
CILJ(2m deljenih nalOcm)

NA GORJANCE
Planinska sekcija Iskre Elektromehanike Kranj bo priredila v soboto, 12. maja 

1979 prijeten planinski izlet na Gorjance.
Odhod avtobusa bo ob 6. izpred kranjskega hotela Creina, oz. ob 6.30 iz Ljublja

ne, peljal bo do vznožja Gorjancev. Pot nas bo vodila do planinskega doma Vinka 
Paderšiča pri Gospodični (822 m) in nato na najvišjo točko Gorjancev na — Trdinov 
vrh (1181 m — skupno 3 ure hoje). Pot ni posebno naporna; da ne bo težav z 
orientacijo, nam bodo pomagali planinci iz novomeške Iskre.

Cena prevoza je 30 din. Prijave in vplačila sprejema Volga Pajk do srede, 9. maja 
1979.

Vabljeni!

prostoru (ne smejo biti v spalnih 
prostorih, skupnih prostorih, hodni
kih, stopniščih itd.);

— Redno je potrebno kontrolirati 
posamezne sklope pri porabniku kot 
so gorilne šobe, ventili, priključek itd. 
Strokovna oseba mora prekontrolirati 
plinske naprave v gospodinjstvih 
najmanj na dve leti.

Nazadnje pa si poglejmo, kako 
ukrepamo, če v prostoru vonjamo 
plin, da ne bi prišlo do neljubih posle
dic.

- Pustite pri mim vse. kar bi lahko 
povzročilo eksplozijo mešanice, (ne 
prižigajte ali ugašajte luči) ne dvigujte 
telefonske slušalke, ugasnite cigareto 
itd.);

- Zaprite ventil na plinski jeklenki 
in odprite vsa okna in vrata (ne odpi
rajte vrat in hodnike ali v prostore, 
kjer so peči na trda goriva);

— Po prezračitvi prostora pr e kori; 
trolirajte tesnost ventilov, tesnil, cevi 
in podobno z milnico;

— Če okvare niste odkrili, jeklenk0 
odnesite na zračno mesto in pokliči16 
strokovnjaka.

Upam, da sem uspel s tem člankom 
prikazati dobre in slabe lastnosti 
plina, s katerimi se srečujemo vsak 
dan. Je naš prijatelj, saj je s svoj0 
ekonomičnostjo in vsestransko upora
bo mnogo pripomogel, da je naše živ
ljenje lažje. Ni moj namen, da vzbu
jam paniko ali odpor do plina, moj3 
dolžnost je, da opozarjam na praviln0 
uporabo in shranjevanje plina, ker b° 
le pravilna uporaba in shranjevanj 
plina obdržala petelina v kletki, da $6 
ta petelin ne bo spremenil v nevidno 
prihuljeno pošast.



Pet Kurirčkovih zgodovinskih slikanic

hkrati z razstavo dosežkov na področju inovacij,so v avli naše stolpnice pripravili 
^*di razstavo o našem velikem izumitelju Nikoli Tesli.

Društvo likovnih umetnikov Iskre je priredilo razstavo likovnih del svojih 
Članov v TOZD TEN v Stegnah. Razstavljali so Iskraši: Alojz Dular, Jože 
Volarič, Zlata Volarič, Štefan Horvat, Milenko Klajič, Martin Goričanec, Vida 
štemberger, Izidor Jalovec in drugi. Za razstavo je bilo v TEN-u mnogo 
Zanimanja. Tako so si lahko dela naših umetnikov ogledali tudi tisti, ki niso 
redni obiskovalci galerij. Slike je izbral za razstavo predsednik društva likovnih 
skupin dr. Cene Avguštin. Za dan mladosti bo ta razstava odprta v galeriji v 
Ribnici, ob otvoritvi pa bo literarni večer literatov Iskre.

r~
Prebrali smo za vas

Iz Študije Janka Kosa o Matiji Čopu, ki je izšla v okviru zbirke Zna
meniti Slovenci pri Partizanski knjigi v Ljubljani, vstaja pred nami 
nekonvencionalna, precej nova in doslej neznana podoba tega 
Prešernovega prijatelja in mentorja ter nenavadnega in globokega sloven
skega esteta na začetku minulega stoletja.

Janko Kos se je potrudil, da nam je tega Žirovčana, o katerem smo iz 
šole prinesli le stereotipno in dokaj medlo podobo, prikazal v svoji študiji 
čim bolj poglobljeno, znanstveno neoporečno, vendar pa pri vsem tem 
zanimivo in privlačno tudi za bralce, ki manj poznajo ali pa jih zanimajo 
literarni in estetski problemi tako slovenske kot širše evropske literature.

Sicer pa je sam avtor ugotovil, „da ga je Čopovo delo privabljalo že v 
študentskih letih; tedaj je objavil o njem posebno razpravo. K Čopu gaje 
sprva vodilo predvsem spoznanje, daje bil prvi poznavalec besedne umet
nosti na Slovenskem, naš prvi estet in literarni kritik, pa tudi prvi literarni 
znanstvenik, začetnik slovenske literarne zgodovine, teorije, celo pri
merjalne književnosti in da je seveda s svojimi načeli utrl pot literarni 
klasiki na Slovenskem, kot jo je zmagovito uveljavil France Prešeren.

Vendar ne samo to. Že tedaj je avtor te knjige začutil globljo privlač
nost Čopove osebnosti, na zunaj skromne in nerazgibane, na znotraj pre
finjene, izjemne, morda celo zgledne. Kdo je bil človek, s katerim se 
začenja med Slovenci tako iznenada in takšno zanimanje za literaturo? 
Kaj je bilo bistvo te osebnosti? Kateri nagibi so ga s takšno vztrajnostjo 
gnali k stvarem estetike in umetnosti? S čim nam je. lahko še zmeraj 
zgled? Kakšna je človeška skrivnost Čopovega prizadevanja, morda celo 
obstoja in usode?

Na ta vprašanja poskuša odgovoriti - kolikor je kaj takega sploh mo
goče - pričujoča knjiga,“ pravi naš avtor.

Na njegova vprašanja, ki so v bistvu shema in kompozicija njegovega 
pisanja o Čopu lahko odgovorimo, da je Janko Kos na njih odgovoril zelo 
temeljito in prizadeto, da je skušal predstaviti Matijo Čopa v vseh nje
govih razsežnostih, ki presegajo običajne biografije, saj vstaja pred nami 
C op kot evropska osebnost, ki je znala na Začetku tega stoletja iti vštric z 
najnaprednejšimi takratnimi pobudami in gibanji tako v evropski lite
raturi kot filozofiji. Vsekakor je bil ena redkih osebnosti v slovenski 
kulturno-politični zgodovini, ki je bila hkrti vpeta v svoj čas in tudi pred 
njim, kar je v nasprotju s tradicionalnim slovenskim zamudništvom na 
tem področju. Za to nimamo dokazov samo v njegovem pisanju, temveč 
tudi potrditev prav v poeziji Franceta Prešerna, prijatelja in soborca, ki je 
s svojim genijem uresničeval estetske in filozofske sočasne Čopove po
bude in tako ogromno prispeval, daje slovenska književnost prav v tistem 
času s Prešernom na čelu ujela korak z Evropo in se tako silovito in 
visoko uveljavila v dotedanjem, si vil u in povprečnosti slovenskega literar
nega pisanja.

n ž

Tik pred našimi prazniki, 27. apri
lom in 1. majem je založba Borec 
izdala drugo serijo petih Kurirčkovih 
zgodovinskih slikanic, ki so vse uglaše
ne na tematiko našega narodnoosvo
bodilnega boja.

Že prvih pet slikanic iz te zbirke je 
jasno nakazalo smer in namen te 
zbirke: izpod peres naših znanih
pesnikov in pisateljev dobiti čim kraj
še, nazorne in za doraščajočo mladino 
berljive zgodbe iz našega narodno
osvobodilnega boja, ki pa naj temelje 
na zgodovinsko pomembnih dogodkih 
iz tega boja ter tako hkrati s svojo 
historično avtentičnostjo predstavijo 
naš boj v nevsiljivi, pregledni in literar
ni luči. Pri tem pa je seveda zelo 
pomemben ilustratorski del slikanic, 
saj končno prav na ilustraciji počiva 
smisel in namen slikanice, v kateri je v 
nekem smislu besedilo samo dopol
nilo, oziroma iztočnice za ilustrator
jevo delo.

Tudi v drugi seriji petih shkanic se 
torej srečujemo z zgodovinsko temati
ko našega boja, kot ga je pet avtorjev 
in štirje ilustratorji videlo in doživelo 
vsak po svoje in tako prispevalo 
zanimive kamenčke v veliki mozaik 
našega narodnoosvobodilnega boja.

Anton Ingolič, naš znani pisatelj in 
pisec za mladino, je napisal za to 
zbirko kratko zgodbico pod naslovom 
„Bila sem izgnanka". Skozi spomine 
profesorice Nine je zelo učinkovito in 
plastično popisal prihod nemškega 
okupatorja na Štajersko in pregnan
stvo zavednih Slovencev v Srbijo. 
Skozi Ninino usodo je tako posplošil 
usodo tisočerih in tisočerih slovenskih 
izgnancev. Ilustrator Marjan Amalietti 
je z domiselno in nazorno risbo v 
barvah zelo izrazito poudaril pisatelje
vo misel, oziroma vrsto dramatičnih 
dogodkov, ki so takrat mlado Nino iz 
Ptuja pognali s starši v Srbijo, kjer so 
jih srbski bratje s toplino in bratskim 
prijateljstvom sprejeli.

Marjan Amalietti je ilustrator tudi 
druge shkanice iz te serije. Ivo Zor
man, prav tako ugleden slovenski pi
satelj in pisec za mladino je namreč 
skušal v slikanici pod naslovom „OF“ 
čim bolj strjeno, kratko, a jasno in 
razumljivo ter z literarnim prijemom 
prikazati mladim ustanovitev, bistvo 
in smisel Osvobodilne fronte sloven
skega naroda. Dejstvo je, da črki, ki 
sestavljata naslov te slikanice,, pozna 
pri nas vsak otrok, čeprav imamo o 
naši OF res obilico gradiva, zgodovin
skih razprav in študij, pa se je vendar 
Zormanu posrečilo zelo poljudno in 
jedrnato razkriti ves obseg delovanja 
OF, od propagandnih akcij metanja 
Ustkov sovražniku pod nos do skrbi za 
prehrano borcev in nege v partizan
skih bolnišnicah. Z avtentično risbo, 
temelječo na zgodovinskih dejstvih 
(na primer Vidmarjeva hiša, kjer je 
bila OF ustanovljena), je Marjan 
Amalietti tudi barvno, s kontrastom 
temačnih in svetlih barv, ujel in oživil 
vse tisto, čemur danes preprosto 
pravimo naša OF.

Mile Pavlin se je v svoji slikanici 
„Uporno mesto" lotil zgodbe o ilegal
ni Ljubljani, o tej trdnjavi odpora 
sredi okupirane Evrope, o mestu he
roju, ki ga noben okupator, niti itali
janski niti kasneje nemški, ni nikoli 
pokoril, pa čeprav jo je zasedel s šte
vilnimi četami in celo -obdal z žično

oviro in tako ustvaril iz Ljubljane 
enega največjih koncentracijskih 
taborišč med vojno. Živahno in na
peto je Pavlin na kratko zapisal nekaj 
najpomembnejših akcij ljubljanskih 
ilegalcev, zlasti pa se je zadržal pri 
organizaciji mladinske QF, ki je po
kazala prav tako svojo predanost Osvo
bodilni borbi in nemalo prispevala k 
težkemu in tveganemu boju v Ljublja
ni. Pri tem pa je treba še posebej 
poudariti zares odlične, domiselne in 
barvno iznajdljive ilustracije Matjaža 
Schmidta, ki je znal ujeti avtentično 
vzdušje tako mladih ilegalcev kot tudi 
mesta samega, še posebej posrečen pa 
je njegov likovni prikaz ilegalnega dela 
v mestu, ko je z razkritjem streh in 
zidov zelo shkovito pokazal, kako je 
na podstrešju oddajal „Kričač“, radij
ska postaja OF, kako so potekali 
ilegalni sestanki, kje so bile javke, 
skladišča, ilegalne tiskarne — skratka 
razkril je mladim bralcem vse tisto, 
česar okupatorji v glavnem, kljub 
neštetim poskusom, nikoli niso odkri
li.

Četrto slikanico je napisal Branko 
Šomen, ki se je to pot v zgodbi pod na
slovom »Gledališče pod smrekami« 
lotil opisa partizanskega Frontnega 
gledališča. Kajti dejstvo, da se partizani 
niso samo bojevali, ampak so skrbeli 
tudi s pesmijo, z mitingi in s pravimi 
gledališkimi predstavami za dobro raz
položenje v svojih vrstah. Z dokaj hu
morno noto je Šomen popisal prihod in 
usodo partizanskega igralca in njegove 
dogodivščine tako na sceni pod smreko 
ali na preprostem odru kot na resnični 
sceni vojne, mimogrede pa je v besedilu 
še odgovoril na vprašanje, kako je 
moglo delovati partizansko gledališče,

kakšen je bil oder, kaj so igrali in kdo so 
bili gledalci. Božo Kos, naš znani kari
katurist, pa je s svojimi humorističnimi 
risbami in v živih barvah z njegovo zna
čilno stilno izraznostjo živo in šaljivo 
dopolnil in poživil Šomnovo dobro na
pisano besedno predlogo.

(a končno je tu še peta slikanica, 
zgodba „Markov maj" izpod peresa 
Leopolda Suhodolčana, prav tako 
znanega pisatelja in mladinskega pisca. 
Suhodolčan je v svoji zgodbi osredo
točil dogajanja na osvoboditev Ljub
ljane, Maribora in zaključka svetovne 
vojne na slovenskih tleh 15. maja 
1945. Tudi njegova zgodba nam oživ
lja kos pretekle zgodovine, oziroma 
njen zmagoviti zaključek, ki ga je 
ilustrator Aco Mavec ustrezno in vse
binsko dopolnil s trdno,, barvito in 
nazorno ilustracijo.

Vseh pet Kurirčkovih zgodovinskih 
slikanic nam je torej besedno in sli
kovno oživilo in ponazorilo dokaj 
konkretno, a vseeno literarno neopo
rečno ter slikarsko razigrano in raz
košno nekaj dogodkov in pričevanj iz 
našega narodnoosvobodilnega boja, ki 
je tudi tako postal bližji in razumlji
vejši sedaj doraščajoči mladini. In kar 
je poglavitno, nikjer ni čutiti kake 
čmo-bele, površne propagande, 
temveč so se vsi, tako pisci kot ilustra
torji dobro zavedali, da naloga, ki je 
bila pred njimi, ni bila niti malo lahka 
in preprosta. In dobro so jo razrešili, 
tako v literarnem kot tudi v likovnem 
smislu.

Iskra poje 79
Ko sestavljam tale zapis (16. IV. 79), 

pravzaprav še ni dokončno jasno, kaj vse se 
bo zgodilo na letošnji že četrti zaporedni in 
torej tradicionalni zabavno-glasbeni amater- 
sko-popevkarski prireditvi „Iskra poje". 
Okvirno je stvar seveda jasna, ne odgovar
jam pa za morebitne spremembe v zadnjem 
trenutku, ki jih tovrstne ljubiteljske akcije 
po izkušnji prinašajo.

Na razpis v tovarniškem glasilu Iskra se 
je do roka javilo enajst mladih popevkarjev, 
kar ni ravno velika številka, prav gotovo pa 
zadovoljiva. Spodbudno je tudi to, da gre 
za večinoma nova imena, kar zna prireditvi 
prinesti prijetno osvežitev. Enih in istih 
glasov, ki so bili značilni za pretekle prire
ditve, se pač človek kljub dobri volji na
zadnje rahlo naveliča.

Kljub temu, da prijavljene pevce čaka še 
avdicija (in s tem selekcija), zapišimo njiho
va imena, v oklepaju pa še naslove popevk, 
ki jih bodo peli. Iz Elektromehanike so se 
prijavili: Marjan Pograjc (Bisere imaš v 
očeh), Andrej Krč (Moje orglice), Valen
tina Plevnik (Dalmacija), Nevenka Sfiligoj 
(Rože), Olga Polak (Zato sem noro te ljubi
la), Milka Golob (Bele rože iz Aten), iz 
drugih Iskrinih tovarn pa prihajajo Bernarda 
Bencek (Ti si njen). Dragica Mitrovič (Ta 
pesem), Slavko Stržinar (Volio sam Tanju), 
duet Lojzka Toklišek in Marjana Restič 
(Bela školjka) ter Tomislav Smolnikar, ki se 
še ni odločil, kaj bi pel.

Če na hitro preletimo naslove popevk, 
lahko ugotovimo, da so se skoraj vsi prijav
ljeni strinjali z željo iz razpisa in bodo pre
pevali v slovenščini, kar je seveda razvese
ljivo. To bo olajšalo delo tudi strokovni 
žiriji, ki edino na podlagi slovenskega petja 
lahko ocenjuje tudi pevčevo dikcijo in ne 
samo intonančno (ne)točnost ter interpre
tacijo. Strokovno žirijo bosta predvidoma 
sestavljala Meri Avsenak (pevka zabavne 
glasbe in glasbena urednica Radia Ljubija-

Sodelovanje likovnikov
Iz leta v leto se vse pogosteje odpi

rajo vrata tovarn razstavam likovnih 
del. Tej humanizaciji dela zelo uspeš
no sledi tudi Iskra. Ena od trenutnih 
manifestacij je organizacija razstave v

i t S. Ristič- 
kamen).

Krajputaš (Obcestni

avli Telekomunikacij v Kranju, kjer je 
Društvo likovnikov Iskre gostitelj 
LIKOVNEGA STUDIA „JEDIN- 
STVO" iz Beograjskega založniško- 
grafičnega zavoda. Razstava ni zgolj 
izmenjava likovnih del kot javna mani
festacija, ampak šnjenje in utijevanje 
prijateljstva ter izmenjava izkušenj.

Kultu mo-umetniško društvo 
„JED1NSTV0“ so ustanovili grafični 
delavci že leta 1906. Vse do osvobo
ditve je društvo s svojimi sekcijami 
(foklorna, glasbena, dramska, likovna 
ipd.) opravljalo zelo pomembno re- 
volucionarno-vzgojno vlogo.

Po osvoboditvi dmštvo zelo uspeš
no predstavlja naše kulturno življenje 
doma in v tujini. Za uspehe pri tem 
delu je „JEDINSTVO“ odlikovano z 
REDOM ZASLUG ZA NAROD.

Na razstavi se nam predstavlja 37 
avtorjev različnih poklicev z.41 umet
niškimi deli. Primer njihovega sodelo
vanja: z njimi na tej razstavi sodeluje 
6 likovnikov likovnega studia „MEČ- 
TA“, doma kulture,, VLADIMIR ILIČ 

LENIN" iz Moskve, s katerimi jih 
veže že dolgoletno prijateljstvo in 
izmenjave razstav. Jože Volarič .

na) in Vasja Repinc (skladatelj zabavne 
glasbe).

Vse pevce bo spremljal profesionalni 
ansambel Veter, zato je prav, da nekaj 
besed zapišemo tudi o njeni. Fantje priha
jajo iz Hrastnika v Zasavju. Za sodelovanje 
na „lskra poje '79" so prav primerni, saj 
imajo za sabo že kopico podobnih priredi
tev in tako tudi primerne izkušnje z amater
skimi popevkarji. Poleg tega, da s skrbno 
izbrano komercialno glasbo iz najrazličnej
ših hit lestvic skušajo čimbolj zadovoljiti 
plesalce in poslušalce, so napisali že tudi 
nekaj lastnih skladb. Ko sem se lani pogo
varjal z njimi za revijo Stop, so obljubili 
prvo ploščo. Po njihovih napovedih bi v 
tem trenutku ne bila samo izdana, pač pa 
tudi razprodana. Ker pa z vsem še ni nič, bi 
jih kazalo prijeti za besedo. Veter deluje 
pod okriljem glasbene poslovalnice Lira, 
sestavljajo pa ga Danilo Železnik (bas ki
tara, vokal), Janez Škofič (bobni, vokalni 
solist), Slobodan Filipovič (klaviature, 
vokal, vodja skupine) in Ivan Kovač — Pai° 
(solo kitara). Na prireditvi „lskra poje ' 79" 
se bodo predstavili tudi z lastnim progra
mom.

Veliko zanimivosti se letos obeta tudi v 
drugem delu prireditve. Poleg revialnega 
nastopa skupine Veter bomo predvidoma 
slišali še popevkarja Frenka Čebulja iz 
Adergasa pri Cerkljah, Lada Brnota iz 
Kamnika in kantavtorja Janija Kovačiča iz 
Ljubljane, lahko pa se zgodi, da pride celo 
sam Tomaž Domicelj.

Frenk Čebulj in Lado Brnot sta soraz
merno precej znana pevca, oba pa večkrat
na zmagovalca na različnih amatersko- 
popevkarskih prireditvah v preteklih letih. 
Brnot je med drugim tudi član narodno
zabavnega ansambla Nika Zajca, s katerim 
je posnel že več plošč.

Nekaj več velja spregovoriti o vse bolj 
aktualnem ljubljanskem 'individualistu (ali 
kantavtorju) Janiju Kovačiču, ki ga tisti, ki 
se vsaj malo zanimate za slovensko mlado 
glasbo, prav gotovo poznate.

Jani Kovačič, mladi pevec in pisec 
besedil ter glasbe, je študent na Filozofski 
fakulteti v Ljubljani, z glasbo pa se, kot 
kaže, ukvarja predvsem iz svoje notranje 
potrebe in mu je slovenski glasbeni „biznis" 
pravzaprav deveta briga. Prvič se je pojavil 
na Pop-rock festivalu Šenčur '77, kjer je bil 
opažen tako s strani kritikov kot poslušal-

(Nadaljevanje na 16. strani)

Gost na 
Kovačič.

letošnji prireditvi - Jani
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cev in od takrat se njegova glasbena pot 
sorazmerno hitro in strmo dviga. Zadnje 
čase se vse več pojavlja na TV (nastopil je 
tudi v letošnji TV seriji Slovenski rock ’78) 
in radiu, srečamo pa ga tudi na vseh različ
nih in zadnje čase vse bolj aktualnih rocker- 
skih zborih širom Slovenije, predstavil pa se 
je tudi na lanskem festivalu mlade glasbe v 
Subotici.

Popevkarje bo spremljal ansambel 
„ Veter" iz Hrastnika.

Janijev prvi hit „Gremo gor' na Ško
fij' co“ je povzročil precejšen odziv morali
stov in očitali so mu žaljivost, čeprav 
pesem izpoveduje samo trpko resnico. Sicer 
pa je to že preteklost. Jani je svojo izpoved
nost razvil v še višje in alobie sfere, v vsem 
pa je prisotna velika življenjskost in svoje

vrstna, a sprejemljiva filozofija, ki je odeta 
v iskrivo duhovitost, satiro in humor. Nje
gove bodice in puščice znajo zadeti na 
inteligenten, a hkrati direkten in pogumen 
način, ki kultiviranega poslušalca sili k 
razmišljanju. Instrument (kitara) mu služi 
izključno za zvočno kuliso, je pa enkraten 
pevec, ki se mu glasilke niti malo ne smilijo. 
Tako kot njegova interpretacija, so si različ
ne tudi njegove pesmi. Vsaka je DRU
GAČNA in med sabo so si podobne samo v 
različnosti . . . Težko je opredeliti oseb
nost, kot je Jani Kovačič. Besede so pri 
tem neusmiljeno nerodne. Tega človeka je 
treba slišati, videti, doživeti. In to v pra
vem, njegovem trenutku.

Toliko zaenkrat, ob priliki pa bova za 
Iskro z Janijem tudi kaj poklepetala. 
Vrnimo se k ostalemu programu, ki se še 
obeta na „Iskra poje ' 79".

Poleg pevskih točk si bodo obiskovalci 
lahko ogledali še skeč humoristične 
skupine iz Tržiča, pripravljen pa je še krajši 
kviz z nagradami za poslušalce in gledalce, 
pa še kopica zanimivih stvari.

Prireditev bo predvidoma trajala pri
bližno dve uri in pol, končala pa se bo z 
razglasitvijo rezultatov glasovanj poslušal
cev ter strokovne žirije. Vsem sodelujočim 
pevcem bo organizator 00 ZSM TOZD 
TEA skupaj z OOS TEA podelil posebna 
priznanja za sodelovanje, najboljše pa se
veda čakajo tudi diplome in praktične 
nagrade. Program bosta povezovala Bernar
da Oman in Miro Erzin.

Vsi ljubitelji petja ste torej v četrtek, 26. 
aprila 1979, ob 18. uri, vabljeni v Delavsko 
restavracijo na Labore, kjer bo prireditev 
potekala!

K. Mohar

ZMAGOSLAVJE SMUČAR- 
JEV ISKRE — AVTOELEKTRI- 
KA TOZD TOVARNA V2l- 
GALNIH TULJAV BOVEC

Sobota, .14, 4, in nedelja, 15. 4. sta za 
smučarje TOZD VT Bovec minila v tekmo
valnem vzdušju. V soboto je bilo na Kaninu 
I. srečanje v veleslalomu z Ljubljanskim 
Saturnusom. Izredno organizirane tekme se 
je udeležilo 60 tekmovalcev v dveh starost
nih razredih. V obeh kategorijah so slavili 
naši smučarji, saj je pri starejših zmagal 
Mlekuž Rihard, pri mlajših pa Černuta 
Rudi. Tudi pokal za ekipno zmago je prišel 
v vitrino naše TOZD. Prijetno srečanje smo 
nadaljevali ob domači specialiteti polenti in 
friki, ki so jo skuhali naši kuharski mojstri.

Kljub rahlemu ..glavobolu" so naši 
smučarji ponovili uspeh tudi v nedeljo na 
občinskem prvenstvu v veleslalomu. Pre
pričljivo so osvojili prvo mesto, osvojili 
prehodni pokal občine, ter ponovno doka
zali, da trenutno nimajo tekmeca v občini. 
Če tema obema uspehoma dodamo še 
zmago na zimskih igrah Avtoelektrike in 
zmago na tekmovanju elektrokovinske 
industrije v občini lahko rečemo, da je 
uspeh popoln. Vsem smučarjem, posebno 
pa vodji ekipe Mlekuž Rihardu iskreno 
čestitamo k tem velikim uspehom.

Robert Trampuž

r
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7-DNEVNI ARANŽMAJI 10-DNEVNI ARANŽMAJI
KRAJ/hotel Odhodi v času: 2.6. -30.6.

1.9.-6.10.
30. 6. - 14. 7.
18.8. - 1. 9.

14. 7. - 18. 8. 1.6,- 1.7.
30. 8. - 30.

1.7.-11.7. 
9. 20. 8. - 30. 8.

11. 7. - 
20.8.

Umag
zas. sobe s prehrano

odrasli
otroci

1.150,-
1.040.-

1.330,-
1.200,-

1.360.-
1.230,-

1.630.-
1.470 -

1.880,-
1.690,-

1.920,-
1.730.-

Pula
zas. sobe s prehrano

odrasli
otroci

' 1.220,- 
850,-

1.350,-
950,-

1.500,-
1.050,-

1.730,-
1.210,-

1.920,-
1.350,-

1.960.
1.370,-

KRK - prosto po 10. 8. 79
Njivice
vile Flora

odrasli
otroci

1.370,-
960,-

1.800,-
1.260,-

1.880-
1.320,-

1.940,-
1.360,-

2.550,-
1.780,-

2.670,-
1.870,-

Krk
Malinska
hotel Malin (bungalovi)

odrasli
otroci

1.380,-
970,-

1.750,-
1.230,-

1.830.-
1.280,-

1.950.-
1.370,-

2.480.-
1.740,-

2.600,-
1.820,-

Rab Barbat
Zas. sobe s prehrano

odrasli
otroci

1.080,- - 
750,-

1.510.-
1.060,-

1.540,-
1.080,-

1.530.-
1.070,-

2.140,-
1.500.-

2.190,-
1.540,-

Pag Novalja
zas. sobe s prehrano

Mali Lošinj 
Vila ..Rijeka"

Primošten
zas. sobe s prehrano

Ugljan Kukljica 
zas. sobe s prahrano

Vsak paket — aranžma 
— stroške rezervacije

odrasli
otroci

odrasli
otroci

odrasli
otroci

odrasli
otroci

1.240,-
870,-

2.120,-
1.480,-

1.300,-
910,-

1.400,-
980,-

1.400,-
980,-

2.780,-
1.950,-

1.540,-
1.080,-

1.540,-
1.080,-

1.550.-
1.080,-

2.850,-
2.000.-

1.610,-
1.130.-

1.560,-
1.160.-

1.750,-

3.020,-
2.110,-

1.840.-
1.290.-

1.980,-
1.380,-

1.990.- 
1.400.-

3.970,-
2.780,-

2.190,-
1.530,-

2.250,-
1.580,-

2.300.-
1.610.-

2.840,-

2.290,-
1.600,-

2.350,-
1.640,-

vključuje slednje storitve: — 7 ali 10 polnih penzionov — turistična taksa (razen na Rabu)

V .v

ZLARIN
Zasebne sobe, prehrana v restavraciji 

hotela ..KORALJ"
Cena penziona za osebo na dan: 
julij, avgust: 190 din 
junij, september: 170 din 
Otroci s svojim ležiščem in otroškim 

obrokom 30 % popusta.
Turistična taksa znaša 5,50 din na dan.

Prijave in informacije ISKRA INVEST 
SERVIS, Dejavnost za rekreacijo in leto

vanje, Ljubljana, Ilirska 27 — tel.: 325-587, 
325-589.

MOLAT
Zasebne sobe, prehrana v restaviaciji 

..JAVOR", cena penziona za osebo na dan:
— julij, avgust: 155 do 175 din (glede na 

kat. sobe)
— junij, september: 10 % nižja cena
— popust pri hrani za otroke znaša 50 %.
— turistična taksa 4 din na dan
Informacije in prijave sprejema Turisti

čno društvo MOLAT, 57292 Molat

- Dopusti 1979

PAŠMAN
Zasebni penzioni Pedišič s prehrano, 

cena penziona na dan za osebo:
— julij, avgust: 220 din
— junij, september: 190 din
— otroci s svojim ležiščem in polovičnim 

obrokom 30 % popusta.
— turistična taksa — 5 din na dan
Informacije in prijave pri PEDIŠIČ 

JAKOVU, 57262 PAŠMAN

- Dopusti 1979 -
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CENE ZA POČITNIŠKA STANOVANJA S KUHINJO

SAVUDRIJA SAVUDRIJA PULA KRK, OMIŠALJ RAB VODICE
bungalovi UMAG-PUNTA apartmaji apartmaji apartmaji apartmaji

apartmaji

*\

PUNAT/KRK
apartmaji

OSEB 7 dni 10 dni 7 dni 10 dni 7 dni 10 dni 7 dni 10 dni 7 dni 10 dni 7 dni 10 dni 7 dni 10 dni

m 2-3 — — 2.700 3.850 2.350 3.350 _ 2.900 4.150
o 4 4.600 6.500 4.100 5.850 3.900 5.600 3.800 5.450 — 4.200 6.000

■o 5 5.000 7.150 4.650 6.650 — - 4.250 6.100 5.050 7.250 4.550 6.500
<ri 6 5.700 8.150 5.250 7.500 5.400 7.750 4.850 6.950 5.800 8.300 5.700 8.150 6.150 8.800o 7 — — — — — — — — 6.450 9.250 — 6.550 9.3508 — — 6.300 9.000 — — — — 7.000 10.000 — 7.000 10.0002-3 — — 1.850 2.650 2.150 3.100 — — — — 2.500 3.600

. m 4 3.650 5.250 3.300 4.750 4.200 6.000 3.050 4.350 — _ 3.050 4.350
m - 5 4.000 5.750 3.700 5.300 - — 3.400 4.850 4.050 5.800 3.500 5.000

4.550 6.500 4.100 5.850 4.850 6.950 3.900 5.600 4.650 6.650 4.050 5.800 4.950 7.100
-a c q — — — — 5.150 7.350 — — 5.250 7.5008 5.050 7.250 — — 5.600 8.000 - - 5.600 8.000

V ceno je všteto: 7, oz. 10-dnevna najemnina, elektrika, plin, voda, posoda, posteljnina, ter zadnje čiščenje.
Razporeditev sob - počitniško stanovanje: za 2-3 os. (1 kombinirana soba), za 4 os. (2 sobi), za 5 os. (2 ali 3 sobi) za 6 os. (3 
sobe), za 7 os. (3 ali 4 sobe), za 8 os. (4 sobe).
Počitniško stanovanje se lahko uporablja samo za toliko oseb, za kolikor je plačano. Pri prijavi vplačate 30 % akontacijo, ostanek 
pa 14 dni pred odhodom.
Odpoved aranžmaja: v primeru odpovedi 21 ali več dni pred odhodom zadržimo 100 din, za odpoved 14 ali manj dni pred 
odhodom 50 % cene aranžmaja.

k____________________________________________ J

Sekcija Planinskega društva iskra v Industriji elementov je imela prejšnji teden 
občni zbor. Sklenili so, da bodo še bolj poživili delo in ga predvsem razširili na vse 
TOZD, tudi tiste izven Ljubljane. Takoj v soboto so naredili prvi večji pohod po 
hribovskih krajih okrog Toškega čela. Dogovorili so se tudi, da bodo svojo ..bajto" 
na Krvavcu popravili, oz. podrli in zgradili novo, večjo in sodobnejšo. Tako bodo 
člani Planinske sekcije IEZE imeli možnost letovanja v tej koči in smuke pozimi. Na 
sliki: Sedanja koča na Krvavcu.
v_________________________ y
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ISKRA NAJBOLJŠA

Končano je prvenstvo občinske kegljaš
ke lige, v kateri je nastopala tudi ekipa 
ISKRE — Elektromehanike. Za ISKRO so 
nastopali naslednji igralci: Stane Bregar, 
Lojze Kordež, Franc Sajevec, Jože Zevnik, 
Miro Grmič, Peter Hkavc, Jože Lombar ter 
Marjan Pičulin. Nastopalo je 8 ekip. Prvo 
mesto je osvojila ekipa Iskre ter tako dobila 
prehodni pokal.
Rezultati:
1. ISKRA
2. SAVA
3. ELEKTRO
4. SIMON JENKO
5. KRVAVEC
6. BOREC
7. GUMAR
8. MERKUR

M. P.

24 točk + 1549, 
22 točk + 1210, 
18 točk + 794, 
18 točk + 21,
11 točk - 287, 
11 točk - 820, 
6 točk — 795, 

2 točki — 1672 kegljev.

PRVENSTVO ELEKTRO
MEHANIKE V KEGLJANJU

V soboto in nedeljo, 14. in 15. aprila se 
je na kegljišču KK Triglav v Kranju odvijalo 
ekipno prvenstvo Elektromehanike v keglja-

ZAHVALA
Ob boleči izgubi 

našega dragega moža, 
očeta in starega očeta

PAVLA RINKA
se iskreno zahvaljujem vsem sodelavcem 
orodjarne TOZD Števci in obdelovalnice 
števcev ter drugim sodelavcem Elektro
mehanike, kot tudi sindikalni organizaciji 
DO za izrečena sožalja, podarjene vence, 
drugo pomoč in številno spremstvo na nje
govi prezgodnji zadnji poti. Iskreno se za
hvaljujem tov. Kavčiču za poslovilni govor 
ob odprtem grobu

žalujoč, sin Srečko z družino, 
žena Mimi in hčerka z družino.

ZAHVALA
Ob prerani izgubi 

moje hčerkice
BARBARE BORKOVIČ

se zahvaljujeva vsem sodelavcem za izraže
no sožalje, cvetje, nesebično pomoč in 
spremstvo na zadnji poti

mamica Majda in očka Jani

ZAHVALA
ob smrti mojega 
ljubljenega očeta

ALOJZIJA KASTELICA
se iskreno zahvaljujem OOS in sodelavcem 
TOZD Antene za poklonjeno cvetje, izraze 
sožalja in vsem, ki so ga v tako velikem 
številu spremili na poslednji poti

žalujoči sin Janez.

ZAHVALA
Ob boleči izgub’ 

naše ljubljene mame
MARIJE KOPAČ

se iskreno zahvaljujem vsem sodelavcem 
Iskra DSSS Široka potrošnja za podarjeni 
venec in vsem, ki ste počastili njen spomin, 
izrazili sožalje ter jo spremili na njeni zadnji 
poti

hčerka Marina Kolenc

ZAHVALA
Ob prerani smrti 

dragega očeta
JANEZA KRNIČARJA

se iskreno zahvaljujeva sodelavcem prevoz
nega in prevzemnega oddelka TOZD ATC 
in TOZD Nabavna organizacija za izraze 
sožalja, podarjena venca, denarno pomoč in 
spremstvo na njegovi zadnji poti

žalujoča sinova 
. . . Jože. in Janez.

nju med TOZD. Nastopilo je 11 ženskih in 
19 moških ekip.

REZULTATI EKIPNO ŽENSKE:
1. TEA, 1397, 2. INSTRUMENT1-

1334, 3. ATC I. 1331, 4. MEHANIZMJ 
1314, 5. ATC II. 1123, 6. VEGA 1017, '• 
TSD 1001, 8. ŠTEVCI 921, 9. KOMER
CIALA 670, 10. VZDRŽEVANJE 523, I1- 
NABAVA 486 kegljev.

ŽENSKE POSAMEZNO:
1. Plaznik Helena, (ATC) 410, 2. Ivane

tič Milena, (TEA) 401, 3. Cej Marija (TEA) 
395, 4. Gomzi Ljubica (Mehanizmi) 276, S- 
Majstorovič Dani (Instr.) 265, 6. Zadravec 
Joži (Števci) 361, 7. Šparovec Anica (Meha-

8lSZ
tVei
hiši

dru
Pret
sed:

)
tUd:
svet

1
Hiši 
kot 
Ifltd 
svet 

Inizmi) 361, 8. Dežman Nada (Instr.) 342, 
9. Murnik Štefka (Komerciala) 336, 10-1
Ogris Marija (TEA) 330, 11. Štempihar 
Zdenka (Števci) 329, 12. Pogačnik Majda 
(Instr. 324 kegljev.

MOŠKI EKIPNO:
1. ORODJARNA 2471,2. STIKALA 2458, 

3. TEA 2434, 4. TSD 2376, 5. ATC 2372,6. 
ERO 2343, 7. ŠTEVCI 2328, 8. MSO 2293, 
9. NABAVA 2272, 10. RTC 2262, 11. TEN 
2170, 12. VEGA 2131, 13. INSTRUMENTI 
2118, 14. KOMERCIALA 2111, 15. KA
DROVSKA 2088, 16. MEHANIZMI 2032, 
17. MERILNE 1983, 18. VZDRŽEVANJE 
1930, 19. INVESTICIJE 803 kegljev.

;xx

MOŠKI POSAMEZNO:
1. Oman Franc (Orodjarna) 449, 2. 

Zalokar Cveto (Nabava) 442, 3. Grilc Mat
ko (Stikala) 436, 4. Križnar Rajko (ERO) 
433, 5. Lombar Joža (Orodjarna) 432. 6, 
Bregar Stane 31, 7. Zevnik Joža (TEA ^ 
(TEA) 427, 8. Potočnik Janez (Orodjarna) ? 
426, 9. Nušič Slavko (TEA) 426, 10. Lebar. ^ 
Zvone (RC) 426, 11. Kapelj Sašo (MSO) S 
426, 12. Mohinski Franc, (TSD) 425, 13-1 > 
Miklošič Rado (TEA) 423, 14. Šemrl Tone i ? 
(Nabava) 422, 15. Križnar Marjan (TEA) I ^ 
421. , >

P.M- j S
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ZAHVALA
Ob smrti moje drage mame

MARIJE SELAN
se najlepše zahvaljujem sodelavcem plošče- 
tega releja za podarjeno cvetje, spremstvo 
na njeni zadnji poti ter denarno pomoč

hčerka Lojzka Globočnik-

ZAHVALA 
Ob izgubi drage mame

JERICE TELBAN
se iskreno zahvaljujem Sindikalni organi
zaciji ter sodelavcem ŠIROKA POTROŠ
NJA - TOZD PRODAJA 
cvetje in izraze sožalja

podarjeno
sin Toni

ZAHVALA
Iskrena hvala vsem sodelavcem Orodjarne 
in RTC Iskre Elektromehanike, ki so daro
vali cvetje in spremili našo drago mamo 

MARIJO ŠARABON 
na njeno zadnjo pot

žalujoči: hčerka Marija,s'" I S 
nova Konrad in Drag0- I o

-------------------------------------------J
ISKRA — glasilo delovnega, kolekti
va SOZD Iskra — Industrija za elek
troniko, telekomunikacije,' elektro- 
mehaniko, avtomatiko in elemente
— Ljubljana.
V.d. glavni urednik Mitja Tavčar, 
odgovorni urednik: Dušan Željez- 
nov, tehnični urednik: Janko Čolnar
— Ureja uredniški odbor: Alojz Boc 
(Elektromehanika), Špela Dittrich 
(Avtomatika), Lado Drobež (Iskra 
Commerce), Boris Čerin DO (Široka 
potrošnja), Franc Kotar (IEZE) in 
Marko Rakušček (Avtoelektrika) - 
Izhaja tedensko — Rokopisov ne 
vračamo — Naslov: Ljubljana, Pre
šernova 27, telefon: 24-905, int. 48
— Tisk: Časopisno-tiskarsko podje
tje PRAVICA-DNEVNIK, Ljublja
na.

V
Po mnenju sekretariata za informa
cije SRS je glasilo oproščeno plačila 
temeljnega davka od prometa proiz
vodov.
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